
ARBEIDERNES FAGLIGE LANDSORGANISASJON

P R O T O K O L L
over  fo rh a n d l in g e n e  ved 

Representantskapets møte 
den 20 .— 22 . september 1948



A R B E I D E R N E S  F A G L I G E  L A N D S O R G A N I S A S J O N

P R O T O K O L L
over

forhandlingene ved Representantskapets møte 
20.— 22. september 1948

O S L O  1 9 4 9  -  A R B E I D E R N E S  A K T  I E T  R Y K K E R I



SAKSREFGISTER
Side

M ø te ts  å p n in g  ......................................................................................................................... 5
N a v n eo p p ro p  ...................................................................................................................  5

D agsorden  og fo rre tn in g so rd e n  .................................................................................... 8
K o n s titu e r in g  ..........................................................................................................................  9
B e re tn in g  fo r  1947 ................................................................................................................  9
H o v ed k a ssere r  k o n s titu e re s  ............................................................................................  9
R eg n ska p  fo r  1947 .................................................................................................................. 10

R e v is jo n ss je f  G ra v e rs  in n b e re tn in g  ................................................................... 10
H ilsn in g ste le g ra m  til  S v e r ig e  ........................................................................................  22
O rg a n isa sjo n sko m itéen s  in n s til l in g  o m  fo rb u n d e n e s  o p p b yg g in g  og a r

be id so m rå d e  ............................................................................................................ 15 , 23
S a m m e n slu tn in g  av  b e s lek ted e  fa g  e lle r  in d u s tr ie r  i e t  fe lle s  fo rb u n d  23
S am lin g  a v  a lle  a rb e id e re  i e n  in d u s tr i  t i l  e t  fe lle s  fo rb u n d  ................ 30
O rg a n isa s jo n  a v  h u sh je lp  ........................................................................................  34

D e m e rk a n ti le  og te k n isk e  fu n k s jo n æ re rs  o rg a n isa s jo n s fo rh o ld  . . . .  35
S ta ts fu n k s jo n æ re n e s  o r g a n is a s jo n s fo rh o ld ........................................................  40
O rg a n isa s jo n sfo rh o ld e n e  i sk ip s fa r te n  ..............................................................  43
F o rb u n d e n e s  o rg a n is a s jo n sg ru n n la g  og  a rb e id so m råd e  ..........................  45
K a r te l le r  ............................................................................................................................. 48
R e tn in g s lin je r  u n d e r  d e t  f re m tid ig e  a rb e id  m ed  o p p b y g g in g  a v  f a g 

o rg a n isa s jo n e n  ........................................................................................................ 56
S a m m e n slu tn in g  a v  B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d e t og H ø v le r ifo rb u n d e t 57
D e t e n d e lig e  v e d ta k  ..................................................................................................... 57

L.O.S 5 0 -å rs ju b ileu m  ............................................................................................................ 57

D en  fa g lig e  s itu a sjo n  ............................................................................................  59, 69, 81
S ta ts rå d  M e is d a ls h a g e n ...............................................................................................  59
F o rm a n n e n , K o n ra d  N o rd a h l ...............................................................................  63
E n  re tte ls e  ......................................................................................................................... 90

A v s lu tn in g  .................................................................................................................................  90



PERSON- OG  TALEREGISTER

Andersen, Paulus 79, 87. 
Andersen, Witalis 73, 87. 
Andresen, Lucie 87.
Andresen, Thorleif 33, 73, 80. 
Berntsen, Bernh. 83, 88. 
Bråthen, Gunnar 5, 84.
Dahl, Jens 42, 44, 79.
Dahlberg, Bjarne 24, 87. 
Digernes, R. 41.
Engebretsen, Eivind 40. 
Evensen, Lars, statsråd 80, 81. 
Graver, Torjus 10.
Hauge, Gunvald 43, 44.
Haugen, Ingv. 44.
Hegg, Hans 40.
Henriksen, Thorbjørn 51, 73, 78. 
Hovland, N ils 26, 30.
Jakopsen, Kristoffer 81. 
Johannessen, Thora 78, 87. 
Johansen, Johs. E. 44.
Johnsen, Jan 14.
Karlsen, Alb. 41.

Karlsen, Johan 80.
Karlsson, Helmer 29.
Kiste, Andersen, Ole 76.
Knudsen, Malvin 29, 71.
Larsson, Josef 39.
Lie, Ivar 76, 80.
Ljøner, Alfred 47.
Meisdalshagen, statsråd 59.
Mentsen, P. 40.
Nilsen, Alfred 29, 38, 77.
Nilsen, Eivind 32.
Nordahl, Konrad 5, 9, 13, 14, 27, 35, 

44, 63, 71, 88, 90.
Nordtvedt, Anker 77.
Rasmussen, Rasmus 24, 27.
Skilbred, Abraham 70, 79, 86. 
Torkildsen, Karsten 38, 69, 79.
Torp, Andreas 14, 38, 39, 74, 78. 
Volan, Elias 15, 24, 28, 33, 38, 42, 44, 

48.
Wiik, Eugen 76.
Ødegård, P. 46, 48, 50, 86.

M øtets åpning.
M andag den 20. septem ber 1948 klokken 11 form iddag sam- 

m entråd te i den store sal i Folkets Hus i Oslo, Landsorganisasjo
nens representantskap.

Landsorganisasjonens form ann, Konrad Nordahl, slo til lyd 
og u ttalte;

Kam erater!
Siden sist vi var sam let har vi ha tt noen sm ertelige tap in

nen fagorganisasjonen. Hovedkasserer i L.O., I. B. Aase, døde i 
m ai m åned 66 år gammel. Han ble medlem av fagorganisasjo
nen i året 1900 og innehadde gjennom  årene m ange tillitsverv. 
F ra  1935 og til sin død var han hovedkasserer i Landsorganisa
sjonen. Vi lyser fred over hans minne. Vi har også m istet en 
annen tillitsm ann innen fagorganisasjonen, Johs. P. Nilsen  i 
Skinn- og Læ rarbeiderforbundet, som døde den 23. juli, 78 år 
gammel. Han var en av stifterne i nevnte forbund og var gjen
nom m ange år forbundets form ann in til han gikk av for alders
grensen. Vi takker ham  og lyser fred  over hans minne. Vi led 
også et sm ertelig tap  da landets sosialm inister statsråd  Oftedahl 
døde. Han sto m idt oppe i arbeidet og var bare 43 år da han 
døde. Vi m innes ham  spesielt for hans* store innsats på det 
sosiale område. Den nye ferielov, som ga alle arbeidere ferie, 
e r hans verk. Vi m innes ham  i dyp æ rbødighet og lyser fred 
over hans minne. (Representantene påhørte talen  stående.)

N avneopprop.
Gunnar Bråthen  foretok derpå navnopprop.
Følgende representan ter var til stede:
Norsk A rbeidsm andsforbund: A lbert Karlsen, Oslo, Bernh. 

Reines, Jo ru lf Haugli, Ole Beck. Norsk Bakerforbund: B jarne



Dahlberg, Oslo, Nils Hovland, Bergen. Norsk Bekledningsarbei- 
derforbund; W italis Andersen, Oslo, Lucie Andersen, Oslo, K. 
Hjørnevik, Bergen. Norsk Bokbinder- og K artonnasjearbeider- 
forbund: Sverre Andersen, Bergen, B irger Arnesen, Oslo. Norsk 
Bygningsarbeiderforbund; Dagfinn Øksnevad, Stavanger, P e t
ter Aarsand, Trondheim, M alvin Knudsen, Bergen, O. Olsen, 
Mosby, Kr.sand S. Norsk Centralforening for Boktrykkere: 
H alvdan W igård, Oslo, F ritz  Hannestad, Oslo. Norsk E lektriker- 
og K raftstasjonsforbund: A ndreas Torp, Oslo, Bj. Klafstad, Oslo. 
Norsk Fengselstjenestem annsforbund: Eivind Engebretsen, Oslo. 
Norsk Gullsm edarbeiderforbund: Lindahl, Oslo. Norges H an
dels- og K ontorfunksjonæ rers Forbund: Peder Birkeland, Oslo, 
Johan Moksnes, Oslo, K nut Næss, Dramm en, Annanias Iversen, 
Laksevåg. Norsk Hotell- og R estaurantarbeiderforbund: Wal- 
ther Christiansen, Oslo, Nils Madsen, Oslo. Norsk Høvleriarbei- 
derforbund: John  W ivegh, Oslo, Magne A. Schei, S teinkjer, 
A braham  Skilbred, Bøle. Norsk Je rn - og M etallarbeiderforbund: 
E inar Olsen, Moss, Alf Pettersen, Laksevåg pr. Bergen, Bernh. 
Foss, Kongsberg, Ole Hauan, Tromsø. Norsk Jernbaneforbund: 
O. Vollum, Oslo, Erling Kiil, Oslo, A rne Olsen, Oslo, C. J. Fekke, 
Nestun. Norsk Kjem isk Industriarbeiderforbund: M orten Ha
gen, Borkenes, A nker Nordtvedt, Oslo, Olav Varberg, Alvik, 
Hard, K ristoffer Jakopsen, Sauda. Norsk K jøttindustriarbeider- 
forbund: Helm er Karlsson, Oslo. Norsk Kom m uneforbund:
K arl Furuskjegg, Oslo, Hans Karlsen, Grorud, Sverre Eggen, 
Trondheim, B jarne Vatne, Bergen. Norsk Litografisk og Kjemi- 
grafisk Forbund: Eivind Nilsen, Oslo. Norsk Lokomotivmanns- 
forbund: M. Heggestad, Oslo. Norsk Losforbund: Los W ilhelm 
Sundsvik, Trondheim. Norsk M urerforbund: Thorleif A ndre
sen, Oslo, Eugen Wiik, Oslo. Norsk M usikerforbund: Rolf
Gammleng, Oslo. Norsk Nærings- og N ytelsesm iddelarbeider- 
forbund: Erling Frogner, Oslo, Nils Nilsen, Oslo, Th. Egeland, 
Stavanger, K ristian  W. Olsen, Skien. Norsk Papirindustriarbei
derforbund: Johan Karlsen, Klevfoss, Sarpsborg, Jon Carlsen, 
Dramm en, Paulus Andersen, Falkum  pr. Skien, Ludvig Johan
sen, Lillebo, Rena. Norsk Politiforbund: Thor Haugen, Oslo. 
Norsk Postforbund: Idar Nordstrand, Oslo, Ole Hagen, c/o  Post- 
museet, Oslo. Norsk Sjøm annsforbund: Bendik Øyan, Oslo, Idar 
Hamsås, Trondheim, Gunvald Hauge, Oslo, Ingvar Kristiansen, 
Haugesund. Norsk Skinn- og Læ rarbeiderforbund: Axel Erich- 
sen, Oslo. Norsk Skog- og Landarbeiderforbund: A lfred Ljøner, 
Oslo, Otto Gundersen, H arran, K laus Kjelsrud, Oslo, P. H. Ve-

stad, Oslo. Norsk Skotøyarbeiderforbund: Anton Andresen, 
Oslo, W illiam Olsen, Fredrikstad. Norsk S tenindustriarbeider- 
forbund: W alther Broe, Oslo. Norsk Tekstilarbeiderforbund: 
Olav Bruvik, Oslo, H jalm ar Romslo, Y tre Arna, Agnes Sim en
sen, Berger i Vestfold. Norsk Telegraf- og Telefonforbund: Thor- 
mod Halvorsen, Oslo, Axel Eeg, Oslo. Tolloppsynsmennenes 
Landsforbund: Jens Dahl, Oslo. Norsk Tjenestem annslag: R. 
Digernes. Norsk Transportarbeiderforbund: E inar Helmersen, 
Svolvær, Ludvig Hansen, Dramm en, H artvig Broum, Namsos, 
Ja n  Johnsen, Buøy pr. Stavanger. Norsk T reindustriarbeider- 
forbund: P. Ødegård, Oslo, Daniel Abraham sen, Laksevåg. Norsk 
Tobakkarbeiderforbund: O tter Boberg, Oslo. A rbeiderpartiets 
Presseforbund: K åre Haugen, Oslo. Det norske M askinistfor
bund: Johs. E. Johansen, Oslo, Gossner Nilsen, Oslo. Østfold 
faglige Samorganisasjon: Oscar Lauritzen, Sarpsborg. Oslo fag
lige Samorganisasjon: K åre Hansen, Oslo. Akershus faglige 
Sam organisasjon: Erling Olsen. H edm ark faglige Sam organi
sasjon: Kr. Gundersen, Ham ar. Opland faglige Sam organisa
sjon: Sigurd Evang (ikke m øtt). Buskerud faglige Sam organi
sasjon: Ivar Lie, Dramm en. Vestfold faglige Sam organisasjon: 
Ole Andersen Kiste, Tønsberg. Telem ark faglige Sam organisa
sjon: John A. Johnsen, Skien. Aust-Agder faglige Sam organi
sasjon: G erhard Solli, Arendal. Sørlandets faglige Sam organi
sasjon: Sev. Kristensen, Kr.sand S. Rogaland faglige Sam orga
nisasjon: Olav Adnesen, Stavanger. Bergen og Fylkenes fag
lige Sam organisasjon: Bernh. Berntsen, Bergen. Møre faglige 
Sam organisasjon: A nker Johansen, Ålesund. Trøndelag faglige 
Sam organisasjon: A rne Forseth, Trondheim. Nordland faglige 
Sam organisasjon: Konrad Karlsen, Bodø. Troms fylkes faglige 
Sam organisasjon: A lf Olsen, Tromsø. F innm ark  faglige Sam 
organisasjon: Thoralf Albrigtsen, Ham m erfest. F ra  Sekertari- 
atet: K onrad Nordahl, Oslo, G unnar Bråthen, Oslo, Elias Volan, 
Oslo, Chr. Henriksen, Oslo, M alfred Bergseth, Oslo, Hans Hegg, 
Oslo, K arsten Torkildsen, Oslo, Torbjørn Henriksen, Oslo, Ras
mus Rasmussen, Oslo, A rthu r Ruud, Oslo (ikke m øtt), Ingvald 
Haugen, Oslo, Leif S. Olsen, Oslo, A lfred Ljøner, Oslo, Lars 
Evensen, Oslo, Edv. Stenklev, Oslo, A lfred Nilsen, Oslo, Emil 
Torkildsen, Oslo, A lf Andersen, Oslo, P. Mentsen, Oslo (Ment- 
sen er varam ann for de valgte tillitsm ennene), kassereren K nut 
Møller. Organisasjonskom itéen: K ristian  Nilsen, Oslo, A. N ar
vesen, Dramm en, Hans Fladeby. Sam arbeidskom itéen: S tats
m inister Gerhardsen, M artin Tranm æl, Trygve Bratteli. F ra  Ad-
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m inistrasjonen: K nut Møller, Jens Berg, Paul Engstad, G. Sjå- 
stad, Dagfinn Bech, A. Skar, Tor jus G raver, G unnar Ousland, 
Magnus B ratten. Innbudte: Josef Larsson, A nders Mørk, Th. 
Narvestad, Thor a Johannesen, Thyra Hansen.

Dagsorden.
Følgende dagsorden ble referert:

1. B eretning for 1947.
2. Regnskap for 1947.
3. K onstituering av hovedkasserer inntil fagkongressen,
4. Organisasjonskom itéens innstilling om forbundenes opp

bygging og arbeidsområde.
5. Den faglige situasjon.
6. Landsorganisasjonens 50-årsjubileum.

M alvin Knudsen: Jeg  vil etterlyse en sak fra  bygnings
arbeidernes industrigruppe i Bergen.

Konrad Nordahl: Saken vil bli behandlet organisasjonsmes
sig, når den kom m er fra  Bygningsarbeiderforbundet, hvortil vi 
ha r sendt den.

Derm ed ble den oppsatte dagsorden vedtatt.

Forretningsorden.
Følgende forretningsorden ble vedtatt:

1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. M eddelelser til 
pressen sk jer kun ved L.O.s Presse- og Inform asjonskontor.

2. Ingen h a r re tt til å få ordet m er enn 2 ganger i samme sak. 
U nntatt fra  innledningsforedrag begrenses taletiden til 10 
m inu tter første og 5 m inutter annen gang. Til forretnings
ordenen gis ordet bare 1 gang og høyst 1 m inutt for hver 
sak. For øvrig kan det stilles forslag til y tterligere  tids
begrensning og strek  med de inntegnede talere.

3. Forslag innleveres skriftlig og undertegnet med vedkom 
mendes navn. In te t ny tt forslag kan tas opp e tte ra t det er 
beslu ttet sa tt strek  med de inntegnede talere. Forslag som

ingen forbindelse har med de på dagsordenen oppsatte sa
ker, kan ikke behandles.

4. Alle vedtak  sk jer m ed alm innelig flertall. 1 tvilstilfelle 
eller når 10 representan ter forlanger det, foregår avstem 
ningen ved navnopprop.

5. 1 protokollen innføres bare forslagene og avstem ningene 
sam t de fattede beslutninger. Protokollen oppleses ved 
hvert møtes begynnelse og for siste m øte ved dets avslut
ning.
A rbeidstiden ble fra  kl. 9.30—13 og fra  kl. 15—18.30.

Konstituering.
Til dirigenter valgtes Torbjørn H enriksen  og Bernhard  

Berntsen.
Til sekretæ rer  valgtes A lf  Olsen og Bjarne Dahlberg. 
H enriksen inntok så dirigentplassen.

Punkt 1: Beretning for 1947.
Beretningen for 1947 ble så gjennom gått.
U nder punktet om representantskapet bem erket Ole Hauan 

at hans navn var forvansket.
Dirigenten: Det er en trykkfeil.
Dermed ble beretningen for 1947 ved ta tt u ten  y tterligere 

bem erkninger.

Punkt 3: Hovedkasserer konstitueres.
Konrad Nordahl: Ved 1. B. Aases død ble det ak tuelt med 

ny  hovedkasserer i Landsorganisasjonen. S ekretaria te t vedtok 
å konstituere K nut M øller inntil representantskapets møte, og 
i møte i går i sekretaria te t ble det ved ta tt å foreslå for rep re
sentantskapet a t hans konstitusjon varer til fagkongressen. D er
m ed vil kongressen stå  fritt  ved valg av hovedkasserer. Møller 
m øter i sekretariatet, m en uten  stem m erett. Jeg  opptar sekre- 
taria te ts forslag.

Votering: Sekretariatets forslag ble enstem m ig vedtatt.
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Punkt 2: Regnskap for 1947.
Regnskapet for 1947 forelå for sam tlige representanter, 

num rert og ble gjennom gått.

Torgeir Graver avga følgende revisjonsberetning:
Revisjonsutvalg og revisjonen ha r d. d. fo retatt den avslut

tende gjennom gåelse av årsregnskapene for 1947 for Landsorga
nisasjonen, Folkets Hus og Pensjonskassen.

Ved den løpende revisjon er det påsett at alle disposisjoner 
stø tter seg til legitim e bilag og at de er i overensstem m else med 
lover og organisasjonsmessig fattede vedtak.

Kasse, banksaldi og postgiro er kontrollert 6 ganger i året 
innenfor den frist som den løpende garantipolise fastsetter. Til
stedeværelsen av verd ipapirer er siste gang kontro llert i for
bindelse med årsoppgjøret. Det er påsett a t de rentebæ rende 
papirer h a r g itt u tbytte.

Alle regnskaper er oppsatt i overensstem melse med konto
planen og vi finner at de gir et korrek t bilde av årets d rift og 
den økonomiske stilling ved årets utgang.

Til de enkelte regnskaper h a r revisjonen følgende bem erk
ninger:

L a n d s o r g a n i s a s j o n e n :
Tap- og vinningskonto.
Den sam lede kontingentinntekt h a r i 1947 u tg jo rt kr. 

4 341 740.90, hvorav kr. 679 084.05 e r overført til DNA’s opplys
nings- og skolevirksom het. Folkets Hus Fond og presselånet, 
det vil si kr. 3 662 386.85 er netto ta t t  til inn tek t i Landsorgani
sasjonens driftsregnskap. D riftsoverskuddet for Landsorganisa
sjonen utg jør i 1947 kr. 1 112 688.62.

Revisjonen vil i forbindelse med årets d riftsresu ltat gjøre 
oppmerksom på følgende forhold:

Pr. 31. desem ber 1939 v a r Landsorganisasjonens m edlems
tall 356 796 og form ue kr. 4 974 769.30, altså kr. 13.94 pr. medlem .

Pr. 31. desem ber 1947 er m edlem stallet 441 571 og form ue 
kr. 5 034 855.19, a ltså kr. 11.40 pr. m edlem . Om beregnet e tte r 
prisnivåets stigning, altså til førkrigskroner b lir im idlertid for
m uen pr. 31. desem ber 1947 redusert til kr. 7.14 pr. medlem .
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Som grunnlag for om beregningen til førkrigskroner er leve- 
om kostningsindeksen m ed basisår 1938 benyttet.

Revisjonen finner at denne oppstilling m aner til e ttertanke 
og u tpreget forsiktighet i alle økonomiske disposisjoner.

Revisjonen har analysert tap- og vinningskonto for 1947 og 
finner a t et driftsbudsjett på kr. 3 343 952.70 e r meget stort. 
For 1939 og 1946 var de tilsvarende ta ll kr. 1 257158.12 og 
kr. 2 956 070.09.

Vi er im idlertid  oppmerksom på at den utvidelse av Lands
organisasjonens virksom het, som h ar funnet sted, er i overens
stem m else m ed vedtak, fo re ta tt av kongress og represen tan t
skap, og vi finner a t sekretaria te t innenfor den ram m e som er 
fastlagt h a r disponert forsvarlig. Vi m ener dog at den stedfunne 
nedgang i form ue pr. m edlem  viser a t grensen for Landsorgani
sasjonens yteevne er overskredet.

For å få et tydelig bilde av forbundenes kontingentoppgjør 
til Landsorganisasjonen, h a r revisjonen fo re ta tt følgende opp
stilling:

G jennom snittlig m edlem stall i 1947 iflg. oppgave fra  Det 
Økonomiske K ontor 429 670 m edlemm er. D ette ta ll m ultip lisert 
m ed 52 uker gir det Ideelle Kontingentoppgjør — nem lig til- 
sam m en 22 342 840 kontingentuker.

Ifølge bokholderiets statistikk  er følgende m erkeantall opp
g jo rt til Landsorganisasjonen i d riftsåret 1947:

13 307 313 heltbetalende m edlem m er 
3 021 231 halvbetalende —«— 

altså 6 014 296 frikontingentuker

22 342 840

59.5 %
13.5 % 
27.0 %

100 %

Revisjonen kontrollerer fortløpende at forbundene gjør opp 
til  Landsorganisasjonen for alle solgte m erker, m en en m å væ re 
oppm erksom  på at en ikke direkte kan sam m enlikne de oven
stående ta ll m ed den for forbundene utarbeidede statistikk, da 
kontingentoppgjøret til Landsorganisasjonen ligger en m åned 
tilbake for avdelingenes oppgjør til forbundene.

De ovenstående 27 pst. om fatter kontingentfrie m edlem 
m er, kontingentfrie uker, sykdom, m ilitæ rtjeneste, arbeidsledig
h e t og eventuelt øking av kontingentrestansene i forhold til 
foregående år, m en revisjonen vil i samme forbindelse henvise
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til den tilsvarende statistikk, u tarbeidet for forbundene, og har 
av denne statistikk  få tt det bestem te inn trykk  at det i oven
stående 27 pst. også ligger atskillig kontingentsvikt som ikke 
kan tolereres. Revisjonsutvalget har opptatt spørsm ålet om råd 
bøter mot kontingentsvikten i spesiell skrivelse til Sekretaria te t 
in n ta tt i revisjonsutvalgets forhandlingsprotokoll.

Landsorganisasjonens balansekonto.
D e b i t o r e r
U testående husleie Wilsesgt. 1 kr. 1040.00. Husleierestan- 

sene er inngått i 1948. A rbeiderbevegelsens Pressefond kr. 
226 800.00 er som før oppført med 60 pst. av gjeldsbevisets på
lydende beløp. Det er frem deles ikke klarlagt hvor m eget av 
pressefondets m idler som er i behold, og revisjonen kan derfor 
ikke u tta le  seg om postens aktive verdi.

Folkets Hus, Gjøvik, kr. 106 724.70.
Huset er pr. 1. januar 1948 solgt til Folkets Hus-foreningen, 

Gjøvik, e tte r bokført verdi.

Poliser.
I overensstem melse med revisjonens bem erkninger ved års- 

avslutningen i 1946 er forsikringssum m ene regulert oppover og 
revisjonen finner at de nå foreliggende poliser er av forsvarlig 
størrelse.

Landsorganisasjonens garantier.
G arantiene har i 1948 gjennom gått følgende forandringer:

N y e  g a r a n t i e r .
A rbeiderpressens Sam virke garanti kr. 800 000.00

AFL og DNA in solidum) til r e s t .................... kr. 521 494.32
Folkets Hus, Ålesund, utv idet m e d ...........................  « 35 000.00
Norsk Leieboersam band ............................................... « 25 000.00
Arbeidernes Jeger- og Fiskerforening ..................... « 7 000.00

A v  Pressefondets midler.
N y e  g a r a n t i e r .

Vest-Finnm ark A rbeiderblad .................................... kr. 10 000.00
Sunnm øre A rbeideravis øket m e d ............................. « 10 000.00
Romsdals F o lk e b la d ....................................................... « 10 000.00
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U t g å t t e  g a r a n t i e r :
Halden A rbeiderblad .................................................... kr. 15 000.00
Moss og Omegns A rb e id e rb la d ...................................  « 15 000.00

Folkets Hus Fonds regnskap.
Fondet h a r i 1947 gitt et overskudd av kr. 318 875.66 hvor

ved fondets form ue er kommet opp i kr. 2 265 567.26.
Revisjonen finner a t fondets styre h a r disponert forsiktig 

og forsvarlig og har ingen bem erkninger å gjøre til det fram 
lagte regnskap.

Pensjonskassen.
Denne kasse har i 1947 gitt et overskudd av kr. 248 250.13 

hvorved kassens kapital e r kom met opp i kr. 1 813 345.65.
Av kassens m idler er i 1947 kr. 1 000 000.00 overfly ttet fra  

bankinnskudd til obligasjoner.
Revisjonen finner at styrets disposisjoner er i overensstem 

melse med kassens vedtek ter og har ingen bem erkninger å gjøre 
til regnskapet.

Bem erkninger til den samlede regnskapsførsel.
Det hersker god orden teknisk og tallm essig i Landsorgani

sasjonens kassaførsel og bokholderi. Revisjonen h a r få tt alle 
ønskede opplysninger, og det foreligger ved årets utgang ingen 
ubesvarte antegnelser.

U nder henvisning til ovenstående innberetning vil revisjo
nen foreslå at regnskapene for Landsorganisasjonen, Folkets 
Hus Fond og pensjonskassen for d riftsåret 1947 b lir godkjent.

Oslo, 3. m ai 1948.
For LANDSORGANISASJONENS REVISJONSUTVALG 

Peder Birkeland. Johan Didrichsen. Halfdan Wigaard.
For LANDSORGANISASJONENS REVISJONSKONTOR 

Tor jus Graver.

Konrad Nordahl: E t par m erknader til innberetningen. Ser 
en på Landsorganisasjonens adm inistrasjon fra  før krigen og 
nå, så er det rik tig  at den er utvidet. Vi har m åtte t utvide de 
tekniske avdelinger og disse utvidelser har rim eligvis økt Lands
organisasjonens adm inistrasjon. Men Landsorganisasjonens al
m innelige avdeling er ikke b litt større; de valgte tillitsm enns



14

antall er fremdeles det samme. Vi har imidlertid spart noe inn 
på det økonomiske kontor, forskjellige lønninger er spart inn. 
Vi har holdt disse stillinger vakant så lenge som mulig for å 
spare. Men det går ut over Landsorganisasjonens stilling. Ellers 
er det bilde som er framlagt for Landsorganisasjonens økonom
iske stilling riktig. En formue av kr. 8.12 pr. medlem, motsva
rende kr. 5.05 førkrigskroner er for lite. Vi burde opp i 9 mil
lioner kroner, så vi kom opp pa det krav som en stiller til 
forbundene når det gjelder streikekassene. Det er imidlertid ikke 
bare Landsorganisasjonen som står dårlig i så måte. Forbun
denes formue er riktignok steget med 7—8 millioner kroner, 
men totalt sett er stillingen betydelig dårligere enn før krigen. 
Store forbund står i dag atskillig dårligere i forhold til stil
lingen før krigen. Likviditeten er for lav. Men vi har også en 
del forbund som har en bra økonomi. Men de store forbund ,̂ 
som er av avgjørende betydning i tilfelle en storkamp, ma 
styrke sin økonomi.

Andreas Torp: Det var interessant å høre Gravers utred
ning. Det ville ha vært riktig at forbundene noe tidligere hadde 
fått rede på denne, så en hadde fått et videre overblikk over 
Landsorganisasjonens økonomiske stilling. Når det gjelder 
Landsorganisasjonens forskjellige avdelinger, kan det være 
spørsmål om forbundene har fått den service en bør ha krav 
på. Angjeldende avdelinger er påkrevde; men enkelte av dem 
har noe store utgifter uten at de har gitt tilbake tilsvarende 
service. Den juridiske avdeling har ytet bedre service, men 
det kan være spørsmål om å utnytte denne avdeling bedre ved 
at den fikk mer hjelp. Når det gjelder den økonomiske av
deling, har vi ikke fått den service en bør ha krav på. Vi ser 
hvordan arbeidsgivernes organer drives. Jeg er enig i at for
bundenes stilling i dag er dårligere enn før krigen. Men har 
forbundene gjort noe for å bedre stillingen? Vi sa for vårt 
vedkommende fra til medlemmene og kontingenten ble be
traktelig forhøyet, slik at vi nå er kommet på den rette side.

Konrad Nordahl: Vi har ikke fått noen klager over den 
økonomiske avdeling eller F.F. Derimot har vi fått enkelte 
klager nettopp over det kontor Torp var inne på.

Jan Johnsen: Det må være noe galt til stede her etter det 
Graver var inne på. Da jeg viste en kamerat min medlemsbok.
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ble han meget forbauset over at jeg betalte kontingent for ferie
ukene. Jeg fortalte ham at vi betaler for 52 uker, og enda 
større var forbauselsen.

Votering: Følgende innstilling ble enstemmig vedtatt: Re
presentantskapet innstiller regnskapene til vedtagelse av kon
gressen.

Punkt 4: Organisasjonskomiteens innstilling om for
bundenes oppbygging og  arbeidsområde.

Elias Volan: Diskusjonen om organisasjonsformene ble for 
alvor reist i 1911 ved den såkalte Trondheims-resolusjon, hvori 
det krevdes overgang fra fag- til industriforbund og at kamp
midlene skulle utvides til å omfatte foruten streik, også obstruk
sjon og sabotasje.

Forslag om endringer i organisasjonsformene ble reist på 
landsmøter og kongresser og fikk stadig øket tilslutning. Senere 
endret fagopposisjonen av 1911 stillingen til organisasjonsfor
mene. Den gikk over til å kreve fagorganisasjonen bygd på 
lokale samorganisasjoner som direkte skulle sluttes til Lands
organisasjonen og Landsorganisasjonen oppdelt i industri- 
grupper.

 ̂ På kongressen i 1920 ble det valgt en organisasjonskomité 
pa 9 medlemmer som fikk i oppdrag å utrede spørsmålet om 
omlegging av fagorganisasjonen på basis av lokale samorganisa
sjoner. Komitéens utredning skulle forelegges medlemmene til 
uravstemning. Et flertall i komitéen foreslo at Landsorganisa
sjonen skulle bygges opp på lokale samorganisasjoner i stedet 
for fag- eller industriforbund, og at Landsorganisasjonen ble 
oppdelt i departementer svarende til de store industrier. Sam
organisasjonene skulle bestå av fagforeninger eller bedriftsfor- 
eninger som igjen på hvert sted skulle samles i industrigrupper 
svarende til industrigruppene i Landsorganisasjonen. En frak
sjon blant flertallet foreslo at medlemmene skulle stå direkte 
tilsluttet samorganisasjonene, som så skulle oppdeles i industri
grupper. Pa denne mate ville man få bare én fagforening på 
hvert sted. Ved uravstemningen stemte flertallet i 15 forbund 
for omlegging på grunnlag av samorganisasjoner. Disse forbund 
omfattet tilsammen 46 479 medlemmer. Av disse stemte fler
tallet i 12 forbund for alternativ 1 og 3 forbund for alternativ 2.
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17 forbund stem te mot omlegging på grunnlag av sam organisa
sjoner. De talte  41 237 m edlemm er. Av disse 17 forbund stem te 
7 for omlegging til industriforbund, mens 10 forbund næ rm est 
var av den oppfatning at den tidligere organisasjonsform  skulle 
bibeholdes. I alle forbund var det større eller m indre grupper 
for det a lternativ  som ikke oppnådde flerta ll i foreningsmøtene. 
— Ved de videre drøftelser i sekretaria te t kom en til det resul
ta t at det ikke var m ulig å gjennom føre en omlegging av orga
nisasjonen til lokale sam organisasjoner hvis en ville bibeholde 
en sam let Landsorganisasjon. Sekretaria te t fram la derfor for 
kongressen forslag om en omlegging til industriforbund. I re t
ningslinjene for industriforbundene ble det slå tt fast at det 
måtte være et ufravikelig krav at det på hver arbeidsplass, 
hver bedrift, hver fabrikk  og hvert verksted bare måtte være  
ett forbund representert hvor dette var mulig og praktisk gjen
nomførlig. Fra dette grunnlag måtte det ikke vikes. Hvor dette 
ikke  passet, måtte beslektede fag sammenføyes til en enhet som 
kunne øke og konsolidere organisasjonens kraft. — Det neste 
skritt  måtte være å sammenføye de forskjellige fag og arbeids
grupper på samme arbeidsplass til én forening  — bedriftsorga- 
nisasjon. M en der hvor arbeiderne selv ønsket det, måtte det 
tillates at flere foreninger på samme arbeidsplass kunne bestå, 
m en at de alle måtte tilhøre et og samme forbund.

Ved sakens behandling på kongressen 1923 ble det avgitt 6 
stem m er m ot å foreta noen forandring. D eretter ble sekre- 
tariatets forslag vedtatt mot 1 stemme. — Sekretariatets inn
stilling til kongressen finnes inn ta tt i komitéens utredning, side 
9 og 10.

U nder de store tariffoppgjør i 1919 og 1920 var de fleste 
aktive organisasjonsm edlem m er og tillitsm enn kommet til k lar
het over det uholdbare forhold som besto i en rekke industrier 
hvor 6, 7, 8 og opptil 9 forbund var representert. Som eksempel 
kan nevnes bygningsfagene, bergverkene, elektrokjem isk indu
stri, jernindustrien , papirindustrien  m. fl. Det grunnlag som 
fagorganisasjonen opprinnelig var bygd på, at de enkelte fag 
skulle bestem m e over sine egne interesser og forhold, hadde 
den industrielle utvikling um uliggjort. Skulle m an komme til 
et tariffoppgjør, så m åtte  flertallets vilje innenfor de enkelte 
industrier følges, uansett hvilket forbund de enkelte m edlems
grupper sto tilslu ttet. E nhver annen linje m åtte  føre til kaos 
og til skade for den samlede arbeiderklasse. K ravet om en 
industrivis oppdeling av fagorganisasjonen ble derfor båret fram
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av alle k refter som ønsket å komme vekk fra  de snevre, faglige, 
egoistiske interesser til en m er u tv idet klassesolidaritet.

Det første forbund som søktes organisert e tte r de lin jer som 
kongressen hadde trukke t opp var Norsk Bygningsarbeiderfor- 
bund. Det begynte sin virksom het fra  1. oktober 1923 og besto 
av alle grupper utenom  m urerne og elektrikerne. D eretter 
fulgte Norsk K jem isk Industriarbeiderforbund, Norsk Tekstil- 
arbeiderforbund og Norsk Nærings- og Nydelsesm iddelarbei- 
derforbund. Det siste forbund forutsattes bygd opp av de m ed
lem m er i næ ringsm iddelindustrien som sto tils lu tte t Norsk Ar- 
beidsm annsforbund, B akerforbundet og K jøttindustriarbeider- 
forbundet. Ved dannelsen av dette  forbund ble det e tte r min 
oppfatning begått den store feil at Landsorganisasjonen tillot 
a t forbundet ble s ta rte t bare av m edlem m er fra  A rbeidsm anns- 
forbundet, m ens det ikke for alvor ble forsøkt å få de andre 2 
forbund med i grunnleggelsen av det nye forbund. For øvrig 
ble det forsøkt å sam m ensette organisasjonskom itéene for de 
nye forbund m ed m edlem m er fra  alle de forbund som v ar in te r
essert, og det lyktes stort se tt å overføre m edlem m ene fra  de 
tidligere forbund til de nystartede. En unntakelse dannet 
M urerforbundet, som gikk u t av Landsorganisasjonen, Norsk 
Form erforbund, som opprettholdt sin selvstendighet innenfor 
jern industrien  og Norsk Lokom otivmannsforbund. E llers ble 
overføringen stort se tt gjennom ført både i jernindustrien , berg
verkene, papirindustrien, bygningsfagene osv. E lektrikerfor- 
bundet reiste dog visse vansker, idet de hevdet å ville opprett
holde sitt selvstendige forbund om fattende alle elektrikere uan
sett hvilken industri de arbeidet i. Forbundet tråd te  også u t av 
Landsorganisasjonen. — Kongressen i 1923 foru tsatte  også sam 
m enslutning av beslektede fag såsom bekledningsindustrien og 
tekstilindustrien, skotøyarbeiderne og skinn- og læ r osv.

Det er g jen tatte  ganger reist k ritikk  mot sekretaria te t for 
at det er vist for stor ettergivenhet ved gjennom føringen av 
kongressens vedtak. S ekretaria te t h a r dog alltid  sett det som en 
hovedoppgave å søke Landsorganisasjonen holdt sam m en som 
en enhet, og at en som følge herav m åtte  ta  visse hensyn også 
til de enkelte gruppers ønsker. — Et annet forhold som også 
h a r spilt en viss rolle er a t de større organisasjoners m edlems
m asser ikke ha r v illet ta  tilbørlig hensyn til sm ågruppenes sæ r
egne forhold og interesser.

N år det gjelder sam m enslutningen av beslektede grupper 
til felles forbund, så kan en ikke se vekk fra  den organisasjons-

3 — A .F.L .
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m essige u tv ik lin g  som  fagorgan isasjonen  h a r  g jen n o m g ått e tte r  
1923. — D en sk jem atisk e  fram stillin g  på  side 32, 33, 34 og 35 
i o rganisasjonskom itéens in n stillin g  v iser denne u tv ik ling . D et 
e r k la r t a t det svake o rgan isasjonsg runn lag  som fo re lå  fo r en 
k e lte  g ru p p e r i 1923 og som nødvend igg jo rde a t se k re ta ria te t 
d en  gang m å tte  ta  om syn til a t h v e r t en k e lt fo rb u n d  fikk  et 
o rgan isasjonsg runn lag  som g jo rde det m u lig  fo r dem  å arbeide, 
ikke e r  til s tede i sam m e g rad  n å  som  den  gang. D essu ten  h a r  
alle  fag fo rbund  n å  g å tt v ekk  fra  det s tan d p u n k t a t de bare  
sku lle  o rgan isere  den  fag læ rte  a rb e id sk ra ft in n en fo r bedriftene. 
E ksem pelv is B ak erfo rb u n d e t og k jø ttin d u strien . B akerfo rbun- 
d e t o m fa tte r n å  alle  a rb e id ere  som e r b esk jeftig e t i bakeriene. 
D et sam m e e r  fo rho lde t m ed  K jø ttin d u stria rb e id erfo rb u n d e t.

Så v id t en  h a r  oversik t over, a rb e id e r n å  alle  fo rb u n d  e tte r  
den  lin je  a t de skal søke å o rgan isere  alle  a rb e id ere  b ransjev is, 
u an se tt h v a  de e r besk jeftige t m ed. O rgan isasjonskom itéen  e r 
d erfo r kom m et til d e t re su lta t a t a lle  fo rbund  som  h a r  et rim elig  
o rgan isasjonsgrunn lag , m å k u n n e  få  op p re tth o ld e  sine b ran sje - 
fo rb u n d  som i re a lite te n  e r in d u strifo rb u n d , bygd  opp e tte r  de 
hoved p rin sip p er kongressen  av  1923 fastla , nem lig  1 fagforen ing  
p å  h v e r t arbeidssted . D erim ot m en er organ isasjonskom itéen  at 
k ra v e t om sam m enslu tn ing  m ellom  de fo rb u n d  som h a r  m ed
lem m er på  felles arbe idsp lasser m å opprettho ldes, f. eks. a t 
M u re rfo rb u n d e t m å gå sam m en m ed  B ygn ingsarbeiderfo rbun- 
det, F o rm erfo rb u n d e t m ed  Je rn -  og M eta lla rbe iderfo rbundet, 
L okom otivm annsforbundet m ed Je rn b an efo rb u n d e t, a t de g ra f
iske fo rb u n d  s lu tte s  sam m en i e t felles fo rbund  om fatten d e  hele 
den  g rafiske  industri. — E lek trik e rfo rb u n d e ts  o rgan isasjonsfor
hold  e r tid lig ere  b eh an d le t av  rep resen tan tsk ap e t, og d e t h en 
vises til beslu tn in g en e  herom .

F orholdet m ellom  arbeiderne og funksjonæ rene
i p r iva t virksom het.
P å  det tid sp u n k t se k re ta ria te t u ta rb e id e t sin in n stillin g  om 

o rgan isasjonsform ene fo r kongressen  i 1923 fo re lå  ingen  u ts ik t 
til a t  fu n k sjo n æ ren e  i han d e l og in d u stri kom  til å s lu tte  seg til 
L andsorgan isasjonen . D enne gruppes organ isasjonsforho ld  b le 
d erfo r ikke ta t t  m ed i d røfte lsene. D et v a r  fø rst i 1930 a t det 
b le  s lu tte t overenskom st m ellom  L andsorgan isasjonen  og N or
ges H andels- og K o n to rfu n k sjo n æ re rs  F o rb u n d  om in n tred en  i 
L andsorganisasjonen . F o rb u n d e t b le o p p ta tt som  e t selvstendig  
fo rb u n d  m ed re tt  ti l  å o rgan ise re  alle fu n k s jo n æ re r i handel.
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kon tor, bank , lager, in d u stri og eksped isjonsfo rre tn inger. O ver
enskom sten  ble godk jen t av  kongressen  i 1931. S ek re ta ria te t 
v a r  fu llt k la r  over a t denne b eslu tn in g  lå  u ten fo r de lin je r  for 
fagorgan isasjonens oppbygging som  kongressen  i 1923 hadde 
fa tte t  v ed tak  om, m en  en  v a r  på  d e t ren e  m ed  a t sku lle  det b li 
m u lig  å o rgan isere  fu n k sjo n æ ren e  i tils lu tn in g  til L an d so rg an i
sasjonen  på rim elig  tid , v a r  det nødvend ig  å gi fu n k sjo n æ r enes 
o rgan isasjon  denne basis, og a t de fik k  an ledn ing  til  å o rgan i
sere  e t selvstend ig  fo rb u n d  h vori a lle  fu n k s jo n æ re r i p r iv a t 
v irk som het k u n n e  bli sam let. De u lem p er som i visse tilfe lle  
m å tte  oppstå  v ille  oppveies av  de sto re  fo rd e le r som  d e t v ille  
v æ re  fo r den  sam lede arbeiderbevegelse  å få  fu n k sjo n æ ren e  
o rgan isa to risk  k n y tte t til a rb e id ern es o rgan isasjoner. Og det 
kan  vel u ten  overd rivelse  slås fa s t a t de fo rv en tn in g e r L an d s
o rgan isasjonen  hadde, h a r  v is t seg å ho lde stikk.

Im id le rtid  e r  spørsm ålet d rø fte t i o rgan isasjonskom itéen  om 
det ikke v ille  v æ re  rik tig  å sk ille  u t fu n k sjo n æ ren e  fra  N orges 
H andels- og K o n to rfu n k sjo n æ re rs  F o rb u n d  i visse g ren e r av 
arb e id sliv e t da  deres a rbeid  ofte f ly te r  sam m en m ed a rb e id e r
nes og dessu ten  fo rd i d e t hevdes a t d e t ved  en  sam m enslu tn ing  
av arbeidernes og fun k sjo n æ ren es o rgan isasjoner i vedkom 
m ende b ran s je  v il v æ re  m ulig  å v a re ta  begge g ru p p e rs  in te r
esser p å  en  b ed re  m åte  og å øke organ isasjonens m edlem stall. 
D e tte  g je ld er i fø rste  rek k e  k jø ttin d u strien s  a rb e id ere  og fu n k 
s jo n æ re r h v o r fu n k sjo n æ ren e  i s to r u ts trek n in g  også u tfø re r 
fagm essig  arbeid . I b ak e rib ed riften e  h ev d er svennene også 
denne organ isasjonslin je , og d e t sam m e spørsm ål e r re is t fo r 
m eie rie r og an d re  b ed rif te r i næ rin g sm id d e lin d u strien .

O rgan isasjonskom itéen  h a r  ik k e  ta t t  endelig  s tan d p u n k t ti l  
disse spørsm ål. P erson lig  e r  jeg  av  den  oppfa tn ing  a t d e t e r 
m ye som ta le r  for d e t s tan d p u n k t som  K jø ttin d u s tr ia rb e id e r
fo rb u n d e t og B ak erfo rb u n d e t in n ta r. S pørsm ålet e r b a re  om 
m an  ved  en  sådan  en d rin g  i o rg an isa s jo n ss tru k tu ren  kan  
kom m e til  å svekke o rgan isasjonsm ulighetene fo r fu n k sjo n æ re
nes o rgan isasjoner p å  vedkom m ende sted  e lle r i vedkom m ende 
b ran sje , og a t o rgan isasjonen  d erv ed  kom m er til  å lide tap  i 
s ted e t fo r sty rkelse. D isse spørsm ål m å d erfo r nøye undersøkes 
og overveies og re su lta te t forelegges e t sen ere  re p re sen ta n t
skapsm øte. L in jen  i L andsorgan isasjonens a rbeid  fo r å få  o rga
n ise rt a lle  lø n n sm o ttak ere  m å  v æ re  a t o rg an isasjo n sstru k tu ren  
avpasses slik  a t denne hovedoppgave lykkes, og a t m an  e tte r  
h v e r t k an  få  g jennom ført en  s te rk e re  konso lidering  av  k re f-
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tene innenfor de enkelte industrier. Sæ rlig  ak tuelt vil spørs
m ålet bli e tte r hvert som den samfunnsmessige kontroll over 
produksjonsm idlene og vareom setning m. v. b lir utviklet.

N år det gjelder de kom m unale funksjonæ rer er det gjen
nom ført den organisasjonsform  at de skal sta  tilslu tte t Kom
m uneforbundet. I krisetider med rasjoneringskontorer osv., har 
m an funnet det upraktisk  å følge denne linjen, idet funks]onæ- 
rene m å betrak tes som m idlertidig ansatt. S tort se tt s ta r de 
derfor organisert i Norges Handels- og K ontorfunksjonæ rers 
Forbund. M an stå r dessuten oppe i det forhold a t kommunene, 
fylkeskom m unene og staten  driver visse virksom heter innenfor 
samme bransje, f. eks. sykehus. En har derfor funnet det p rak 
tisk  å henføre dette  personale under Kom m uneforbundets orga
nisasjonsom råde. — N år barberene ved beslutning på kongres
sen i 1934 ble tilført K om m uneforbundet, var det fordi en ville 
søke å redde de siste rester av organisasjon for disse arbeidere. 
O rganisasjonskom itéen m ener at denne gruppe m å få re tt til å 
danne sitt eget forbund hvis dette  anses forsvarlig og ønskelig.

S tatens arbeidere og funksjonæ rer skal e tte r beslutning av 
kongressen søkes organisert i etatsforbund. De m indre grupper 
som ikke kan  organiseres i e t bestem t etatsforbund, skal samles
i et felles forbund.

Vi h a r nå forbund i følgende etater: Fengselsvesenet, Je rn 
banen, Politietaten, Postvesenet, Telegraf- og Telefonetaten og 
Tolletaten. O rganisasjonskom itéen har drøftet spørsm ålet om 
opprettelse av et eget forbund i forsvarsetaten. En m ener im id
lertid  at en m å avvente Stortingets behandling av forsvarsord- 
ningen for på basis av de vedtak  som b lir fa tte t a danne seg en 
m ening om hvor om fattende et eventuelt forsvarsetatens for
bund m å bli. — Norsk T jenestem annslag som ornfatter de små 
grupper av statsfunksjonæ rer består i alt vesentlig av m edlem 
m er overført fra  andre forbund. Men det er utvilsom t store 
m uligheter for forbundet til å samle en rekke små grupper som 
før har s tå tt u tenfor organisasjonen. For at forbundet skal 
kunne føre dette viktige organisasjonsarbeid, e r det nødvendig 
at det gis både en organisasjonsmessig basis og derm ed økono
m isk styrke som gjør det m ulig for forbundet a drive sin v irk 
somhet på en effektiv m åte. Overføring av m edlem m er fra  
andre forbund kan derfor fo rtsatt bli nødvendig, under fo ru t
setning av at vedkom m ende grupper faktisk  m a betrak tes som
Statens tjenestem enn. -  -i

U tvidelse av fagorganisasjonens ram m e er drøftet. Det viK-
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tigste spørsm ål som foreligger er å skape en organisasjon av 
bedriftslivets tekniske funksjonæ rer. Organisasjonskom itéen er 
av den m ening at m an lettest kan organisere disse funksjonæ 
re r  i et selvstendig forbund. Som en foreløpig ordning er m an 
b litt stående ved at de kan sluttes til Norges Handels- og Kon
torfunksjonæ rers Forbund. Personlig er jeg i sterk  tvil om hvor
v idt det vil lykkes dette  forbund å få organisert de tekniske 
funksjonæ rer. Saken er m eget viktig, og Sekretaria te t m å ha 
re tt til om nødvendig å forelegge for representan tskapet forslag 
om hvorledes denne gruppe funksjonæ rer bør organiseres slik 
a t den organisasjonsform  blir gjennom ført som kan væ re til 
gagn for de enkelte funksjonæ rer og for hele vårt arbeidsliv.

Det er andre u tvidelser av Landsorganisasjonens ram m e 
som kan komme til å m elde seg. Eksempelvis læ rernes tiLslut- 
ning til Landsorganisasjonen. B lir spørsm ålet for alvor aktuelt, 
bør læ rerne opptas som et selvstendig forbund og om fatte alle 
de personer som deltar i læ rergjerningen. Fagorganisasjonens 
m ål m å væ re a t Landsorganisasjonen skal om fatte alle lønns
m ottakere i p rivat og offentlig virksom het hvis de ikke innehar 
stillinger som faktisk  setter dem i arbeidsgivers sted.

Som bekjent h a r vi en del grupper som har foreninger som 
ikke stå r tils lu tte t Landsorganisasjonen. D ette gjelder f. eks. 
hushjelp,, avisbud og enkelte steder også vaktm estre i private 
eiendommer. O rganisasjonskom itéen fikk i oppdrag å utrede 
spørsm ålet om hushjelpenes organisasjonsforhold. E tte r de un
dersøkelser som er foretatt, er det ikke noen av de eksisterende 
forbund som m ener å kunne påta  seg organisasjonsarbeidet i 
denne gruppe. Kom itéen h a r derfor kom m et til det resu lta t at 
m an bør undersøke m uligheten av å danne et husarbeidernes 
forbund om fattende hushjelp, vaktm estre og andre grupper som 
ikke har et bestem t forbund å stå tils lu tte t og som faktisk u t
fører en publikum servise som til en viss grad kan sam m enstilles 
m ed hushjelpenes arbeid. S ekretaria te t m å ha bemyndigelse 
til å undersøke disse m uligheter og eventuelt gjennom føre 
denne organisasjonsplan.

Kom itéen ha r for øvrig behandlet en rekke organisasjons
spørsmål. Sæ rlig  forholdet mellom de enkelte forbund, de 
grensetvister som er til stede, og h a r forsøkt å trekke opp visse 
retn ingslinjer. Forholdet mellom de enkelte forbund er stort 
sett det aller beste, m en det kan naturligvis ikke unngås at det 
oppstår m eningsforskjell om hvorvidt en gruppe skal stå i ett 
forbund eller i et annet. S tort sett skyldes disse grensetvister
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etterlevninger fra  fagforbundstiden. Landsorganisasjonens tv i
stenem nd h ar forsøkt å u tjevne tvistene, og i noen grad har 
dette  lykkes. Jeg  tro r im idlertid  at det ville væ re rik tig  a t m an 
søker tvistene bilagt ved direkte forhandlinger mellom forbun
dene. Dette h a r i den senere tid  vist seg å væ re en m ere smidig 
fram gangsm åte enn ved høytidelige beslutninger i tvistenem nd 
sekre taria t og representantskap. I det hele ta tt  bør den slags 
saker ikke bli prestisjespørsm ål, m en en hensiktsm essighetssak 
hvor aUe forhold søkes veiet m ot hverandre og at m an kom m er 
fram  til et b rukbart resu lta t selv om det ikke er i sam svar med 
streng t prinsipielle synspunkter. Jeg  henviser for øvrig til or- 
ganisasjonskom itéens innstilling i forskjellige spørsmål, både 
til de prinsipielle retn ingslin jer organisasjonskom itéen ha r søkt 
å trekke opp og til de spesielle innstillinger som foreligger om 
den praktiske gjennom føring av prinsippene.

D irigenten  foreslo a t organisasjonskom itéens innstilling ble 
punktvis behandlet.

Forslaget ble enstem m ig vedtatt.

Hilsningstelegram til Sverige.
D irigenten  foreslo følgende hilsningstelegram  til Sverige:
Landsorganisationen i Sverige.
R epresentantskapet i A rbeidernes faglige Landsorganisasjon 

h a r m ed tilfredshet m ottatt m eldingen om resu lta tet av gårs
dagens svenske riksdagsvalg. Vi h ilser og gratu lerer Sveriges 
arbeidende folk, Landsorganisationen i Sverige og Sveriges so
sialdem okratiske A rbetarparti m ed dette  resu lta t av den store 
kraftprøve i kam pen om den fram tidige utvikling i landet.

V edtatt med akklam asjon.
M øtet hevet.

ETTERMIDDAGSMØTET MANDAG 20. SEPTEMBER
D irigent: Bernh. Berntsen.

M øtet ble satt klokken 15.
Protokollen fra åpningsm øtet ble referert og godkjent uten 

bem erkninger.
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Dirigenten: Det er kom met forespørsel om når det kan ten 
kes a t en kan bli ferdig. E tte r konferanse m ed adm inistrasjo
nen kan det opplyses a t en regner m ed senest å væ re ferdig til 
onsdag kveld.

Fortsatt behandling av organisasjonskomitéens forslag.
1. Sam m enslutning av beslektede fag eller industrier  

i et felles forbund.
Organisasfonskomitéen  innstilte:

1. Tidligere kongressers krav  om sam m enslutning av neden- 
nevnte forbund frafalles:
a) Norsk Bekledningsarbeiderforbund og 

Norsk Tekstilarbeiderforbund.
b) Norsk Skotøyarbeiderforbund og 

Norsk Skinn- og Læ r arbeiderforbund.
c) Tobakkarbeiderforbundet i Norge’s tilslu tn ing til 

Norsk Nærings- og Nytelsesm iddelarbeiderforbund.
2. K rav om sam m enslutning av Norsk Nærings- og Nydelses- 

m iddelarbeiderforbund. Norsk Baker- og K onditorforbund 
og Norsk K jøttindustriforbund frafalles for tiden som ak
tuelt krav.

3. På steder hvor det ikke er e t tilstrekkelig  antall arbeidere 
til å danne selvstendige avdelinger i tilslu tn ing til de re 
spektive forbund i gruppe a) og b) eller punkt 2, dannes 
fellesavdelinger som sluttes til det forbund som represen
te re r flerta lle t av arbeiderne. Det samme gjelder næ rings
m iddelindustrien, m en fellesavdelingene m å her sluttes til 
Norsk Nærings- og N ydelsesm iddelarbeiderforbund.

4. I næ ringsm iddelindustrien opprettes et karte ll til behand
ling av alle saker av felles karakter, spesielt alle tariffspørs
mål. K arte lle t skal bestå av represen tan ter fra  Norsk Næ
rings- og N ydelsesm iddelarbeiderforbund, Norsk Baker- og 
K onditorforbund og Norsk K jøttindustriarbeiderforbund. 
Sekretaria te t velger en representan t som tiltre r  kartell- 
styret.

5. Landsorganisasjonen fo ru tsetter at de øvrige foran nevnte 
forbund sam arbeider om alle spørsm ål av felles karak ter 
og interesse, m en det ansees overflødig å danne karteller.

A nton  Andresen: N år det gjelder innstillingen vedrørende 
v å rt forbund og Skinn- og L æ rarbeiderforbundet, så var vi i



24

v å rt forbundsstyre enige om ikke å si noe, da vi er enige i kon
klusjonen, m en i prem issene er vi ikke enige. Vi er frem deles 
av den oppfatning at de 2 forbund burde væ re sam m ensluttet. 
Men vi er enige m ed Skinn- og Læ rarbeiderforbundet om at en 
ikke b ruker tvang. Men tanken bør holdes varm , ikke m inst av 
hensyn til bransjerådene, hvor både det ferdige produkt — sko
tøyet — og råstoffet er ta t t  med, altså både Skotøyarbeiderfor- 
bundet og Skinn- og Læ rarbeiderforbundet. Jeg  vil gjerne ha 
sagt dette  fordi vi m ener a t dette  er en natu rlig  konsekvens. 
Men vi vil ikke væ re m ed på å øve tvang.

Bjarne Dahlherg: Jeg  tro r det er rik tig  når vi behandler 
dette  spørsmål, først å avgjøre om hvorvidt vi har fullm akt til 
å frem kom m e m ed en slik innstilling fra  Organisasjonskomi- 
téen. Hvor langt strekker kom itéens m andat? En opphever på 
denne m åte faktisk en del av kongressens vedtak. Kan vi gjøre 
det? Det bør først avgjøres og så får en avgjøre kom itéens inn
stilling etterpå. Min personlige m ening er at dette under alle 
forhold bare kan bli en henstilling til fagkongressen; in te t annet.

Dirigenten: På 1. side stå r fagkongressens vedtak. Det 
he ter der:

1. Det velges en organisasjonskom ité på 15 m edlem m er som 
får til oppgave å u trede alle foreliggende organisasjons- 
problem er. Alle forslag i sam band med organisasjonsspørs
m ål oversendes denne komité.

2. R epresentantskapet får fullm akt til å gjøre de nødvendige 
vedtak e tte r at utredningen er forelagt forbundene og sam 
organisasjonene til behandling.

Elias Volan: Kongressen h a r g itt representantskapet fu ll
m akt til å behandle og avgjøre alle foreliggende organisasjons
spørsmål.

Rasmus Rasmussen: Jeg  ha r inn trykk  av at en sitter og 
ven ter på et av de viktigste spørsmål. Selv om kongressen ved
tok at representantskapet kan beslutte her, så s tå r det organisa
sjonene fr itt  for i behørig tid  å sende sine forslag til kongres
sen. Det er rik tig  som innlederen ga u ttry k k  for at bakerne og 
slakterne og pølsem akerne er i forgrunnen når det gjelder 
N.N.N. Men en glem te Tobakkarbeiderforbundet. Tar en for 
seg vedtakene i disse spørsmål, så feirer vi i dag sølvbryllup i
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denne sak. Vi får håpe at vi ikke også skal feire gullbryllup. 
Jeg  ha r tidligere sagt at det å sende sakene til 15-mannskomi- 
téen var å sende det på ny ørkenvandring. N år innlederen sa at 
det gjelder m indre forbund innen næ rings- og nytelsesm iddel- 
industrien, så er forholdet det at det bare er m indre forbund 
der. Vi m å hvis det er m eningen at vi v irkelig  skal nå  fram  til 
en konsolidering og styrkelse av organisasjonen, også se å gjen
nom føre kongressens vedtak og her er jeg i overensstem melse 
m ed organisasjonskomitéen. Og på side 31 stå r det:

«I dag står arbeiderklassen foran nye og m er vidtrekkende 
oppgaver enn de som um iddelbart forelå i 1923. Fagorganisa
sjonen ha r m er enn fem -doblet sitt m edlem stall. Arbeidernes 
politiske organisasjoner har få tt fle rta ll i S tortinget og ha r re 
gjeringsm akten. En stå r foran oppbyggingen av det industri
elle dem okrati og derigjennom  å legge grunnlaget for en sosial
istisk sam funnsordning. Men ved arbeiderklassens politiske 
m aktovertakelse ha r den også få tt ansvaret for sam funnsfor
valtn ingen og for den videre utvikling politisk, økonomisk, so
sialt og kulturelt. A rbeiderbevegelsens oppgave er derfor i dag 
av langt m er vidtrekkende karak ter enn den som um iddelbart 
forelå i 1923. V ar det den gang nødvendig for u tnyttelsen  av 
solidariteten å konsolidere arbeiderklassens kam pkraft, e r dette 
langt m er nødvendig i dag.»

Hva innbyr innstillingen til? Den innbyr til en avvikelse av 
vedtakene i 1923. Vi kan se på innstillingen side 37: «Under 
henvisning til foranstående foreslår Organisasjonskom itéen at 
Landsorganisasjonens representantskap fa tte r  følgende vedtak: 
«Tidligere kongressers krav  om sam m enslutning av nedennevnte 
forbund frafalles.» Og i punkt c side 38 heter det: «Tobakkar
beiderforbundet i Norge’s tilslu tn ing til Norsk Nærings- og Ny- 
delsesm iddelarbeiderforbund» og i punk t 2: «Krav om sam m en
slutning av Norsk Nærings- og N ydelsesm iddelarbeiderforbund, 
Norsk Baker- og K onditorforbund og Norsk K jøttindustrifor- 
bund frafalles for tiden som aktuelt krav.» Hva sa innlednin
gen? Jo, «arbeiderbevegelsens oppgave er i dag av langt m er 
vidtrekkende karak ter enn den som um iddelbart forelå i 1923. 
V ar det dengang nødvendig for u tnyttelsen  av solidariteten å 
konsolidere arbeiderklassens kam pkraft, e r dette  langt m er nød
vendig i dag.» I dag heter det: Frafalles. Leser en videre, så 
ser vi at vi får et m agert bein og en kringle. På steder u te  i 
landet hvor det bare finnes et par bakere eller et par slaktere 
og pølsemakere, m en ikke tilstrekkelig  til å danne selvstendige
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avdelinger, skal disse sluttes til det forbund som representerer 
flerta lle t av arbeiderne på stedet. Vi kan se videre på side 40, 
hvor det heter: «Under henvisning til foranstående foreslåes at 
Landsorganisasjonens representantskap fa tter følgende vedtak: 
1. «De tidligere kongressers k rav  om sam m enslutning av føl
gende forbund opprettholdes.» Og så s tå r det Norsk Form er- 
forbund. Der skal kravene opprettholdes. Hvis vi ikke husker 
feil så kan det væ re en viss redsel for store forbund. Vil en væ re 
konsekvent, så m å en si til seg selv at den innstilling som fore
ligger i dag — m å for å væ re m ild — sendes tilbake til komi- 
téen. Jeg  vil henstille til representantskapet å si i fra  sin tyde
lige mening. Jeg  er oppmerksom på at det er vanskelig for meg 
å komme fram. Men slik som innstillingen er form et i ånd og 
tone, bør den sendes tilbake. Vi vil ha greit for oss hva  en 
m ener. Innstillingen er organisasjonsoppløsende i hele sin struk 
tur. Det h a r aldri væ rt så nødvendig å konsolidere arbeider
klassen som nå. Vi kom m er ganske sikkert fram  til saker og 
forhold som vil vise a t konsolidering er nødvendig. Jeg  skulle 
ha g itt innlederen noen hipp; m en jeg skal unnlate  det. 
Jeg  er enig med innlederen i at vi skal ha retn ingslinjer, m en 
her innbys vi ikke til noen retn ingslinjer. Vil en frem deles ha 
friby tterie t rådende, så vedtar en innstillingen. Men u t fra  det 
jeg ha r sagt foreslår jeg på m itt forbunds vegne:

«Organisasjonskomitéens innstilling kan ikke godtas.
I henhold til tidligere kongressvedtak opptas, m ed Lands

organisasjonens m edvirken, forhandlinger innen beslektede for
bund om samm enslutning.

Forhandlingsresultatet forelegges m edlem m ene til u rav 
stemning.»

Nils Hovland: Jeg vil kom plim entere Organisasjonskomi- 
téen m ed innstillingen. Jeg  vil ikke si a t den er organisasjonsopp
løsende som Rasmussen sa. Skulle den linje som fagkongressen 
vedtok og som Rasm ussen sitter på hevdes, så vil det v irke opp
løsende. V årt forbund h a r he lt fra  1923 sagt at det ikke vil gå 
inn i N.N.N. Vi ha r våre  selvstendige arbeidsplasser. En sam 
m enslutning av disse forbund vil ikke bringe oss fordeler. Å 
tvinge m edlem m ene av et forbund inn i et annet vil aldri skape 
noen tillit. Jeg  er enig m ed Organisasjonskom itéen at en ad fri- 
villighetens vei søker å komme fram  til en løsning, og hvor et 
forbund ikke vil, m å en ikke bruke tvang. Baker- og K onditorfor
bundet vil væ re og ak ter fortsatt å væ re et eget forbund. Vi
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takker Organisasjonskom itéen for dens innstilling. Vi kunne 
for vårt vedkomm ende tenke oss et industriforbund. Vi h a r selv 
ta tt til oss sjåfører, brødkjørere og andre som arbeider i v årt 
yrke. Det naturlige ville væ re a t en tok m ed de som arbeidet 
i møllene, slik a t en fikk alle de som er m ed i fram stillingen av 
det ferdige produkt — altså et industriforbund. Det er vi enig 
i.  ̂Butikkdam ene i bakerforretningene burde væ re organisert i 
v å rt forbund. Norges Handels- og K ontorfunksjonæ rers For
bund er flinke n å r det gjelder våre egne bedrifter — arbeider- 
foretakender. Men vi ser når det gjelder de private bedrifter i 
Bergen, at en er uorganisert. Mens lønningene i de kooperative 
bedrifter og arbeiderforetakender ligger langt høyere enn hos 
private. De nevnte grupper bør stå hos oss, m en jeg skal ikke 
stille forslag.

Konrad Nordahl: Jeg  kan forstå Rasmussen. For enhver 
gamm el tilhenger av industriforbundsform en, kan m an si a t det 
e r et tilbakeskritt. Vi ha r nå i 25 år holdt på m ed dette. Vi har 
gjort vedtak og ha tt konferanser med forbundene. Delvis er det 
lykkes; m en i de fleste tilfeller ikke. Vi m å ta  konsekvensen 
av at et forbund ikke vil la  seg tvinge. Den konsekvens vil en 
neppe ta  og sette organisasjonen utenfor L.O. av hensyn til orga
nisasjonsformen. Jeg  vil anbefale den foreliggende i n n s t i l l in g .  
Noe av de samme konstellasjoner som foreligger i dag, vil nok 
også komme fram  på fagkongressen. Rasm ussen sier a t en opp
rettho lder det for enkelte forbund; m en ikke for andre. N år det 
g jelder jern industrien  og bygningsindustrien så er en inne på 
samm e arbeidsplass. Det er logisk a t en innenfor hver av disse 
industrier får en sam m enslutning hurtigst mulig. Vi ha r nådd 
fram  til en innstilling for sam m enslutning av H øvleriarbeider- 
forbundet og Bygningsarbeiderforbundet. Men vi burde ha få tt 
Høvleri- og Treindustriarbeiderforbundet sammen. Vi ha r også 
arbeidet med Tekstil- og Bekledningsarbeiderforbundet. De står 
på forskjellige arbeidsplasser og h a r hver sin del av arbeidet. 
Jeg  vil advare m ot Rasmussens forslag. Det er å sende saken på 
ørkenvandring.

Rasmus Rasmussen: Jeg  beklager, form ann, at du tok m itt 
innlegg for sørgmodig. Det va r det ikke. Men du er inne på 
den negative linje, å overlate til forbundene selv å bestemme. 
Nå skal det væ re slu tt m ed forhandlingene innen nærings- og 
nytelsesm iddelindustrien om sam m enslutning og så får vi fri-
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b v tte re . H ovland  v a r  in n e  p å  m øllene og g jæ rfab rik k en e . D u 
skulle  h a  ta t t  m ed m arg a rin fab rik k en e  ogsa. E tte r  h v e r t k an  
an d re  også kom m e og spise opp N N.N. ved  a t en  m e n e r ^ t  de 
skal h a  de og de m edlem m er. P a  alle  kongresser fra  1923 1946
h a r  v i v e d ta tt  a t o rgan isasjonen  sku lle  konsolideres. S v ak h eten  
in nenfo r v å r  o rgan isasjon  h a r  v æ rt u n n fa llen h e ten  ved  ik  e 
g jennom føre o rgan isasjonens b eslu tn in g er P a  den  m ate  ko 
m er en  i organisasjonsoppløsning. E r d e t den  norske fagorga 
sasjon  verd ig? D ette  e r siste gang jeg  ta le r  i denne sak. D et er 
ikke u t  f ra  noe p restis jeh en sy n  jeg  ta le r ; m en  ene og alene 
fo rd i jeg  m en er det v il t jen e  til  s ty rk e lse  av  organisasjonen .

Elias Volan: D et e r n a tu rlig v is  ingen  som  h a r  noen  annen  
hen sik t enn  å legge fo rho ldene slik  til  re tte  a t a rb e id ern e  b lir  
best m u lig  o rgan isert. I d e tte  ser jeg  L andsorgan isasjonen  som 
fe llesnevneren . K om  en  u t  i konflik t, så m a tte  L andso rgan isa
sjonen  sørge fo r a t alle b le h o ld t slik  a t en  k u n n e  n a  fram  til en  
felles avgjørelse . L andso rgan isasjonen  h a r  ogsa ^ ^ ^ te t  sk y te  til 
e k s tra o rd in æ rt til de svake ledd  og d e t m a den  fo r tsa tt  §30^ 
fram tid en . M en spø rsm ålet e r om  d e t e r nødvendig  ^ h a  2 to  - 
b u n d  fo r å få  en  overenskom st. V i h ad d e  tid lig e re  fo rh an d lin g s
u tv a lg  in nenfo r fo rsk je llige  in d u strie r, som  v a r  like  s to rt som 
d e tte  rep resen tan tsk ap . E n  m å tte  ga til in n sk ren k n in g  av  disse 
u tvalg . D et e r k la r t  a t fe lleso rgan isasjonen  m a ta  h en sy n  til 
f le r ta lle ts  in te re sse r i vedkom m ende in d u stri. V i sa rik tig n o k  
a t d e t v a r  en k e lte  fo rb u n d  som  av den  g ru n n  g ikk  u t; m en  det 
v a r  ikke noe å g jø re  ved  det. M en å  tv inge 2 fo rb u n d  soin b are  
h a r  visse b erø rin g sp u n k te r, m en  e llers h a r  h v e r  sine a rb e i s- 
n lasser e r  u rik tig . T o b ak k arb e id erfo rb u n d e t h a r  s itt eget fo r
bund , også i an d re  lan d  h v o r in d u strifo rb u n d sfo rm en  e r g jen 
nom ført. Vi fo reslå r e t k a r te lls ty re , h v o r L.O. e r  rep resen te rt. 
D et finnes i dag ingen  m u lig h e te r fo r a fa  de 3 fo rb u n d  sam 
m en. D isse 3 fo rb u n d  h a r  ikke noen  b e rø rin g sp u n k te r noen 
arbeidsp lass. De e r  fu lls ten d ig  h v e r  fo r seg. I 1923 v a r  d e t an 
nerledes D a v a r  det slik  a t B ak erfo rb u n d e t f. eks. b a re  hadde 
b ak e rn e  og kond ito rene , m ens A rb e idsm andsfo rbundet hadde 
S ø S r e r n e  og an d re  a rb e id ere  u tenom  svennene^ Jeg  skal 
m inne R asm ussen  om  et forhold. Jeg  v a r  p a  et ^
engang og d e t v a r  de som m en te  a t R asm ussen  v a r  fo r m ild  
overfo r b ak e rn e  og s lak te rn e  og pølsem akerne. 
m ussen  a t n å r  v i b a re  få r  disse g ru p p e r m ed, sa k an  v i ta  de 
v ed tak  v i v il. D a sv a rte  N ygård  i B ak erfo rb u n d e t: Se, d er h a r
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vi det. N år v i b a re  kom m er m ed i N.N.N. så skal v i a ltså  k n ek 
tes. E n  m å ta  tilbø rlig  hensyn  også til de spesia lu tdannede. D et 
k rev es a tsk illige  kvalifikasjoner. E n  fin n e r seg ikke til re tte , 
hvis ikke ens fo rho ld  e r  som an d re  fagarbeideres.

A lfre d  Nilsen: E n  ta le r  g ikk  i s itt  inn legg  til  e t m eget lid en 
skapelig  ang rep  p å  v å r t  fo rb u n d  fo rd i v i h a r  bu tikkdam ene. Ja , 
en  k an  så godt fo rstå  a t en  b lir  lidenskapelig  n å r  det g je ld er 
d am er. B u tikkdam ene skal im id le rtid  s tå  i v å r t  fo rbund. V i h a r  
d a  også o rg an ise rt disse og h a r  a v ta le r  fo r b u tik k d am er både hos 
p riv a te  arbeidsg ivere  og andre. E n  k u n n e  vel også h a  g ru n n  til 
å håpe a t b ak e rn e  v ille  h je lp e  oss m ed å få  b u tik k d am en e  i 
b ak e rfo rre tn in g en e  o rgan isert. E n  ta le r  m en te  a t v i ikke hadde 
så gode ta r if fe r  m ed de p riv a te  a rbeidsg ivere  som  m ed koope
ra s jo n en  og fagforbundenes kon to rer. S iste  å r  h ad d e  v i over
enskom ster m ed 2 700—2 800 firm aer. D et v a r  m est p riv a te  og 
de sk ille r seg ikke vesen tlig  fra  v å re  an d re  overenskom ster. T il 
å begynne m ed  v a r  se lvsag t overenskom stene m ed de koopera
tiv e  b ed rif te r  avg jø rende fo r oss. M en slik  e r ikke fo rho lde t n å  
lenger. V å rt fo rbunds o rgan isasjonsom råde v il a lltid  kom m e 
til å ligge på  tv e rs  av  de øvrige fagforbund .

M alvin  K nudsen:  D en sam m enslu tn ing  en h a r  a rb e id e t m ed 
f ra  1923 til  n å  h a r  få tt  en  d årlig  s lu tt. N å g å r O rganisasjons- 
kom itéen  m ed  nesen  i en  k lu t og d erfo r ta le r  R asm ussen i dag 
fo r døve ører. E n  h a r  u ts a tt  spørsm ålene på u b estem t tid . E n 
ta r  ik k e  konsekvensene av  de v ed tak  fagkongressen  h a r  ta tt. 
D et m å v æ re  fo rbundenes oppbygging, som m å v æ re  avg jørende 
og ikke h v o rv id t en  e r fag arb e id e r e lle r ikke.

H elm er  Karlsson: V olan h a r  red eg jo rt i v å r t  h ovedsty re  
om saken, og s to rt se tt e r d e t en ighet i v å r t  ho v ed sty re  om den. 
R asm ussen  s ie r a t in n stillin g en  e r  o rgan isasjonsfiend tlig . V i h a r  
4 ganger h a t t  saken  til u rav stem n in g  b lan t m edlem m ene og den 
e r  a lltid  b litt  fo rkaste t. A  tv inge  fram  en sam m en slu tn in g  vil 
v æ re  organisasjonsoppløsende. D et m å kom m e fra  m ed lem 
m ene. P å  v å r t  landsm øte  b le  det v e d ta tt  følgende:

«For å kom m e fram  til en  e ffek tiv  løsn ing  av in d u strifo r
bundsform en, m å d e t arbeides av  all k ra f t fo r å få  den  b ra n s je 
vise sam m enslu tn ing  g jennom ført, ved  a t a lle  som  h a r  s itt v irk e  
innen  k jø ttin d u s tr ien  b lir  o rg an ise rt i tils lu tn in g  til N orsk  K jø tt- 
industriarbe iderfo rbund .»
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Bakgrunnen for det er at vi står i den situasjon at vi på 
mange arbeidsplasser har en del butikkpersonale som er organi
sert i Handel- og Kontor. Vi har ekspeditører som arbeider like 
meget inne i pølsemakeriet og de har mer berøring med oss enn 
med nevnte forbund. Jeg vil anbefale innstillingen.

Nils Hovland: Jeg har ikke kritisert Handels- og Kontor- 
funksjonærenes Forbund for overenskomstene med de koopera
tive bedrifter og forretninger. Men jeg har sagt at organisa
sjonsprosenten er liten når det gjelder butikkpersonalet i pri
vate forretninger. Hvis Handels- og Kontorfunksjonær enes For
bund kan klare å organisere butikkpersonalet og få ordentlige 
overenskomster så er det bra. Men jeg tror det skulle være let
tere for bakerne å få butikkpersonalet organisert. Vi stiller 
ikke noe krav om det. Kan Handels- og Kontorfunksjonærenes 
Forbund klare det, så har vi ikke noe imot det.

Votering: Ved alternativ votering mellom Organisasjons- 
komitéens (sekretariatets) prinsipale innstilling og første del i 
Rasmussens forslag, ble sekretariatets (Organisasjonskomitéens) 
innstilling vedtatt mot 12 stemmer, som ble avgitt for Rasmus
sens forslag. — Dermed bortfalt siste del av Rasmussens forslag. 
— 1. del i Organisasjonskomitéens forslag ble vedtatt mot et par 
stemmer. Punkt 2 ble vedtatt mot 4 stemmer. Punkt 3, 4 og 5 
ble enstemmig vedtatt.

2. Samling av alle arbeidere i én industri 
til ett felles forbund.

Sekretariatet (Organisasjonskomitéen) innstilte:
1. De tidligere kongressers krav om sammenslutning av føl

gende forbund opprettholdes:
a) Norsk Bygningsarbeiderforbund og 

Norsk Murerforbund.
b) Norsk Centralforening for Boktrykkere,

Norsk Bokbinder- og kartonnasjearbeiderforbund og 
Norsk Litografisk- og Kjemigrafisk Forbund.

c) Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund og 
Norsk Formerforbund.

d) Norsk Jernbaneforbund og 
Norsk Lokomotivmannsforbund.

2. Når to eller flere forbund sluttes sammen, overtar felles
forbundet alle økonomiske forpliktelser som spesialforbun-
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dene har til andre organisasjoner, institusjoner eller enkelt
personer.

3. Ved sammenslutningen av forbund må medlemmene sikres 
mot økonomisk tap av opparbeidede rettigheter i organisa
sjonen. Rettigheter i spesialforbundene og i fellesforbundet 
må dog sees i sammenheng, slik at medlemmenes samlede 
rettigheter i spesialforbundene og fellesforbundet blir av
veiet på en riktig måte, men hovedprinsippet må være at 
intet medlem påføres tap ved sammenslutningen.

4. Ved sammenslutning av forbund overtar fellesforbundet 
spesialforbundenes alle aktiva hvis det ikke er enighet mel
lom forbundene om noe annet.

5. Ved sammenslutning av forbund skal spesialforbundenes 
medlemmer gis betryggende garanti for at deres faglige 
rettigheter blir respektert og faggrensene overholdt.

6. Spesialforbundene garanteres til enhver tid en rimelig re
presentasjon i fellesforbundet så vel i administrasjonen, 
styret (forretningsutvalget) som i representantskap og 
landsmøter.

7. De forbund som skal sluttes sammen pålegges å velge et 
organisasjonsutvalg med like mange representanter fra 
hvert forbund, med oppdrag å utrede alle spørsmål som 
står i forbindelse med en sammenslutning. Utredningene 
må foreligge innen utgangen av 1948. Sekretariatet velger 
1 representant til hvert organisasjonsutvalg. Sekretariatets 
representant sammenkaller organisasjonsutvalget og leder 
dets møter.

8. Inntil sammenslutningen mellom de grupper og forbund 
som er nevnt under punkt 1) a—d kan finne sted, pålegges 
hver gruppe å nedsette et kartell med like mange represen
tanter fra hvert forbund samt 1 representant oppnevnt av 
Sekretariatet. Kartellet skal behandle alle spørsmål av fel
les karakter, spesielt alle tariffspørsmål.

Fra Norsk Bokbinder- og Kartonnasjearbeiderforbund fore
lå følgende skriv datert 15. september 1948:

«Ved at organisasjonskomitéens innstilling kommer opp til 
behandling på L.O.s representantskapsmøte den 20. september 
1948, besluttet vårt forbunds landsstyre den 14. ds. å uttale:

Når det gjelder organisasjonsformene er det i vårt som 
andre forbund delte meninger om dette. Imidlertid er ethvert
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forbund på grunnlag av sitt virkeområde og forbundets lover 
blitt medlem av L.O. for gjensidig gagn og beskyttelse for for
bundet og L.O.s eksistens og virke.

Så lenge det enkelte forbund gjør sin skyldighet mot L.O. 
og ikke handler imot de forutsetninger som medlemsskapet i 
L.O. og det enkelte forbund er og var bygd på dengang et for
bund ble medlem av L.O., plikter L.O. og dets medlemmer å 
verne det enkelte forbunds suverenitet. Når derfor forutset
ningene for medlemsskapet i L.O. er de samme for de store som 
for de små forbund, kan hverken et mindretall eller flertall i 
noen av L.O.s forsamlinger treffe beslutninger om det enkelte 
forbunds likvidasjon.

Derfor er det det enkelte forbunds medlemmer som må 
bestemme om forbundet skal fortsette som eget forbund eller 
om sammenslutning med andre forbund ønskes. Forbundets 
medlemmer må altså selv avgjøre forbundets skjebne.

Beslutninger som derfor fattes i L.O.s instanser om sam
menslutning eller ikke, kan derfor kun være rådgivende. Om 
det enkelte forbund vil følge det eventuelle råd, må forbundets 
medlemmer selv avgjøre.»

Eivind Nilsen: Jeg vil i motsetning til Rasmussen si at 
Organisasjonskomitéen har vært flink til å komme vekk fra 
tvangssammenslutninger. Det opprettholdes nå bare for 4 for
bund. En burde oppheve alle tvangssammenslutninger som 
foreligger og stille forbundene fritt. Det er jo slik det har fore
gått gjennom tidene når det gjelder organisasjonsformene. Det 
bør også få sitt uttrykk her, slik at Landsorganisasjonen blir 
ferdig med denne sak og at en heretter løser det ut fra det 
behov som er til stede. For litografene og kjemigrafene stiller 
saken seg slik at en anser det helt uriktig å gå til sammenslut
ning. Riktignok arbeider disse forbund hver for sine medlem
mers interesser, men hvert av disse forbund eller begge i fel
lesskap, vil ikke kunne vareta våre gruppes interesser, slik som 
vi kan gjøre det. Vi innser at utviklingen innenfor vårt fag vil 
kunne føre til en utvidelse av samarbeidet. Vi må først ha løst 
en rekke ting før en slik sammenslutning. Det er fremdeles en 
livsbetingelse for oss å beholde en selvstendig organisasjon. 
Forholdene har for øvrig ført til at det blir L.O. som mer 
og mer tar de store avgjørelser, og den tar også bestem
melse om hvilke framstøt de enkelte forbund kan få foreta. 
Det er uforståelig at en kjører fram med trusler overfor
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disse forbund, slik som det står anført på side 40 i innstillingen: 
«Det må tillates hovedforbundet i vedkommende industri å 
organisere alle arbeidere i industrien innenfor den ramme 
Landsorganisasjonen har besluttet.» Det må nå bli slutt på de 
evige drøftelser om organisasjonsformene. Jeg vil istedenfor 
«De tidligere kongressers krav om sammenslutning av følgende 
forbund opprettholdes» foreslå:

«Første setning i forslagets punkt 1 forandres og gis føl
gende ordlyd:

De tidligere kongressers vedtak om sammenslutning av 
nedenstående forbund skal fortsatt gjelde som retningslinje for 
forbundenes videre utbygging til industriforbund. Sammenslut
ning blir å gjennomføre etter hvert som det oppnåes enighet 
mellom de respektive forbund.

a, b osv. som innstillingen.»
Det er i overensstemmelse med det vi vedtok i den fore

gående sak.

Thorleif Andresen: Jeg skal for så vidt ikke komme inn på 
noe særskilt når det gjelder den foreliggende sak. I det første 
vedtak representantskapet gjorde, opphevde en tidligere ved
tak. For vårt vedkommende har vi ikke gått imot industrifor- 
bundsformen. På side 91 i innstillingen har vi framholdt vår 
oppfatning. Vi mener det er ingen idé å kjøre dette fram. Det 
må avgjøres av medlemmene og vi v il sikkert få det samme 
resultat. På tross av hva vedtakene går ut på, tar vi de for
behold som er inntatt på side 91. Vi får ta saken slik som den 
etter hvert framtvinger seg blant medlemmene. De står i a l l f a l l  
helt uforstående overfor en tvangssammenslutning.

Elias Volan: Også når det gjelder disse grupper mangler 
vi ikke uravstemninger eller landsmøtebehandling. Men vi 
mangler en ting ved dette og det er forklaringen om hvordan 
medlemmenes forhold blir etter en sammenslutning. Hvis 
Murerforbundet går inn i Bygningsarbeiderforbundet, hvilke 
garantier har murerne for sine interesser? Slik også når det 
gjelder de andre forbund. Det er denne orientering som med
lemmene har rimelig krav på å få vite. Hva de ikke har fått 
hittil og det har naturlig ført til at de ikke har gått med på sam
menslutning. Medlemmene må få rede på alle forhold. Jeg er 
klar over at Murerforbundet har sitt vedtak og at en må av-

3 -  A.F.L.
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gjøre det ved uravstemning eller ved et landsmøte. Men også 
disse forbund skal ha et kartell inntil en sammenslutning er 
mulig.

Votering: Ved alternativ votering mellom sekretariatets 
(Organisasjonskomitéens) prinsipielle innstilling (oppretthol
delse av tidligere kongressers krav om sammenslutning) og 
Eivind Nilsens forslag, ble sekretariatets innstilling vedtatt mot 
13 stemmer, som ble avgitt for Nilsens. — Deretter ble det 
punktvis votering om sekretariatets innstilling. Punkt 1 a ble 
vedtatt mot 7 stemmer, 1 b vedtatt mot 10 stemmer, 1 c vedtatt 
mot 8 stemmer, 1 d vedtatt mot 4 stemmer. Punktene 2, 3, 4, 5, 
6, 7 og 8 ble enstemmig vedtatt.

Organisasjon av hushjelp.
Fra Organisasjonskomitéen forelå følgende:
Vedrørende organisasjon av hushjelp: Som det framgår av kon

gressens vedtak ble sekretariatet bem yndiget til å undersøke om hus- 
lijelpen kan sluttes til Landsorganisasjonen gjennom Norsk Kommune
forbund eller Norsk H otell- og Restaurantarbeiderforbund, eventuelt 
om det bør dannes et eget forbund for hushjelp. Organisasjonskomitéen 
har konferert med Kommuneforbundet og H otell- og Restaurantarbei
derforbundet om saken. Begge forbund mener at det ligger utenfor 
deres område å søke organisert hushjelpen. Tilbake står da spørsmålet 
om det kan antas at hushjelpen kan danne et tilstrekkelig grunnlag 
for en stabil, selvstendig organisasjon.

Organisasjonskomitéen mener at det iallfall foreløpig v il være 
svært vanskelig å organisere et selvstendig forbund av hushjelpen. 
Kommuneforbundet kan ikke avgi de grupper av m edlem m er som Hus
hjelpens Landsutvalg har pekt på, uten å bryte sitt eget organisasjons- 
grunnlag og med de forutsetninger som alltid har vært til stede for 
oppbyggingen av Norsk Kommuneforbund. Imidlertid er det en rekke 
grupper av så vel kvinnelige som m annlige arbeidere som vanskelig  
kan plaseres i  et allerede bestående forbund. Vi skal her peke på vakt
mestrene i private eiendommer, som nå delvis er organisert i Norsk  
Kommuneforbund og delvis i andre forbund. Vi har en gruppe som  
omfatter revy- og kabaret^uppen, tivoliarbeiderne, avsibudene (som  
nå står tilsluttet samorganisasjonen, m en ikke Landsorganisasjonen), 
rengjøringskvinnene som har fu ll eller delvis beskjeftigelse i private 
eiendom mer og hjem. Det viser seg også at en til stadighet har hen
vendelse fra større eller mindre grupper som vanskelig kan overføres 
til et allerede bestående forbund. *

Organisasjonskomitéen foreslår derfor at Landsorganisasjonen bør 
søke å organisere et samleforbund for alle grupper som ikke industrielt 
eller fagm essig kommer inn under et av de bestående forbund. En viser 
for øvrig til bilag V, som om fatter de konferanser Organisasjonskomi
téen har hatt m ed de interesserte forbund.
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Under henvisning til foranstående foreslo Organisasjons
komitéen at representantskapet fattet følgende vedtak:

«Sekretariatet bemyndiges til å søke organisert et samlefor
bund som omfatter de grupper som er nevnt i foranstående 
premisser.»

Konrad Nordahl: Det er en ting sekretariatet var i tvil om 
og det er dette om et samleforbund. Vi var redd for at vi skulle 
få en sammenslutning som ikke klarte sin egen økonomi. Sekre
tariatet vil nok se både vel og lenge på denne bemyndigelse.

Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

D e m erkantile og tekniske funksjonærers 
organisasjonsforhold.
Følgende innstilling forelå:

1. Landsorganisasjonen utvider sitt organisasjonsområde til 
også å omfatte de tekniske funksjonærer.

2. Inntil Landsorganisasjonen treffer annet vedtak organiseres 
alle funksjonærer i det private arbeidsliv i tilslutning til 
Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund. Det 
samme gjelder funksjonærer som er beskjeftiget ved offent
lige bedrifter som industrielt hører sammen med bedrifter 
i det private arbeidsliv.

3. Funksjonærer i Statens og kommunenes tjeneste organise
res i tilslutning til de respektive etatsforbund eller i Kom
muneforbundet, med begrensning som er nevnt i punkt 2.

4. Det henvises for øvrig til Komitéens innstilling i fagskille- 
spørsmål når det gjelder arbeids- og organisasjonsområdet 
for Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund.

Videre forelå følgende mangfoldiggjorte innstilling angående

Norges Ingeniør- og Teknikerorganisasjons forhold til 
Landsorganisasjonen og dens tilsluttede forbund.
Denne sak ble behandlet i sekretariatet 20. januar i år, og 

det ble da valgt følgende komité til nærmere å utrede saken: 
Konrad Nordahl, P. Mentsen, Torbjørn Henriksen, A rthur Ruud 
og Alfred Nilsen.
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Kom itéen legger fram  sådan innstilling:
Norges Ingeniør- og Teknikerorganisasjon (Nito) er en fag

lig sam m enslutning av teknikere u ten  høyskoleutdannelse. Slike 
teknikere er ansatt i det p rivate næ ringsliv så vel som i kom
m uner og staten.

I den senere tid  h a r Nito satt i gang verving av m edlem m er 
innenfor kom m unale e ta ter og innen forskjellige e ta ter i staten. 
Organisasjonen har også forsøkt å få opprettet av taler eller 
regulativer for fastsettelse av lønns- og arbeidsvilkårene til sine 
m edlem m er. Den h a r også få tt gjennom ført forhandlingsrett 
m ed staten  og Oslo kommune. D ette h a r ført til nokså uhold
bare forhold, og har skapt vansker bl. a. for Norsk Kom m une
forbund, Norges Handels- og K ontorfunksjonæ rers Forbund, 
Norsk Telegraf- og Telefonforbund og Norsk E lektriker- og 
Kraftstasjonsforbund. Disse forbund h a r skriftlig  anket saken 
inn for Landsorganisasjonen.

E tte r den organisasjonsform  en har, skal teknikere som er 
ansatt i offentlige e ta ter — staten  og kom m uner — organiseres 
i Landsorganisasjonens etatsforbund som også skal opprette 
overenskom ster, av taler og regulativer som fastsetter deres 
lønns- og arbeidsvilkår. For så v idt angår p rivat industri og 
næringsliv, kan Norges Handels- og K ontorfunksjonæ rers For
bund organisere tekniske funksjonæ rer og opprette overenskom 
ster som fastsetter deres lønns- og arbeidsvilkår.

Kom itéen h a r in te t å innvende m ot a t teknikere som er 
m edlem m er av Landsorganisasjonen også står tilslu tte t sin 
yrkessam m enslutning så lenge denne va re tar yrkets ren t fag
lige interesser, m en m ener det b lir helt uholdbare forhold, hvis 
deres spesielle yrkesorganisasjon får re tt til å opprette av taler 
om lønns- og arbeidsvilkårene. Det vil komme i strid  med 
Landsorganisasjonens og dens tilslu ttede forbunds interesser. 
Kom itéen m ener videre a t det m ed staten  m å fastsettes be
stem te regler, slik at det b lir vedkom m ende etatsforbund som 
forhandler angående lønns- og arbeidsvilkårene for samtlige 
ansatte  innen vedkom m ende etat. For kom m unene m å det like
ledes fastsettes regler om forhandlingsretten, slik at Kom m une
forbundet, som represen terer det a lt overveiende flerta ll av 
kom m unale lønnstakere, forhandler om lønns- og arbeidsvil
kårene for sam tlige lønnstakere som er tilsa tt i kommunene.

E tte r tidligere vedtak  av representantskapet, h a r Norges 
Handels- og K ontorfunksjonæ rers Forbund få tt re tt til å orga
nisere teknikere m. v. i det p rivate  næringsliv. D ette forbund
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bør da søke organisert industriforeninger om fattende både de 
tekniske og m erkantile funksjonæ rer, og også ordne disse funk
sjonæ rers lønns- og arbeidsvilkår.

Organisasjonskom itéen har i sin innstilling til representan t
skapet angående de tekniske funksjonæ rer u tform et sådant for
slag til vedtak:
«1. Landsorganisasjonen u tv ider sitt organisasjonsom råde til 

også å om fatte de tekniske funksjonæ rer.
2. Inn til Landsorganisasjonen tre ffe r annet vedtak  organiseres 

alle funksjonæ rer i det private næ ringsliv i tilslu tn ing til 
Norges Handels- og K ontorfunksjonæ rers Forbund. Det 
samm e gjelder funksjonæ rer som er beskjeftiget ved offent
lige bedrifter som industrielt hører sam m en m ed bedrifter 
i det p rivate næringsliv.

3. Funksjonæ rer i statens og kom m unenes tjeneste organiseres 
i tilslu tn ing til de respektive etatsforbund eller i Kom m une
forbundet, m ed begrensning som er nevnt i punkt 2.

4. Det henvises for øvrig til kom itéens innstilling i fagskille- 
spørsmål nå r det gjelder arbeids- og organisasjonsom rådet 
for Norges Handels- og K ontorfunksjonæ rers Forbund.»

U nder henvisning til foranstående vil kom itéen foreslå for 
sekretariatet:

1. Landsorganisasjonen anerk jenner Nito som yrkessam m en
slutning med form ål å vare ta  yrkets spesielle faglige in te r
esser, m en godkjenner ikke at denne organisasjon opptrer 
som part ved fastsettelse av lønns- og arbeidsvilkår for 
sine medlemmer.

2. Fastsettelse av lønns- og arbeidsvilkår for teknikere som 
også ha r m edlemsskap i Nito, m å skje gjennom
a. ved staten: de forskjellige etatsforbund tilslu tte t Lands

organisasjonen hvis organisasjonsom råde det er.
b. for kom munene: Norsk Kom m uneforbund,
c. i det p rivate næringsliv: Norges Handels- og K ontor

funksjonæ rers Forbund.
3. Overfor andre spesielle yrkesorganisasjoner av samm e ka

rak te r som Nito inn ta r Landsorganisasjonen samme stand
punkt.

4. Spørsm ålet om fastsettelse av bestem te regler angaende 
forhandlingsretten m ed staten  og kommunene, opptas til be
handling i sam arbeidskom itéen m ed DNA.
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Denne innstilling var behandlet i sekretariatet den 7. sep
tember 1948, som foreslo for representantskapet:

Innstillingen godkjennes.

Karsten Torkildsen: Da spørsmålet var oppe i sekretariatet 
reserverte jeg meg for å stå fritt i representantskapet. Vi vet 
at det er teknisk personale, som gjerne vil være med, som kje
mikere, laboranter og andre. Spørsmålet er om det ikke er let
tere å få disse med i industriforbundene. De føler seg ofte mer 
knyttet til det industriforbund som har overenskomstforholdet 
og folkene organisert. Jeg tar derfor den reservasjon, men jeg 
vil ikke stille noe annet forslag, for i punkt 2 står det for så 
vidt en reservasjon.

Andreas Torp: Jeg er ikke imot at de organiseres i Norges 
Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund, men vi må ha be
stemte regler. Hvis de har gjennomgått teknisk skole i 2 år 
så kan de bli medlem i Nito. De andre teknikere vi har i indu
strien og som ikke har tatt den 2-årige skole, men gjør det 
samme arbeid, bør få bestemte regler. En må ellers få tilhøre 
det forbund som er i industrien. Vi har teknikere som gjerne 
vil stå i vårt forbund, men de kan ikke det. Innstillingen er 
ikke klar. Vi må få bestemte regler om at bare de som ikke 
utfører manuelt arbeid skal stå i Norges Handels- og Kontor
funksjonærers Forbund.

Elias Volan: Det framgår tydelig av innstillingen hva vi 
mener. De som ikke utfører manuelt arbeid skal stå i Norges 
Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund. Ved Årdal Verk 
var det teknikere og funksjonærer som mente at det måtte gå 
an å bygge opp et spesielt forbund av disse grupper og også 
for det merkantile personale, idet en mente at de i alminne
lighet hadde lite med Handels- og Kontorfunksjonærenes For
bund å gjøre. Når det gjelder staten og kommunene, så er jo 
saken klar. Vil en ha bedriftsfunksjonærene inn i Landsorga
nisasjonen så må en danne et eget forbund for disse. Det er 
min oppfatning, hvis vi skal komme fram til en fullstendig kon
troll av arbeidslivet her i landet.

Alfred Nilsen: Landsorganisasjonen er nå så omfattende 
at det som står igjen er funksjonærene. Spørsmålet gjelder tek
nikerne. Nito står utenfor Landsorganisasjonen, og de har sendt
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ut en faglig sekretær som driver agitasjon. Ved siden herav 
har vi Arbeidslederforbundet, som vi tidligere hadde gjensidig- 
hetsavtale med. Men så oppsa forbundene disse gjensidighets- 
avtaler. Vår oppgave er blant annet den å organisere disse 
funksjonærer. Der har vi vår største oppgave. Det forbauser 
meg at funksjonærene ved Ardal Verk ikke hadde interesse 
av å stå i Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund. 
Vi har dem organisert og har avtale for dem. Vi har også to 
avtaler med Arbeidsgiverforeningen for teknisk personale. 
Spørsmålet er hvordan en skal få dem organisert. Spørsmålet 
gjelder først og fremst å få dem med i et forbund, inntil de 
selv kan danne sitt eget forbund. Vi må her oppta konkurran
sen med Nito. Vi ser det for vårt vedkommende slik at vi her 
får et oppdrag av Landsorganisasjonen og de øvrige forbund. 
Det må da også være det beste først å samle dem i et forbund 
for så senere å danne et eget forbund. Vi har ikke vært ute 
etter disse grupper. Det vil derfor være ønskelig om Lands
organisasjonen ville bidra sitt til å få tak i disse. Når det gjel
der formennene så har det vært misforståelser. Det har vært 
sagt av Landsorganisasjonen at de kan gå inn i Handels- og 
Kontorfunksjonærenes Forbund, for ikke å gå inn i Arbeids
lederforbundet. Vi blir på denne måte et samleforbund også for 
disse. Enkelte forbund synes å ville beholde formennene og vi 
har ikke noe imot det og vil ikke blande oss opp i de forhold. 
Vi har overenskomst for formennene i hermetikkindustrien med 
Arbeidsgiverforeningen. Jeg vil på denne måte ha gitt uttrykk 
for at vi ikke søker å gå inn på andres arbeidsområde. Det er 
et pålegg vi har fått av Landsorganisasjonen.

Josef Larsson: Det heter «arbeidende» formenn på side 45. 
Jeg vil anbefale at «arbeidende» blir strøket. Disse formenn 
rekrutteres oftest fra de fagorganisertes rekker og vi har inn
tatt det standpunkt at de ikke skal stenges ute fra industri
forbundet og hvor det er formålstjenlig å ha dem med. For
bundene bør stilles fritt.

Andreas Torp: Jeg vil nok engang presisere at teknikerne 
blir organisert i Handels- og Kontorfunksjonærenes Forbund 
og også formennene. Men jeg mener at en må trekke bestemte 
grenser. Jeg skulle ha interesse av å vite hvor Handels- og 
Kontorfunksjonærenes Forbund har overenskomstforhold for 
teknikere. En månedslønnet og timelønnet tekniker sitter nå
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T S  og gjør det samme arbeid ved bedriften.
vi fP^^s^^ålet om teknikerne har
VI forhandlet med Arbeidsgiverforeningen om og jeg  håper 4- 
m annsutvalget klarer å løse den sak.

Hans Hegg: En rekke formenn, som tidligere var medlem
mer av vart forbund, har arbeidet for å danne en egen avdeling 
innen jernindustrien og det vil være umulig å nekte denne av-

adgangen til å slutte seg til oss. A v
delingen vil bli pa 4—500 medlemmer.

P. Mentsen: Det forbund som opptar disse medlemmer må 
ogsa opprette tariffoverenskomsten. Det er en n ø d S  en her 
anvis^ . Kan en fa dem organisert i Industriforbundet, så er det

TT + organisert i Handels-
og Kontorfunksjonærenes forbund.

fsid .S^^^^tariatets innstilling ble enstem m ig vedtatt
(side 45 og 46 i Organisasjonskomitéens forslag), likeledes inn-
forbund" til L.O. og dens tilsluttede

Statsfunksjonærenes organisasjonsforhold.
Fra sekretariatet forelå følgende innstilling:

1. Kongressens beslutning om organisering av Statens funk
sjonærer og tjenestemenn m. v. i etatforbund opprettholdes 
og søkes gjennomført etter de retningslinjer og forslag Or- 
ganisasjonskomitéen har anført.

2. Inntil Stortinget har behandlet Forsvarskommisjonens inn- 
stilling søkes alle arbeidere og funksjonærer som er be
skjeftiget ved de militære bedrifter og etablissementer, 
sarnt ved flyplassene, organisert i tilslutning til Norsk Jern- 
og Metallarbeiderforbund.

3. Når Stortinget har behandlet Forsvarskommisjonens inn
stilling bemyndiges Sekretariatet til sammen med Norsk 
Jern- og Metallarbeiderforbund å organisere et eget for
bund for Forsvarsetatens arbeidere og funksjonærer. Orga-
plassenT”™^^^^  ̂ omfatte personalet ved fly-

Eivind Engehretsen: Når en leser opplegget til den fore
liggende innstilling, så mener Organisasjonskomitéen at politiet
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og lensmannsbetjentene skal være organisert i ett forbund. Men 
når det gjelder Fengselstjenestemannsforbundet, så kan vi ikke 
være enig. Vårt landsstyre vedtok ikke å gå med på det. Når 
en ikke er for det, så er det fordi vi mener at vi vil drukne i et 
stort forbund. Politi og fengsel har for øvrig to vidt forskjellige 
oppgaver. Vi er riktignok nå et stort forbund, men så snart 
landssvikleirene opphører, så vil også forbundet innskrenkes. 
Vi har en 30-årig beståen som organisasjon å peke på og denne 
selvstendighet vil vi gjerne beholde. Nå kan en ikke si at vi 
ikke vil få våre forhold varetatt i Politiforbundet, men vi har 
vårt bestemte ønske om å beholde vårt forbund som det er. 
Stemningen for en sammenslutning er minimal. En har tidli
gere sagt at det tjener ingen hensikt å sammenblande to for
bund, som ikke hører sammen. En sammenslutning av Politi
forbundet og Lensmannsbetjentenes Landsforening er forståelig; 
men ikke når det gjelder Fengselstjenestemannsforbundet.

R. Digernes: Jeg kan ikke være helt enig i Organisasjons
komitéens behandling av vårt organisasjonsområde. Vi kan 
komme på steder hvor vi bare har 2—3 mann å organisere. Det 
vil koste oss mange penger. Vi må bygge våre avdelinger på 
fylkesvise organisasjoner. Men for å få dem organisert må vi ha 
en plattform å stå på. En burde ha gitt oss en sterkere grunn 
å stå på. Det ville ha vært å ønske at en kunne ha bygget på 
forsvarets bedrifter og arbeidssteder. Da hadde vi hatt en platt
form å arbeide ut fra. Vi har i Oslo fått overført oss en gruppe 
fra Arbeidsmandsforbundet, som delvis er timelønnede; men de 
vil etter hvert bli faste tjenestemenn. Men etter innstillingen 
her så vil disse måtte overføres Jern- og Metallarbeiderforbun- 
det. Vi kan ikke i dag overføre disse før vi har fått deres forhold 
behandlet i kartellet. Tar en disse fra oss, så tar en vekk det 
økonomiske grunnlag for oss. Jeg vil ikke ta opp noe forslag 
her for å dissentere fra Organisasjonskomitéen. Men vi må 
være litt forsiktige med Statstjenestemannslaget, slik at det kan 
klare sin oppgave.

Alb. Karlsen: Jeg vil gjerne ha en opplysning om hvordan 
det er med de som hører inn under hærens lagre og magasiner. 
Vi har ved frivillige forhandlinger overført disse til Statstjene
stemannslaget. Men vi har fremdeles en rekke liknende grupper 
hos oss. Og overføre dem til Jern- og Metallarbeiderforbundet 
slik som innstillingen her lyder, er rivende galt. Er det nå forut-
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setningen at vårt forbund skal overføre disse medlemmer ved 
militære lagre etc. til Jern- og Metallarbeiderforbundet? Eller 
som L.O. tidligere har bestemt, til Statstjenestemannslaget? 
Hvis en skal kjøre på den linje som i punkt 2, så vil det ikke 
bli drevet noe organisasjonsarbeid der før forholdene er ordnet. 
Vi må få fastsatt en bestemt regel. Vi er ikke uvillig til å over
føre disse.

Elias Volan: Etter kongressens behandling var det en del 
arbeidere både ved flyvesenets og ved militære lagre som hen
vendte seg til L.O. om hvor de skulle stå organisert. Vi hadde 
ikke noe forbund dengang. Organisasjonskomitéen behandlet 
saken og en var enig om et etatsforbund. Men hvis en gjør det 
så må selvsagt alle som er beskjeftiget i militære verksteder inn 
der. Organisasjonskomitéen har ikke ment med denne innstil
ling at alle de som står organisert i et eller annet forbund par
tout skal overføres til Jern- og Metallarbeiderforbundet. Men 
hvor det kommer grupper som vil organisere seg, mente vi å 
ville henvise dem til Jern- og Metallarbeiderforbundet. Det vil 
sikkert være nødvendig å ha en konferanse om en deling. Re
presentantskapet må være oppmerksom på at når vi har dette 
samlerforbund, som Tjenestemannslaget er, må en legge grunn
laget slik til rette at de har en økonomisk plattform for å kunne 
drive det organisasjonsarbeid de er pålagt. Vi har også konfe
rert med Kommuneforbundet om overføring av trygdeverkets 
funksjonærer. Når det gjelder sammenslutningen av fengsels
betjeningen og politifolkene, så vil jeg be fengselsbetjentene ta 
det med ro. Jeg tror heller ikke at Politiforbundet har noen in
teresse av å få fengselsbetjeningen. Organisasjonskomitéens ut
talelse må sees som en prinsipiell uttalelse, og det er ikke me
ningen å bruke organisasjonsmessig tvang. Vi tror en skal 
komme fram ved kameratslige forhandlinger for denne etats 
funksjonærer. Det er ikke meningen å påtvinge dem en organi
sasjonsform som kan bety utmeldelse.

Jens Dahl: Når det gjelder tolletaten så har vi 2 organisa
sjoner, en i tilslutning til Landsorganisasjonen og en utenfor. 
Hadde begge disse forbund stått i Landsorganisasjonen, så hadde 
selvsagt også disse forbund gått sammen i ett forbund. Hvordan 
dette skal løses, avhenger av hvordan statstjenestemennenes for
hold utvikler seg. Jeg er derfor enig i Organisasjonskomitéens 
innstilling. Når det gjelder fengselsbetjentenes betenkelig-
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heter overfor en sammenslutning med Norsk Politiforbund, så 
forstår vi godt det.

Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

Organisasjonsforholdene i skipsfarten.
Norsk Sjømannsforhund.
Denne sak ble nå opptatt av hensyn til at representantene 

for Norsk Sjømannsforbund, imorgen var forhindret fra å være 
til stede.

Sekretariatet innstilte;
1. Norges Skibsførerforhund kan ikke opptas som organisasjon 

i Arbeidernes faglige Landsorganisasjon.
2. Norsk Styrmannsforening, opptas i Landsorganisasjonen 

som selvstendig forbund, hvis ønske herom framkommer.
3. Det norske Maskinistforbund og Norsk Losforbund blir stå

ende i Landsorganisasjonen som selvstendig forbund.
4. Norsk Sjømannsforbund skal omfatte alle grupper av mann

skaper, hvis de ikke er tilsluttet et av de forbund som er 
nevnt i pkt. 1, 2 og 3.

5. Det kartell som er opprettet av forbund tilsluttet Lands
organisasjonen og I.T.F. søkes utvidet til å omfatte Norsk 
Jernbaneforbund og Norsk Styrmannsforening. Kartellet 
skal behandle alle viktige spørsmål som angår de arbeidere 
og funksjonærer som er beskjeftiget i transportvirksom
heten, spesielt tariffspørsmål, som kan tenkes å ha innfly
telse på andre grupper enn de de framsettes for. Lands
organisasjonen skal være representert i kartellet med en 
representant.

Gunvald Hauge, Norsk Sjømannsforbund, foreslo:
Organisasjonskomitéens innstilling, side 87, endres slik 

under
Punkt 4: «Norsk Sjømannsforbund skal omfatte alle grup

per av besetningen som ikke er maskinister eller loser.» 
Punkt 5. Ordene «og Norsk Styrmannsforening» strykes i 

3dje linje.
Det innføres et nytt avsnitt sålydende:

«Hovedkartellets styre avgjør om Norsk Styrmannsfor
ening kan opptas som medlem av kartellet.»
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Konrad Nordahl: Jeg  forstår Norsk Sjøm annsforbunds stil
ling til Norsk Styrm annsforening i dag. Men hvis de kom m er 
til Landsorganisasjonen og vi sier i fra  a t de m å organiseres som 
et vanlig fagforbund, så er det vel i orden?

Gunvald Hauge: Norsk Styrm annsforening er den eneste 
sjøm annsorganisasjon som stå r u tenfor Landsorganisasjonen, og 
de vil fo rtsatt kunne gjøre det så lenge de kan høste fordeler 
av Norsk Sjøm annsforbund og de øvrige sjøm annsorganisasjo
ners arbeid. De som stå r u tenfor kom m er til dekket bord. Det 
er en sterk  reaksjon ute b lan t sjøfolkene m ot a t styrm ennene 
skal få lov til å m anøvrere slik. D erfor ha r vi foreslått disse 
endringer i innstillingen. Det er en u tb red t oppfatning blant 
styrm ennene om å komme inn i Norsk Sjøm annsforbund.

Johs. E. Johansen: Vi er enig m ed Sjøm annsforbundet. Hvis 
ikke de endringer b lir foretatt, så høster styrm ennene alle de 
fordeler vi får igjennom, uten  at de h a r ofret noe.

Jens Dahl: Hvorfor kan ikke Skipsførerforbundet kom me 
inn  i Landsorganisasjonen? De er jo lønnsarbeidere de også.

Ingv. Haugen: Skipsførerne er redernes represen tan ter når 
de er u tenfor landets grenser.

Dirigenten: Sekretaria te t e r i prinsippet enig i Sjøm anns
forbundets forslag; m en det m å lages en annen form ulering.

Votering: Sekretariatets innstilling ble enstem mig vedtatt. 
— Det prinsipielle syn i Sjøm annsforbundets forslag ble enstem 
mig vedtatt.

M øtet hevet.

FORMIDDAGSMØTET TIRSDAG 21. SEPTEMBER

Dirigent: Thorbjørn Henriksen.

M øtet ble satt presis klokken 9.30.
Protokollen fra  gårdsdagens etterm iddagsm øte referertes.

Elias Volan: Jeg  vil gjøre representan tskapet oppmerksom 
på innstillingen side 85 om losguttene. Forholdet er ofte det nå
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at de lønnes av losene. Jeg  går u t fra  a t sekre taria te t får se n æ r
m ere på disses forhold, enten de nå skal organiseres i Norsk 
Losforbund eller i Norsk Sjøm annsforbund.

D erm ed ble protokollen vedtatt.

Forbundenes organisasjonsgrunnlag og arbeidsområde.
Behandlingen av Organisasjonskom itéens innstilling fo rt

satte med forbundenes organisasjonsgrunnlag og arbeidsområde 
— grensedelingen mellom de 4 forbund: Arbeidsm andsforbun- 
det, Bygningsarbeiderforbundet, Høvleriarbeiderforbundet og 
T r eindustriarb eider forbundet.

F ra  Norsk A rbeidsm andsforbund forelå følgende innstilling:
Norsk Arbeidsm andsforbund  skal om fatte bergverksindu

strien, offentlig og p rivat anleggsvirksom het, såsom jernbane
anlegg, havne- og moloanlegg, fyr-, befestnings-, k raftverk  og 
reguleringsanlegg, arbeiderne ved statens, fylkenes og kom mu
nenes veiarbeidsdrift sam t andre grupper og fagforeninger som 
ikke kom m er inn under bestem te fag- eller industriforbunds 
virkeom råde.

Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.

N orsk Bygningsarbeiderforbund.
Følgende innstilling  forelå:
O rganisasjonsom rådet skal m ed de unn tak  som er anført i 

punktene 1—6 om fatte alle arbeidere beskjeftiget hos en trepre
nører og byggm estre som u tfø rer bygningsarbeid for private og 
offentlige byggherrer. A rbeidere ved teglverker, sem entvare- 
fabrikker, kalk- og m ørtelverker, kalkbrennerier, som i a lt ve
sentlig produserer for bygningsfagene, trevarefabrikker nå r ho- 
vedproduksjonen om fatter arbeid for bygningsfagene, vedlike
holdsarbeid av bygninger, nybyggings-, forandrings- og tilbyg- 
gingsarbeid som utføres av eller for industrielle bedrifter, når 
arbeidet er av sådant omfang at det ikke regu læ rt b lir u tfø rt 
av bedriftenes faste arbeidere, veianlegg, grøftings- og plane- 
ringsarbeid og annet arbeid i forbindelse med nybygging innen
for e t u tparselleringsfelt, såfrem t arbeidet b lir u tfø rt samtidig 
m ed husbyggingen, og hvis arbeidet ikke utføres av kom munens 
faste arbeidere.
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Til foranstående gjøres følgende unntak:
1- Bygging av kraftstasjoner m. v. som ord inæ rt kom m er inn 

under Norsk Arbeidsm andsforbunds område.
2- Bygging av jernbanestasjoner m. v. som utføres av Norges 

S tatsbaners anleggsvirksom het, u ten  anvendelse av en tre
prenører eller byggmestre.

3. M ontering av innredninger u tfø rt av håndverksm estre i mø- 
belbransjen, hvis utførende m esters anbud om fatter m on
teringen. Innsetting  av dører og vinduer om fatter ikke 
denne unntakelse.

4. M ontering av jernkonstruksjoner levert av m ekaniske verk
steder.

5. M ontering av alle elektriske anlegg.
6. Det nybyggingsarbeid på landsbygda som ette r overens

komst mellom Norsk B ygningsarbeiderforbund og Norsk 
Skog- og Landarbeiderforbund kan utføres av sistnevnte 
forbunds medlemmer.

P. Ødegård: N år det gjelder Bygningsarbeiderforbundets 
virkeom råde, så er T reindustriarbeiderforbundets virkeom råde 
ikke b litt behandlet som andres. Det har væ rt en viss storm anns
galskap til stede. Vi h a r alltid  hevdet a t et fornuftig  vedtak vil 
væ re a t trevarefabrikkene tilhører T reindustriarbeiderforbun- 
det, slik som i Sverige. Men i Bygningsarbeiderforbundet vil en 
ikke det. Det ha r v æ rt sagt at de kanskje var villige til det hvis 
en kunne fa overført vel sa m ange eller flere m edlem m er fra  
Arbeidsm andsforbundet. Nå vil en ikke anvende vold fra  Lands
organisasjonens side. Det er bem erkelsesverdig at en nå har en 
annen vurdering enn tidligere. En vil ikke anvende tvang. Vi 
m ente a t en m åtte  ha trevarefabrikkene, hvis en skulle sammen- 
sluttes m ed H øvleriarbeiderforbundet. Jeg  forstod det slik at 
v å rt forbundsstyre var enstem m ig av samme oppfatning. Men 
så kom innstillingen her, som sier a t trevarefabrikkene frem 
deles skal tilhøre Bygningsarbeiderforbundet, og da b lir resul
ta te t a t en ikke får sam m enslutningen. Nå kan jeg ikke forstå 
a t et forbund m ed m ange m edlem m er skal væ re bedre enn et 
m indre. Det er forbundets innhold og virksom het som er det 
avgjørende. Det er en tendens til stede hos de store forbund at 
de ikke k larer å vare ta  de m indre gruppers interesser. Utover 
dette  om trevarefabrikkene h a r jeg ikke m er å tilføye.

Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.
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Norsk Skog- og Landarbeiderforbund.
Sekretariatet  (Organisasjonskom itéen) foreslo:

1. Forbundets forslag til organisasjonsom råde godkjennes med 
de begrensninger, som ligger i fastsettelsen av de øvrige 
forbunds om råder, og m ed henvisning til avtalene mellom 
forbundene.

2. Overenskom stene mellom forannevnte forbund m å ikke sies 
opp av noe forbund u ten  sekretariatets godkjenning.

Alfred  Ljøner: V årt forbund ha r g jort en endring i redige
ringen om at stasjonæ re sagbruk og høvlerier under avsnittet 
«Høvleriarbeiderforbundet» m å endres. Jeg  vil bare her konsta
tere  at en ikke legger m er i det u ttry k k  enn tidligere.

Dirigenten: Det er ikke m eningen å gjøre noen endring i 
det tidligere avtaleforhold.

Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.

Norsk Høvleriarbeiderforbund.
Sekretariatet innstilte:
Norsk Høvleriarb eider forbunds  organisasjonsom råde skal 

om fatte alle arbeidere ved stasjonæ re sagbruk og høvlerier, au
toriserte  tre lastsorterere  (m ålere), kassefabrikker, trelasttom - 
te r  og trelastutsalg, treu ll- og trem elfabrikker, treull-platefa- 
brikker, finérfabrikker, trerørfabrikker, treim pregneringsfa- 
brikker, parkettfabrikker og for øvrig det trearbeid  som stå r i 
forbindelse med et sagbruk eller høvleri.

Norsk Treindustriarbeiderforbunds  organisasjonsom råde 
skal om fatte alle arbeidere ved m øbelsnekkerverksteder, møbel- 
tapetserere, m øbelfabrikker, pianofabrikker, kurvm øbelfabrik- 
ker, skifabrikker, tønnefabrikker, bøkkerverksteder, børste- og 
penselfabrikker, leketøyfabrikker som i a lt vesentlig u tfø rer a r
beid i tre , speil- og gull-listefabrikker, rullegardinfabrikker, og 
for øvrig den tre industri som ikke industrie lt eller bedriftsm es- 
sig hører inn under et annet forbund.

Hvis H øvleriarbeiderforbundet og T reindustriarbeiderfor- 
bundet sluttes sam m en i e t felles forbund, gjelder de samme 
regler for sam m enslutningen som de som er fastsatt ved sam 
m enslutning av andre forbund.
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P. Ødegård: Jeg  m ener a t den oppregning en h a r på side 64, 
rom ertall I, er m er om fattende enn den som stå r på side 70. Jeg  
vil høre om en ikke kan bruke den og m ed tillegg av børste- og 
penselfabrikker. Jeg  kan ikke forstå a t radiokassefabrikker etc. 
er u tela tt. Jeg  vil foreslå den redaksjon som står på side 64.

Elias Volan: Jeg  kan ikke forstå nødvendigheten av en 
lengre oppregning enn den som stå r på side 70. Det er ikke 
m eningen å føre korkfabrikkene over til noe annet forbund. 
Det he te r for øvrig også: «og for øvrig den tre industri som ikke 
industrie lt eller bedriftsm essig hører inn under et annet for
bund».

Ødegård frafalt sitt forslag.
Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.

Karteller.
Sekretaria tet innstilte:
«Sekretariatet bemyndiges til å søke opprettet et karte ll 

mellom de forbund som er in teressert i bygge- og anleggsvirk
somheten. Det oppsettes regler for kartellets sam m ensetning, 
arbeidsoppgaver og hvordan uløste tv ister mellom forbundene 
skal behandles og avgjøres.»

Votering: Innstillingen ble enstem mig vedtatt.

N orsk Baker- og Konditorforbund.
Sekretaria tet innstilte:
Norsk Baker- og Konditorforbunds organisasjonsom råde 

skal om fatte alle arbeidere som er beskjeftiget ved bakerier og 
konditorier, også lagerarbeidere, ekspeditører, kjørere, sjåfører 
og andre.

B edrifter som fram stiller kjeks, knekke- og/eller flatbrød 
skal tilhøre N.N.N., hvis de ikke er underavdelinger av bakerier.

Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.

Norsk K jøttindustriarbeiderforbund.
Sekretaria tet innstilte:
«Norsk K jøttindustriarbeiderforbund  skal om fatte alle a r

beidere beskjeftiget i pølsem aker- og slakteribedrifter. På steder 
hvor det dannes felles foreninger av arbeidere i næringsm iddel
industrien  skal disse tilhøre N.N.N. Det henvises for øvrig til 
Organisasjonskom itéens innstilling om opprettelse av karte ll i
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næringsm iddelindustrien, og til Organisasjonskom itéens inn
stilling side 36.»

Organisasjonskom itéens innstilling side 36 var følgende:
Ved at det opprettes et kartell i Næringsm iddelindustrien v il sam 

arbeidet m ellom  forbundene kunne utvikles slik  at alle arbeidere innen
for næringsmiddelindustrien innser både nødvendigheten og nytten av  
at det skapes et enhetlig næringsmiddelarbeiderforbund. Organisa- 
sjonskomitéen mener at denne linje bør forsøkes og at kravet om sam 
m enslutning av de nevnte to forbund for tiden frafalles.

Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.

Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund.
F ra  sekretariatet forelå følgende innstilling:
N orsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund. Orga

nisasjonsom rådet skal om fatte alle bedrifter i næringsm iddel
industrien  m ed unntakelse av de håndverksbedrifter som skal 
stå  i Norsk Baker- og K onditorforbund eller i Norsk K jø ttindu
striarbeiderforbund. På steder hvor det dannes fellesforeninger 
av arbeidere i næ ringsm iddelindustrien skal disse tilhøre N.N.N. 
Det henvises for øvrig til Organisasjonskom itéens uttalelse om 
organiseringen av arbeidere i fiskeværene, og til kom itéens inn
stilling om opprettelse av karte ll i næringsm iddelindustrien.

Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.

Norsk Hotell- og Restaurantarbeiderforbund.
F ra  sekretariatet forelå følgende innstilling:
Norsk Hotell- og R estaurantarbeiderforbund gis re tt til å 

organisere alle personer som er beskjeftiget ved hoteller, restau
ran ter, kaféer og bevertningssteder e tte r de retn ingslin jer som 
O rganisasjonskom itéen ha r trukke t opp.

Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.

N orsk Jern- og M etallarbeiderforbund:
Sekretariatet la fram  følgende innstilling:
Norsk Jern - og M etallarbeiderforbunds organisasjonsom råde 

skal om fatte alle arbeidere ved jern - og stålverker, skipsbyg- 
gerier, m askinverksteder, jernstøperier, kabelfabrikker, spiker- 
verker, brobyggingsverksteder, verktøyfabrikker, bedrifter som 
lager m øbler av stål eller andre m etaller, sykkelfabrikker, be
d rifter som fram stiller landbruksm askiner og landbruksredska
per, b ilverksteder og for øvrig alle bedrifter som fram stiller 
produkter av jern , stål eller andre m etaller, og som norm alt har 
tariff-fellesskap. H jelpeverksteder for andre industrier eller be-

4 — A .F.L .
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drifter skal organiseres i tilslutning til det forbund hvor ved
kommende industris eller bedrifts arbeidere er organisert.

Organisasjonskomitéen forutsetter at det skjer sammenslut
ning mellom Formerforbundet og Jern- og Metallarbeiderfor- 
bundet etter de regler som er satt for sammenslutning.

P. Ødegård: «Skipsbyggerier, bedrifter som lager møbler av 
stål eller andre metaller.» I Sverige hører bygging av seilskuter 
under Treindustriforbundet. Når det gjelder møbler laget av 
stål eller andre metaller vil det være naturlig at det går inn 
under det forbund som ellers har med møbler å gjøre.

Votering: Innstillingen ble vedtatt.

Norsk Tekstilarheiderforhund.
Sekretariatet innstilte:
«Norsk Tekstilarbeiderforbunds organisasjonsområde skal 

omfatte spinnerier, veverier, shoddyfabrikker, reperbaner, be
drifter som framstiller fiskegarn og annen veng for fiskeriene, 
den trikotasjebedriften som selv har spinneri og for øvrig alt 
arbeid som bedriftsmessig hører inn under de bedrifter som 
industrielt skal tilhøre Tekstilarbeiderforbundet.»

Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

Norsk Bekledningsarbeiderforbund.
Sekretariatet innstilte:
«Norsk Bekledningsarbeiderforbunds organisasjonsområde 

skal omfatte skredderfaget, kjole-, kåpe- og draktfaget, pels- 
varefaget, paraplyfaget, konfeksjonsbedrifter, vattputefabrik- 
ker, kunststopperier, selvstendige regnkledefabrikker, de triko- 
tasjef ab rikker som kjøper garnet til framstilling av produktene, 
hatte- og luefabrikker, framstilling av sengeutstyr når sømmen 
må betraktes som det vesentlige arbeid, og når bedriftene ikke 
er underavdelinger av andre bedrifter som industrielt sorterer 
under et annet forbund.»

Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

Norsk Gullsmedarbeiderforbund.
Sekretariatet innstilte:
«Norsk Gullsmedarbeiderforbund har anmodet om at deres 

område må bli utvidet til å omfatte urmakerne og tanntek
nikerne. Begge disse fag er organisert i lokale foreninger uten 
tilslutning til Landsorganisasjonen.
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Organisasjonskomitéen foreslår at representantskapet tref
fer vedtak om at Gullsmedarbeiderforbundet får adgang til å 
søke disse to grupper organisert i tilslutning til sitt forbund.»

Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund.
Sekretariatet innstilte:
«Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund. I virkeligheten 

er dette forbund et fabrikkarbeiderforbund hvor arbeiderne ved 
elektrokjemiske og kjemisk-tekniske bedrifter danner grunn
stammen. Men forbundet omfatter også bedrifter som strengt 
tatt ikke tilhører disse to bedriftsgrupper. Organisasjonskomi
téen mener imidlertid at det ikke foreligger rimelig grunn til 
å foreta noen endring i forbundets sammensetning, og foreslår 
derfor at forbundets område i framtia blir som nå, med de 
reservasjoner som ligger i fastsettelsen av organisasjonsgren- 
sene, spesielt for Elektrikerforbundet og Bygningsarbeiderfor- 
bundet. Forbundet har krevd at det også skal ha adgang til å 
organisere arbeiderne ved smelteverker for jern, f. eks. Svelgen 
og det nye jernverk. Disse bedrifter må tilhøre Norsk Jern- og 
Metallarbeiderforbunds organisasjonsområde.»

Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

Norsk Kommuneforbund.
Sekretariatet innstilte:
«Med de begrensninger som ligger i fastsettelsen av orga

nisasjonsområdet for andre forbund, f. eks. Arbeidsmandsfor- 
bundet, Bygningsarbeiderforbundet, Skog- og Landarbeiderfor- 
bundet m. v., og at assistenter på tannlegekontorer må organi
seres i tilslutning til Norges Handels- og Kontorfunksjonærers 
Forbund, godkjennes forbundets forslag til organisasjonsom- 
måde.

Inntil Sekretariatet eventuelt bestemmer noe annet blir fri
sørene og trygdekassefunksjonærene stående i Norsk Kommune
forbund.»

Torbjørn Henriksen: Det står på side 77 om trygdefunksjo
nærene: «Når det gjelder funksjonærer ved trygdekassene, er 
Organisasjonskomitéen noe i tvil.» Dette er en sak som er under 
utvikling. Vår oppfatning er, at desto mer sosialtrygden blir 
utviklet, jo flere funksjonærer vil helsemyndighetene få å gjøre 
med. En må ha sykepleiersker og fagfolk til å behandle de for-
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skjellige hjelpem idler. Landsorganisasjonen ha r forlengst sagt 
a t alt som har m ed sykehus å gjøre skal ligge under Kom m une
forbundet. De alt overveiende sykesenger i landet tilhører 
kommunene. D erfor sa kongressen for flere år siden at de skulle 
stå i Kom m uneforbundet. Men det kan selvsagt væ re et spørs
m ål om å skille u t de som har m ed staten  å gjøre og få dem i et 
sam lerforbund.

Votering: Innstillingen ble enstem mig vedtatt.

Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsjorbund.
Sekretariatet  innstilte:
Landsorganisasjonens representantskap vedtok i m øte den 

29. novem ber 1947 e tte r forslag fra  den nedsatte spesialkomité 
og fra  Organisasjonskom itéen følgende organisasjonsom råde for 
forbundet:

I.
1. Installasjonsforretninger (private og kom m unale) som be

skjeftiger m ontører for installasjon av lys og k raft i kon
kurranse på det åpne m arked. U nntatt herfra  er installa
sjoner i kom m unenes egne eiendommer, u tfø rt av kom mu
nenes egne m ontører.

2. Funksjonæ rer og arbeidere ved private og Statens k raft
stasjoner. I hvilken u tstrekning  kontorpersonalet inngår 
heri, avgjøres av S ekretaria te t i hvert enkelt tilfelle.

3. Den elektriske m ontasje av nye kraftstasjoner, sekundær- 
stasjoner og om form erstasjoner m. v., for så v idt dette  a r
beid ikke utføres av kom m unenes egne m ontører eller av 
m ontører tilslu tte t Norsk Je rn - og M etallarbeiderforbund 
for så v idt det angår arbeid som utføres av bedrifter hvor 
disse er ansatt.

4. L injearbeid som utføres av kraftstasjonenes eget personale 
fra  kraftstasjoner som er underlagt forbundets virkeom råde.

5. Heisemontørene.
II.

Det opprettes et karte ll mellom Norsk E lektriker- og K raft
stasjonsforbund og Norsk Kom m uneforbund for å behandle alle 
faglige og økonomiske spørsm ål som gjelder elektrikere og 
kraftstasjonspersonale . De to forbund pålegges å u tarbeide reg
ler for kartellets arbeid. Disse m å godkjennes av Sekretaria te t 
Det åpnes adgang for andre forbund som har elektrikere som 
m edlem m er å slu tte  seg til kartellet.»

Ovenstående vil medføre:
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1. at funksjonæ rer og arbeidere ved kom munale, interkom 
m unale og fylkeskom m unale kraftverker eller elektrisitets
verker som står tilslu tte t Norsk E lektriker- og K raftsta
sjonsforbund, overføres til Norsk Kom m uneforbund,

2. a t alle bedriftselektrikere m å overføres til de respektive 
industriforbund,

3. a t alle arbeidere som er beskjeftiget i produksjon av kabler, 
telefonapparater, radioer og radiom ateriell m å overføres til 
Norsk Je rn - og M etallarbeiderforbund,

4. at de elektriske m ontører, h jelpearbeidere og læ regutter 
som står tilslu tte t Norsk Bygningsarbeiderforbund, over
føres til Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbund,

5. a t m ontører som ikke er å betrak te  som bedriftselektrikere, 
m en som utfører elektrisk m onteringsarbeid på kraftlednin- 
ger, skal stå  tilslu tte t Norsk E lektriker- og K raftstasjons
forbund,

6. at funksjonæ rer og arbeidere ved private kraftstasjoner som 
står tils lu tte t andre forbund, overføres til Norsk E lektriker- 
og K raftstasjonsforbund, med den begrensning som er fast
lagt i forslagets punkt 2.
Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.

Grensedelingen mellom Norges Handels- og Kontor
funksjonærers Forbund og Norsk Transportarbeiderforbund. 
Sekretariatet innstilte:

1. De retn ingslin jer som er oppsatt i protokoll av 23. og 24. 
novem ber 1938 om grensespørsm ålet mellom Transportar- 
beiderforbundet og Handels- og Kontor f unksjonærenes For
bund, godkjennes som grunnlag for grensedelingen mellom 
de to forbund.

2. T ransportarbeiderforbundets forslag til organsasjonsom råde 
for sitt forbund godkjennes m ed de begrensninger som er 
nevnt ved fastsettelsen av organisasjonsom rådet for de en
kelte forbund.

3. Spørsm ålet om leievognmennenes og énbil-eiernes fram 
tidige organisasjonsform  u tstå r  inntil en får oversikt over 
virkningene av samferdselslovens gjennomføring.

4. Norges Handels- og K ontorfunksjonæ rers Forbund organi
serer som h ittil alle funksjonæ rer i handel og industri m. v., 
m ed de begrensninger som er nevnt ved fastsettelsen av 
organisasjonsom rådet for de enkelte forbund.
Votering: Innstillingen ble enstem mig vedtatt.
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Grensedeling mellom Norsk Transportarbeiderforbund
og Norsk Jernbaneforbund.
Den 20. november 1946 ble de to forbund enige om følgende 

bestemmelser angående organiseringen av arbeiderne ved rute- 
bilselskaper: *

«De rutebilselskaper som drives som private selskaper bør 
sortere under Transportarbeiderforbundets organisasjons- og 
tariffområder, mens de rutebillinjer som drives av Jernbanen 
bør sortere under Jernbaneforbundet, både når det gjelder per
sonalets organsasjonsforhold og arbeidsvilkår.»

Organisasjonskomitéen foreslo at denne ordning godkj entes.
Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

Grensedeling mellom Norsk Transportarbeiderforbund
og Norsk Nærings- og Nytelsesmiddelarbeiderforbund.
Møller i forskjellige distrikter har egne lagre i byene. Pro

duksjonsbedriften kan ofte ligge flere mil fra byene. De lagre 
som opprettes i byene må derfor betraktes som alminnelige 
engroslagre, og Transportarbeiderforbundet krever rett til å 
organisere arbeiderne og sjåførene ved disse lagre.

Organisasjonskomitéen foreslo at dette krav opptas til for
handling mellom forbundene og eventuelt avgjøres av Sekre
tariatet.

Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

Organisasjonsforholdene i skipsfarten.
I skipsfarten består følgende organisasjoner: Norges Skibs- 

førerforbund. Norsk Styrmannsforening, Det norske Maskinist
forbund, Norsk Losforbund og Norsk Sjømannsforbund. De 3 
sistnevnte forbund står tilsluttet Landsorganisasjonen.

I flukt med Organisasjonskomitéens innstilling når det gjel
der organiseringen av bedriftenes tekniske funksjonærer, fore
slår komitéen at Norges Skibsførerforbund ikke kan tas opp 
som medlem av Landsorganisasjonen, selv om det skulle fram
komme ønske i den retning. Skipsførerne må komme i samme 
stilling som bedriftsledere, og stå uavhengige, på samme måte 
som dem. Hvis Norsk Styrmannsforening skulle framkomme 
med ønske om å tilmelde seg Landsorganisasjonen, bør forenin
gen opptas som et selvstendig forbund. Foreningen står for 
øvrig tilsluttet den internasjonale transportorganisasjon (I.T.F.).
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Norsk Losforbund.
Dette forbund er opptatt i Landsorganisasjonen og skal 

oppta alle som driver losyrket. Det må dessuten pålegges å 
organisere losguttene.

Det norske Maskinistforbund 
er opptatt i Landsorganisasjonen som selvstendig forbund. Mo
tivene for dette er de samme som når det gjaldt opptakelsen 
av Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund. Imidler
tid er forbundets medlemmer stort sett plasert ombord i skip, 
slik at et regulært organisasjonsarbeid blir vanskeliggjort. For
bundet fikk derfor adgang til å beholde de medlemmer som 
går på land og tar beskjeftigelse ved en bedrift, men forutset
ningen er ikke at Maskinistforbundet skal kunne nyorganisere 
maskinister som har beskjeftigelse ved bedrifter, og heller ikke 
overføre medlemmer fra industriorganisasjoner til sitt forbund 
med mindre de forlater bedriften og på ny tar hyre ombord i 
et skip. Denne ordning må opprettholdes hvis et regulært 
organisasjonsarbeid skal bli mulig for Maskinistforbundet. De 
tvister som eventuelt oppstår mellom dette forbund og andre, 
må søkes løst ved forhandlinger mellom forbundene, eller i 
siste instans ved en beslutning i Sekretariatet.

Kjele- og maskinpasserne.
Før Landsorganisasjonen fattet sitt vedtak om overgang til 

industriforbundsformen, sto kjele- og maskinpasserne tilsluttet 
Norsk Sjømannsforbund som fagforening. Ved overgang til 
industriforbundsformen ble medlemmene overført til de respek
tive industriforbund. Den indre organisasjonsmessige samhørig
het er derved opphørt.

Fra Oslo Kjele- og Maskinpasserforening er det gjennom  
en rekke år framholdt at det er nødvendig at det bringes en 
endring i dette forhold. Foreningen har derfor foreslått at det 
nedsettes en komité på 3 medlemmer, hvorav Landsorganisa
sjonen, Samorganisasjonen i Oslo og Oslo Kjele- og Maskinpas
serforening hver oppnevner én. Denne komité skulle få i opp
drag å framsette forslag som tar sikte på å etablere et forhold 
som gjør det mulig for fagets utøvere å drøfte fellesinteressene 
både i landsmålestokk, skandinavisk og internasjonalt. Komi- 
téens forslag skulle så behandles av Sekretariatet og forelegges 
førstkommende kongress til avgjørelse.
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Organisasjonskom itéen kan ikke gi sin tilslu tn ing til at det 
etableres en ordning som får preg av en selvstendig organisa
sjon av kjele- og m askinpassere. På den andre siden m ener 
kom itéen at det kan ha sin interesse å få b rak t k larhet over 
de spørsm ål som er av særlig interesse for kjele- og m askin- 
passerne å få frem m et. F. eks. de offentlige forskrifter for kjele- 
kontrollen, de kvalifikasjoner som kreves for godkjenning av 
de personer som skal ha kjele- og m askinpass ved bedriftene 
og de eventuelle særlige tariffk rav  som skal reises. D ette m ener 
kom itéen kan gjøres ved at sam organisasjonene i Oslo, Bergen, 
Trondheim  og Stavanger innkaller kjele- og m askinpasserne i 
byen m ed næ rm este omegn til et m øte for å drøfte spørsmålene, 
og at disse m øter velger én representan t hver, som kan inn
kalles av Sekretaria te t til møte i Oslo, for samm en med rep re
sen tan ter fra  Landsorganisasjonen å drøfte de foreliggende 
spørsmål. De saker som reises forelegges Sekretaria te t til be
slutning. Sekretariatets beslutninger sendes så de forbund som 
har kjele- og m askinpassere, som retningsgivende for forbun
denes arbeid i tariffspørsm ål. S ekretaria te t m å dessuten ha 
bem yndigelse til å innkalle de foran nevnte represen tan ter til 
m øter nå r dette  er påkrevd.

Votering: Sam tlige disse innstillinger ble enstem m ig ved
ta tt. (Innstillingen for Norsk Sjøm annsforbund var tidligere 
behandlet og vedtatt.)

Retningslinjer for forbundene og Sekretariatet 
under det framtidige arbeid med oppbyggingen av 
fagorganisasjonen.
U nder henvisning til foranstående innstilling og forslag fore

slo Organisasjonskom itéen at R epresentantskapet fa tte t føl
gende vedtak:

1. De forbund som ikke er behandlet av Komitéen, fortsetter 
sin virksom het innenfor det om råde de nå har, m ed for
behold om eventuelle justeringer.

2. Forbundene m å ikke organisere nye grupper i grenseom 
råder før S ekretaria te t har fa tte t vedtak  om hvilket forbund 
arbeiderne ved disse bedrifter skal tilhøre. Sekretariatets 
beslutninger om organisasjonsom råder sendes forbundene 
og sam organisasjonene som retn ingsln je for deres organi
sasjonsarbeid.
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3. Forbund som handler i strid  m ed Landsorganisasjonens be
slu tninger i organisasjonsspørsm ål, kan ikke få godkjent 
sine lønnskrav og eventuelle konflikter for de grupper som 
skal tilhøre et annet forbund.

4. De forbund som skal foreta overføring av m edlem m er på
legges å oppta konferanse om overføringene med det eller 
de forbund som skal m otta medlemmene. De overføringer 
som blir nødvendig som følge av R epresentantskapets ved
tak, skal ikke foretas før S ekretaria te t h a r behandlet saken. 
Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.

Det endelige vedtak.
Sekretariatet  innstilte:
Organisasjonskomitéens innstilling er behandlet i Sekreta

riatet 1. juni 1948, hvor følgende vedtak ble fattet:
Saken forelegges Landsorganisasjonens representantskap. 

Sekretariatet anbefaler Organisasjonskomiéens innstilling ved
tatt.

Votering: Innstillingen ble enstem m ig vedtatt.

Sammenslutning Norsk Bygningsarbeiderforbund 
og Norsk Høvleriarbeiderforbund.
Sekretariatet  foreslo a t R epresentantskapet fa tte t sådant 

vedtak:
«Sam menslutning av Norsk Bygningsarbeiderforbund og 

Norsk H øvleriarbeiderforbund til e tt forbund under navn av 
Norsk Bygningsarbeiderforbund  på grunnlag av det forslag som 
h ar v æ rt til uravstem ning blant de to forbunds m edlem m er 
godkjennes.

Organisasjonsom rådet for dette  sam m ensluttede forbund 
b lir da de om råder tilsam m en som hver for seg er trukke t opp 
for Norsk Bygningsarbeiderforbund og Norsk H øvleriarbeider
forbund i Organisasjonskom itéens innstilling og behandlet i Se
k re ta ria te t den 1. jun i 1948.»

Votering: Innstillingen ble enstem mig vedtatt.

Landsorganisasjonens 50-årsjubileum.
Sekretariatet  foreslo:
Den 1. april neste år er det 50 år siden A rbeidernes faglige 

Landsorganisasjon ble stiftet. S ekretaria te t har ved ta tt a t ju 
bileet skal feires i sam m enheng med kongressen, som av p rak
tiske grunner er innkalt til 22. mai 1949.
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I erkjennelsen av at Landsorganisasjonens 50-årsjubileum er 
en betydelig milepel i fagorganisasjonens historie, har Sekreta- 
ratet funnet at det bør feires på en så verdig måte som økono
mien og forholdene ellers gir muligheter til. Herunder bør 
hovedvekten legges på å utvide kjenskapet til fagorganisasjo
nens historie, dens innsats i den sosiale og økonomiske utvik
ling i landet og dens oppgaver i dagens strid og i framtida.

Som ledd i forberedelsene til jubileet har Sekretariatet ved
ta tt at bokverket «Fagorganisasjonen i Norge» skal foreligge 
ferdig til kongressen trer sammen. Det blir et stort verk i fire 
bind. De tre bind som går fram til krigsutbruddet 9. april 1940, 
skrives av redaktør Gunnar Ousland. Det fjerde bind som om
handler fagorganisasjonen under okkupasjonen, skrives av Al
fred Skar. Arbeidet er så langt framskredet at hvis intet uforut
sett inntreffer, vil verket kunne foreligge ferdig etter planen.

Videre har Sekretariatet vedtatt at det skal opptas en film 
som skal gi u ttrykk for arbeiderbevegelsens utvikling og den 
sosiale omveltning i samfunnet fra de første fagforeninger ble 
stiftet og fram til våre dager. Filmen er planlagt som en mo
derne dokumentarfilm, og det forberedende arbeid med manu
skript og fotografering er i gang. Det er forutsetningen at filmen 
skal ha premiére på Landsorganisasjonens jubileumskongress.

Sekretariatet er videre av den oppfatning at det som en for
beredelse til jubileet bør settes i gang en storstilet opplysnings
kampanje gjennom hele fagorganisasjonen med sikte på å klar
legge fagorganisasjonens oppgaver, verve nye medlemmer og 
aktivisere medlemmene og hele organisasjonsapparatet for å 
styrke og utvide arbeidernes innflytelse i samfunnet.

Kampanjen settes i verk etter Sekretariatets nærm ere be
stemmelse.

E tter vedtak i sekretariatet er det under utarbeiding en del 
opplysningsmateriell som vil bli trykt. Kampanjen vil imidler
tid i første rekke bli lagt opp som en møtekampanje i sam
arbeid med forbundene, samorganisasjonene og de enkelte fag
foreninger. I første rekke vil en ta  sikte på å holde felles 
fagforeningsstyremøter i alle større byer med foredrag om den 
økonomisk-politiske situasjon og fagorganisasjonens oppgaver. 
I alle mindre byer og industrisentra holdes felles medlemsmøter 
med foredrag om samme emne. I de større byer holdes felles 
medlemsmøter industrivis. Videre bør en holde fellesmøter av 
produksjonsutvalgene, møter med foredrag om ferie- og fritids-
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problemene, møter til behandling av fagorganisasjonen og ar
beiderpressen, og møter til behandling av fagkongressens dags
orden. Møtene arrangeres av samorganisasjonene og de faglige 
utvalg i samarbeid med Arbeidernes Opplysningsforbund.

Utgivelsen av fagorganisasjonens historie og jubileumsfil- 
men vil medføre en betydelig økonomisk belastning for Lands
organisasjonen. Sekretariatet har derfor under sine foreløpige 
drøftinger av jubileumskampanjen vedtatt å rette en henven
delse til forbundene om å delta i finansieringen av denne. E tter 
at enkelte forbund har gitt tanken sin tilslutning, og bevilget et 
beløp som svarer til en krone pr. heltbetalende og 50 øre pr. 
halvtbetalende medlem, har sekretariatet anmodet forbundene 
om å støtte opp under finansieringen med en bevilgning som 
svarer til denne norm.

Under henvisning til foranstående vil sekretariatet foreslå 
at representantskapet vedtar:
1. Representantskapet er enig i sekretariatets opplegg til fei

ring av Landsorganisasjonens 50-årsjubileum. Represen
tantskapet bemyndiger sekretariatet til å arbeide videre på 
denne linje og til å ta  de skritt som er nødvendige for at 
jubileet kan feires på en for fagorganisasjonen verdig måte.

2. Representantskapet oppfordrer de tilsluttede forbund til å 
bevilge et beløp som svarer til en krone pr. heltbetalende 
og 50 øre pr. halvtbetalende medlem til gjennomføringen 
av de planlagte tiltak i sammenheng med jubileet.

Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

Punkt 5; Den faglige situasjon.
Statsrad Meisdalshagen: Det er hovedsaklig stabiliserings- 

linjen jeg vil beskjeftige meg med og spørsmålet om vi kan 
klare å holde den. Da storting og regjering sammen med de 
forskjellige næringsorganisasjoner slo inn på den linje, så var 
det av flere grunner. Da krigen var endt var det meget van
skelig å vite hvordan vi i det hele ta tt sto. En pengeflom uten 
sidestykke var sendt utover landet. Under okkupasjonen tok 
tyskerne ut av Norges Bank 11 m illiarder kroner, som de pum
pet u t i samfunnet. Samtidig var det dårlig med varer. Det
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var et press på prisene som lett kunne føre til inflasjon. Rik
tignok hadde m yndighetene k lart å holde prisene nede ved 
subsidier. F ra  1939 til 1945 var prisene steget med 55 pst. F ryk
ten  for inflasjon var til stede. De m ange penger v a r en fare for 
inflasjon. Det var sam tidig overalt en m angel til stede, både i 
hjem m ene og ellers. D erfor søkte en å få kjøpt varer, m en dette 
presset la grunnen for en inflatorisk utvikling. Den tred je  grunn 
for å holde stabiliseringslinjen var arbeidsfreden og derved for
søket på å få hevet levestandarden ved en økt produksjon. I 
tillegg hertil hadde det også sin betydning at en hadde noe 
å beregne i sine kalkyler. Den fjerde grunn var at eksport
næ ringen hadde interesse av at det ble lagt et grunnlag, så den 
kunne ta  opp konkurransen, n å r den tid  m eldte seg. Ved et 
lavt prisnivå hadde en noe å gå på. Leveomkostningene har 
v æ rt holdt nede. P risforskriftene ha r ført til at fortjenesten 
ha r v æ rt holdt nede og derm ed prisene. Gjennom  subsidier på de 
viktigste husholdningsartikler ha r en videre k lart å holde prisene 
nede. I siste budsje ttår ble det således u tbeta lt 700 m illioner 
kroner. Fordelt på alle personer i landet vil det bli 230 kroner. 
Ved denne subsidiepolitikk h a r en stø ttet opp under de store 
fam ilier og de med de m indre inntekter. Men stabiliserings- 
politikken er ikke noe m ål i seg selv. N år en finner å kunne 
forlate den, så bør en gjøre det. Men den h a r i denne tid  væ rt 
av grunnleggende betydning og ført til en rettferd ig  fordeling 
av m atvarene. Subsidiene ha r væ rt en del av inntektene for 
folket. Om en ikke hadde h a tt dette, så m åtte  lønningene ha 
v æ rt større. Det er en ting vi skal væ re k lar over. Men også 
det staten  pum per u t i subsidier øker presset på prisene og 
derved hele stabiliseringspolitikken, og det skaper igjen andre 
vanskeligheter. Det er også nødvendig for staten ikke bare 
å ha balanse, m en heller om m ulig overskudd. F ra  1. ju li 1939 
til 1. ju li 1948 er det u tbeta lt 2 m illiarder 100 m illioner kroner i 
subsidier. Det er k la rt at dette får innvirkning på skatte tryk 
ket. N år en ser på utviklingen av stabiliseringslinjen så vil jeg 
peke på en del fakta. I 1945 var v å rt næ ringsliv i ulage på 
m ange vis. En natu rlig  og rim elig u tvikling var ikke mulig. 
E tte r 1945 og til i dag h a r jo rdbruksvarer økt med 145 pst. A r
beidslønningene er steget med 76 pst. for m enn og 92 pst. for 
kvinner, leveom kostningene fra  1938 og til i dag med noe slikt 
som 60 pst. I denne sam m enheng vil jeg referere hva subsi
diene er gått til for noen av de viktigste varer:
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D etaljpris D etaljpris
V are

D etaljpris
i dag  m ed i dag  u ten

1938
subsidier subsidier

kr. kr. kr.

Farin pr. k g .............................. 0.65 0.77 1.57 \
Raffinade pr. k g ...................... 0.75 0.96 1.76 /
Kaffe, brent, gjennomsnitt .. 3.05 4.05 5.55
Rugm el ....................................... 0.38 0.43 \
H vetem el .................................... 0.42 0.64 ca. 1.08 1
Husholdningsbrød pr. kg . . . 0.45 0.50 ca. 0.98 I
Loff pr. kg ................................ 0.84 0.96 J
Oksestek .................................... 2.69 4.23 6.30 1
Svinestek .................................... 2.47 4.26 5.50 /
Margarin .................................... 1.38 1.00 2.00
Melk pr. 1 ................................... 0.31 0.45 0.62
Smør, m eieri ............................ 3.60 6.16 9.81
Ost, sveiser ................................ 3.53 4.73 6.47
Gjeitem ysost ............................
Kraftfor og fe t ts to f fe r ...........
Kunstgjødsel og A.I.V .-væske 
Tekstilvarer ..............................

2.27 3.62 5.53
c

Statens tilskudcJ 
1947/48 1948/49

m ill. k r. m ill. k t.

51

22

61

125

48

21

145

53

30—40 

130

22 
ca. 37

Tilsamm en er det anvendt ca. 700 m illioner kroner siste 
budsjettår. Tilskott til subsidier skaper vanskeligheter for ba
lanse i regnskapene. Vi kan ikke komme lenger i subsidiepoli- 
tikken. Vi m åtte  i fjor rekvirere  42 tusen  tonn hvalolje til 80 
øre pr. kg. Det var også som et ledd for å holde prisene nede. 
Videre ha r vi handelsflåten hvor der sk jer en u tjevning på 
grunn av de nedsatte frak ter. Ved tøm m erprisenes fastsettelse 
i å r ha r vi krevd avsatt 10 m illioner kroner til pensjoner for 
hele denne industri. Vi h a r videre herm etikkindustrien, som 
betaler eksportavgifter for u tjevning av prisene. Til Russland 
betaler vi 77 øre for hvete, mens prisen i A m erika er nede i 48 
øre. For sukker h a r vi betalt 98 øre, mens det i Brasil er nede 
i 78 øre. En u tjevning m å finne sted. U tviklingen h a r ført med 
seg at presset på prisene ikke har avtatt, m en en har balansert 
på knivseggen. I 1945 fikk en lønnstillegg og i 1946 fikk en 15- 
ørestillegget fordelt på 3 repriser. I tillegg til dette  hadde vi 
prisoppgangen i A m erika i og m ed at de opphevde priskontrol
len. Det var i 1946 på tale  å løfte prisene opp; i realite ten  ville 
det v æ rt å skåret arbeidsinntektene ned. I 1947 fikk en også 
tillegg i lønningene, ikke m inst i jordbruket. U tviklingen i 1947
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var slik a t statsm yndighetene i sam svar m ed ^ æ r i n p o r g a n ^  
sjonene gikk til nedsettelse av om setningsskatten  ̂ ^
vi 10-Ørestillegget til alle lønninger la under 2.50 og 2^75 
nr time. I februar 1948 sto indeksen i 158.8 pst. Det sto saieoes 
igien bare 2 pst. for å komme opp i den farlige røde strek  og 
det m ed de priser en da hadde. Vi hadde en rekke varer som 
v ar gått opp slik at ved en sam let beregning sa ville vi den 1 . 
Iu“ Æ a  S L t  opp i 161.1 ps. og måtte da hatt I p n n ^  
R egieringen så situasjonen slik a t vi m atte  fa tid  til a to rnanaie 
m ed organisasjonene. Vi ba også om en beregning pa
sikt. Jordbruket v ille  ha kompensasjon. var vel beregning.
1 iu li 1949 ville en ha kom m et opp i 167.5 pst. N ar det til i dag 
j k k r e r  ta t t  slS itt til å øke p r is S e  e r det fordi a t kom m er en
der først på gli vet ingen hvordan en skal få stanset det ig]en. 
Det som har klikket er% risutviklingen u te  i verden. J o J ie r  vi 
kunne holde prisene nede, ville det væ re til gagn or o . 
det gikk ikke som de fleste håpet. L^^t nedgang h a r vi h a tt i
enkelte varegrupper og andre ting
m illioner i innsparing pa subsidiene^ Det ^
<?om sniller inn. Selv om nedgangen hadde begynt tidligere, sa
ville den ha  få tt ny stigning i
i å r ta t t  opp forhandlinger og drøftelser m ed de iorsk]eiiige 
o rS n S a s jo S e r og også de politiske partier. Vi s tå r her overfor S  av eT valg  og le v kan ikke noen enkelt gruppe væ re a j  
ei ørende. Vi m å ha  m ed flere av de større grupper som arbei
dere fiskere og bønder. Jeg  vil ikke si at det er større vanske
ligheter nå  enn tidligere; m en vi kan ikke fortsette med su - 
sidiene. Vi kan ikke gå lenger ned i prisene pa m argarin, suk
ker og kaffe. Det er varefordelingen det kom m er an pa, og 
S a f f e  pengem idler slik at varene b lir fordelt på m est mulig 
S t f e r d i r S t e .  Gjennom  v år subsidiepolitikk og sosiallovgiv
ning h a r \ n  få tt en viss utjevning. De store inn tek ter h a r fa tt 
større u tg ifter å bæ re enn tidligere. N ar en 
fordelingen av godene, e r jeg oppmerksom pa at det er ingen 
gruppe som betaler så m eget i skatt som den P
sam ling representerer. N år det gjelder skattepolitikken ha r jeg 
bedt om innstilling i 3 saker. 1. Skatt på årets nn tek ter, 2. Lov 
om skattesnytere og 3. Ny skattelov for fondsopplegging. Det 
r m S n g  ”n å få d i t  fram  1 denne periode. D et er 
krav. Realiteten — presset på  stabiliserm gslm jen m a ta  
Og alle grupper i folket m å væ re m ed og hjelpe til her. Jeg  si^ai 
S m S e  at en ikke h a r  den priskontroll som en burde ha. I
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tillegg til disse ting m å vi lette  pengepresset på annen m åte. Vi 
h a r  engangsskatten og vi h a r etterligning. De m idler bør låses 
fast til avbetaling på tyskerpengene i Norges Bank. Vi har 
videre M arshall-planen, hvis penger også bør låses fast. Og så 
m å en e tte r hvert fram  til en rettferd ig  fordeling. Det er de 
som h a r  fram holdt a t når det gjelder Landsorganisasjonen så 
h a r den s tå tt i en heldigere stilling enn andre grupper, idet en 
der ha r få tt sine lønninger fastsatt ved forhandlinger eller ved 
Lønnsnemnda, som er u tenfor staten. Mens alle andre får sine 
lønninger fastsatt av staten. Hadde Landsorganisasjonen m is
b ruk t sin m akt så ville det v æ rt skadelig. Men Landsorganisa
sjonens innstilling ha r gjort a t det h a r gått så fredelig e tter 
krigen. Det er ingen som h ar vist så stor disiplin som denne 
organisasjon. D ette ha r ført til at en h a r få tt produksjonen opp. 
Det er ved et slikt sam arbeid vi kan løse denne store og viktige 
livssak. Ønsker en å beholde m akten, m å en også væ re med på 
å holde stabiliseringslinjen. Ved sam arbeid skal nok de for
skjellige organer innenfor arbeiderklassen k lare  å komme over 
vanskelighetene. Vanskelighetene i dag er ikke større enn tid 
ligere, m en det gjelder om å holde fram  på den lin je  vi h a r 
s lå tt inn på.

Dirigenten: Jeg  vil på representantskapets vegne takke 
sta tsråd  M eisdalshagen for den in teressante utredning.

Konrad Nordahl: Jeg  skal si l itt  om den faglige situasjon. 
Vi hadde forhandlinger m ed A rbeidsgiverforeningen og hvor 
en fikk 10-ørestillegget. Ved siden herav  hadde vi Papirindustri- 
arbeiderforbundet, som fikk et noe bedre resultat. Vi v a r enig 
i at det skulle reises k rav  om 15 øre. En fikk ikke det helt ut, 
m en resu lta te t v a r bedre enn for andre arbeidere. V idere hadde 
vi innenriksfarten  og veiarbeiderne, hvor en fikk et noe bedre 
resu ltat. I skogen fikk en noe liknende resu lta t som for indu
striens arbeidere. I jo rdbruket fikk  vi gjennom ført norm al
arbeidsdag, likesom lønnssatsene ble hevet noe. Nå h a r  ikke 
alle forbund k la rt å gjennom føre 10-ørestillegget. Vi ha r flere 
forbund i så måte. Rasmussen i N.N.N. forta lte  således a t 5 000 
arbeidere ikke hadde k la rt å gjennom føre 10-ørestillegget. Vi 
h a r også gitt Bygningsarbeiderforbundet adgang til å gå til kon
flikt. Vi ha r således h a tt  en del krangel om 10-ørestillegget, 
vesentlig gjald t det de ukelønnede. De fleste av bedriftene har 
holdt seg til det standpunkt A rbeidsgiverforeningen ha r ta tt. De
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h ar dividert m ed det antall tim er en h a r arbeidet og ikke e tte r 
det en har tjen t. V årt k rav  er a t i den uke det e r en helligdag, 
skal en ha 10-ørestillegget e tte r antall arbeidstim er. A rbeids
giverforeningen er nå villig til å u tbetale  det mot a t en ikke 
ha r ulegitim ert skoft før  e ller etter  en helligdag. Løftingen av 
de lavest lønnede h a r  også skapt forskjellige vanskeligheter. 
Ved Lønnsnem nda h a r vi få tt re tte t på noen avtaler, og også i 
4-m annsutvalget ha r en få tt ordnet noe. Videre h a r vi sta ts
funksjonæ rene som i å r ha r få tt bedret sine lønninger. Resul
ta te t ble ved ta tt ved uravstem ning blant de statsfunksjonæ rer 
som er m edlem m er av Landsorganisasjonen. Det er selvsagt 
m isnøye til stede, m en det er også de som er fornøyd. Vi har 
ikke nå så m ange av taler igjen m ed A rbeidsgiverforeningen. 
K om m uneforbundet ha r et forslag u te  til uravstem ning b lan t 
arbeiderne i Oslo. Finansm inisteren va r inne på den økonom
iske situasjon. Det er rik tig  som han sa at m ens prisene er ste
get m ed 60 pst., så er lønningene for m enn steget med 76 og for 
kvinner med 92 pst. Jeg tro r en skal reise langt for å finne en 
liknende utvikling. Spørsm ålet e r derfor om vi kan heve løn
ningene m er u ten  at produksjonen b lir tilsvarende hevet. I 
sekre taria te t var en enig i a t en ikke kunne gå fram  på annen 
måte. Som en ser på arbeidslivet i dag og hvordan m enneskene 
lever, får en ikke inn trykk  av at det er så dårlig. Vi så at 
tusener av arbeidere tok 3 dager eller 1 uke ekstra ferie og det 
koster penger. Vi ser videre på jernbanetrafikken  at det reiser 
dobbelt så m ange m ennesker enn tidligere. Det tyder ikke på 
at tidene ikke er romslige. Skoften er også stor. A lt ta t t  i be
trak tn ing  tyder det ikke på noen fattigdom . I forbindelse med 
tariffsituasjonen og lønnsavtalene, har spørsm ålet om arbeids
tidens lengde m eldt seg. Vi h a r lengre ferie enn de fleste land, 
vi h a r flere helligdager enn noe annet land, som enten er betalt 
eller ikke. Det er k lart a t i e t sam funn hvor det er m angel på 
arbeidskraft og hvor en trenger en større vareproduksjon, må 
en se disse ting i sammenheng. Hadde vi virkelig  v æ rt noe til 
patrio ter, så skulle en ha sagt at en v a r villig til å arbeide 2 
uker av de 3 ferieuher denne gang for å få produksjonen opp. 
Jeg  nevner dette som bakgrunn for de krav  som er reist. Vi 
kan ikke gå inn for en generell arbeidstidsforkortelse, så lenge 
vi h a r m angel på arbeidskraft og vi trenger m er varer. I tek 
stilindustrien  kunne vi få flere varer om vi fikk m er arbeids
kraft. Men det kan  væ re grupper, hvor det kan væ re spørsmål 
om kortere arbeidstid som f. eks. for bergverksindustrien, for
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gruvearbeiderne som arbeider under dagen, og det kan væ re 
andre grupper, av helsemessig art. Men vi kan ikke generelt gå 
til forkortelse av arbeidstiden. Vi h a r en del grupper som frem 
deles arbeider m er enn 48 tim ers arbeidsuke. Vi m å først se å 
ku tte  ned for dem før vi går til å forkorte arbeidstiden for de 
som h ar 48 tim er. K onflikten på Herøya er like m eget en 
politisk aksjon som en faglig. Det er et ledd i den kom m unist
iske politikk. En skal ikke bli forbauset over a t en også vil få lik 
nende konflikter ved andre valutaskapende bedrifter, selv om en 
har et eller annet såkalt «saklig moment». En tariffav tale  m å hol
des. A rbeiderne og de som stå r i spissen for konflikten vet at den 
er ulovlig, og at den ikke vil føre fram . Vi h a r sett hvordan det 
h a r gått i andre land. H itler ville aldri få tt m akten hvis en ikke 
hadde h a tt den politiske spekulasjon som der var innenfor arbei
derbevegelsen. R epresentantskapet m å u tta le  seg om denne kon
flikt. Hydro m å stå  til arbeiderne går tilbake og det m å vi 
hjelpe til med. N år de er gått tilbake så få r vi oppta spørsm ålet 
om arbeidstiden. Men da gjelder det ikke bare skiftarbeiderne 
ved Herøya, m en over hele landet. Da m å vi også først se på 
landets økonomiske stilling og om vi h a r råd  til det. Det er 
også et par andre ting. Vi har få tt et brev fra  arbeiderne ved 
Standard  K abelfabrikk, som reiser krav  om å komme vekk fra  
subsdiene. Prisene vil da straks stige m ed 39 pst. og vi skal da 
ha 59 øre i tillegg i lønn. Regner en m ed 800 000 lønnsm ot
takere  og e tte r 2 300 arbeidstim er i gjennom snitt pr. år, så vil 
det for 1 år bety 1 m illiard og 95 m illioner kroner. En kan  si 
hva en vil om subsidiene, så har de dog væ rt til ny tte  for oss. 
Det er arbeiderne som vil bli ram m et, ikke bøndene og de tone
angivende. De som h ar sa tt dette  i scene vet hva de vil inn på. 
Vi ser også at nettopp disse k refter jam rer om at bøndene har 
få tt for lite! De skulle ikke ha  h a tt det de fikk engang. Jeg  
tro r ikke denne forsam ling vil væ re m ed på en henvendelse til 
Regjeringen om å oppheve subsidiene. D et vil alene gå u t over 
arbeiderne og alle lønnsm ottakere. Det er også reist k ritikk  
mot Lønnsnemnda, Det har v æ rt nødvendig i denne tid  å ha 
Lønnsnemnda, m en m in oppfatning er at Lønnsnem ndloven bør 
falle vekk i løpet av 1949 og at v i da n y tte r Arbeidstvistloven 
slik den var i 1939. Lønnsnem nda h a r  v æ rt til fordel for oss, 
m en vi m å se å komme fram  til det tidligere forhold, a t m ed
lem m ene har ansvaret. Så ha r vi spørsm ålet om halv- eller hel
autom atisk regulering. Da vi i 1945 forhandlet med arbeids
giverne og fram holdt at vi ville ha halvautom atisk regulering.

• A.F.L.
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sa Arbeidsgiverforeningen nei, og hvorfor? Jo, fordi de bygde 
på a t prisene ville gå nedover. Vi bøyde oss for det og gikk m ed 
på helautom atisk indeksregulering. Men sekretaria te t m ener at 
vi bør gå inn for halvautom atisk indeksreguleringsbestem m el- 
ser igjen. En kan også ta  indeksregulering helt u t av avtalen, 
og jeg er prinsipielt ikke imot det. N år det gjelden den økonom
iske situasjon så er det et faktum  at skipsfraktene er gått ned
over og det har også væ rt tale  om skipsopplegg. Det ha r ennå 
ikke skjedd her i landet, men vi h a r sett det i Sverige. Det er 
en tendens til stede i dag til stram ning av det internasjonale 
m arked, at prisene vil droppe nedover. Det vil også kunne få 
følger for v å rt land. S ekretaria te t e r im idlertid  enig i at det 
ingen hensikt er å vente. Vi vil ikke binde oss i noe bestem t. 
D erfor sier vi i punkt 1 a t «representantskapet anbefaler a t alle 
tariffav ta ler som løper u t til og med 1. april 1949, prolongeres 
til denne dato, og at oppsigelsesfristen innskrenkes til 1 måned». 
For at det ikke skal herske noen misforståelse, så er meningen 
den at sekretaria te t og forbundene skal sam arbeide og at alle 
tariffer utsendes til m edlem m ene til avstemning.

Sekretariatet innstilte følgende til den faglige situasjon:
Representantskapet ta r  finansm inisterens redegjørelse for 

landets økonomiske stilling og form annens redegjørelse for den 
faglige situasjon til e tterretning.

R epresentantskapet finner im idlertid ikke på det nåværende 
tidspunkt å kunne trekke opp noen bestem te retn ingslin jer for 
fagorganisasjonens tariffpolitikk  neste år.

U nder henvisning til foranstående vil representantskapet 
uttale:

1. I påvente av en avklaring av situasjonen vil represen tan t
skapet anbefale at alle tariffav ta ler som løper u t til og med 
1. april 1949, prolongeres til denne dato, og at oppsigelses
fristen  innskrenkes til 1 måned. R epresentantskapet har 
in te t å innvende mot at de enkelte forbund i sam råd med 
sekretaria te t gjennom  antisiperte forhandlinger treffer av
ta le r om prolongasjon av tariffav talene fram  til våren 1950.

2. R epresentantskapet gir sekretaria te t i oppdrag å sam arbeide 
med forbundene om retningslin jer for fagorganisasjonens 
tariffpolitikk  i 1949, og andre spørsmål som berører stabi- 
liseringslinjen.
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3. Sekretaria te t gis bemyndigelse til å forhandle med N.A.F. 
om gjennom føring av halvautom atiske indeksregulerings- 
bestem m elser i tariffavtalene i steden for de nåvæ rende 
helautom atiske.

Om den tariffstrid ige konflikt på H erøya hadde sekretaria
te t fblgende innstilling:

Landsorganisasjonens representantskap h a r m ottat m elding 
om at skiftarbeiderne ved Norsk Hydros bedrift på H erøya fra 
19. ds. h a r gjennom ført en ny skiftplan på grunnlag av 42 tim ers 
arbeidsuke. Denne opptreden er i åpenbar strid  med den gjel
dende tariffavtale, og sty ret for Norsk Hydro har ved ta tt å av
skjedige de arbeidere som ta r  del i aksjonen. Det er videre fra  
styrets side varslet driftsstans ved bedriftens avdelinger på 
R jukan og Notodden som følge av aksjonen på Herøya.

Representantskapet ser konflikten på H erøya som en særs 
alvorlig sak. Den berører ikke bare landets økonomiske stilling, 
m en også i høy grad hele grunnlaget for fagorganisasjonens 
virksom het. Spørsm ålet om forkortelse av arbeidstiden er av 
helsemessige grunner ak tuelt for en rekke grupper av arbei
dere. I den anledning har Regjeringen oppnevnt en komité 
som skal u trede spørsm ålet om en revisjon av arbeidervern
loven. Kom itéen er tråd t i virksom het og h a r ved ta tt først å 
behandle arbeidstidsbestem m elsene.

H ovedstyret i Norsk Kjem isk Industriarbeiderforbund har 
enstem m ig  henvist k ravet om 42 tim ers arbeidsuke for skift
arbeidere til behandling ved kommende tariffrevisjon.

R epresentantskapet vil slå fast at spørsm ålet om en even
tuell forkortelse av arbeidstiden for enkelte arbeidergrupper 
m å sees i sam m enheng med andre arbeidergrupper og søkes løst 
på regulæ r m åte, enten ved revisjon av de gjeldende tariff
av taler eller gjennom  revisjon av arbeidervernloven. Det må 
på det skarpeste tas avstand fra  at en enkelt arbeidergruppe ved 
en enkelt bedrift søker å fram tvinge en isolert løsning gjennom 
selvtekt i strid  m ed gjeldende tariffavtaler.

Fram gangsm åten er i høyeste grad organisasjonsskadelig 
og derm ed usolidarisk. Det må innskjerpes a t gjeldende ta riff
avtale, i dette som i alle andre tilfelle, skal respekteres.

R epresentantskapet s lu tter seg til det vedtak  som fo rre t
ningsutvalget i K jem isk Industriarbeiderforbund h a r gjort om 
eksklusjon av de m edlem m er av H erøya A rbeiderforening som



68

ta r  del i den  ta riffs tr id ig e  aksjon  som e r  sa tt i verk . S ek re 
ta r ia te t  bem yndiges til i sam råd  m ed K jem isk  In d u s tria rb e id e r
fo rb u n d  å sørge fo r a t de ek sk lu d erte  ikke b lir  g jen in n ta tt  som 
m ed lem m er av  A.F.L. fø r det e r sk ap t s ik k erh e t fo r a t de  for 
e tte r tid e n  v il re sp ek te re  fagorgan isasjonens lover og lovlige 
ved tak .

N orsk  K jem isk  In d u stria rb e id e rfo rb u n d s  fo rre tn in g su tv a lg s  
v ed tak  av  14. sep tem b er 1948 angående avd. 48, H erøya  A rb e i
derfo ren ings, v ed tak  om  å gå til  aksjon  fo r 42 tim ers  arbeidsuke 
fo r sk ifta rb e id ere  f ra  19. sep tem ber 1948.

H erøya  A rbe iderfo ren ings v ed tak  om  å  gå til aksjon  fo r 
g jennom føre lse av  42 tim ers  a rbeidsuke h a r  v æ rt oppe til  b e 
h an d lin g  i fo rre tn in g su tv a lg e t i f le re  m øter, og e r fo ren ingen  i 
sk riv  fra  fo rb u n d e t — e tte r  v ed tak  i fo rre tn in g su tv a lg e t — p å
lag t å an n u lle re  sin  beslu tn ing , u ten  a t d e tte  e r b li tt  g jort.

I m ø te  i dag  b le d e t re tte t  en  in n tren g en d e  h en stillin g  til 
fo ren ingens re p resen ta n te r, E in a r M. Jo h an sen  og A n k er N ord- 
bø, som  deltok  i fo rre tn in g su tv a lg sm ø te t, å  m ed v irk e  ti l  en  o rd 
n ing  gående u t  p å  a t hov ed sty re ts  v ed tak  angående denne sak, 
in n ta tt  i h o v edsty rep ro toko ll av  15.—16. ju n i d. å. side 5, sak  
4 C, b lir  lag t ti l  g ru n n  fo r e t forslag , som  H erøya  A rb e id erfo r
en ing  en n å  en  gang  da  m å tte  b eh an d le  fo r a t v ed tak e t om 
aksjonen  sku lle  trek k es  tilbake.

F oren ingens re p re sen ta n te r  fa n t ik k e  å  k u n n e  gå inn  p å  
denne lin je , m en  h en h o ld t seg til  H erøya  A rbeiderfo ren ings 
g je n ta tte  v ed tak  om  å se tte  aksjonen  i v e rk  f ra  19. sep tem 
b e r d. å.

D a d e tte  e r i s tr id  m ed fo rbundsloven  og ^foreningslovens 
bestem m elser, og likeledes i s tr id  m ed  den  in n g å tte  ta riffav ta le , 
fa tte t  fo rre tn in g su tv a lg e t fø lgende ved tak :

1. H vis aksjonen  se ttes  i k ra ft, v il avd. 48, H erøya A rb e id er
forenings, sam tlige m ed lem m er f ra  den  om ta lte  dato, 19. 
sep tem b er 1948, b li sa tt u ten fo r fo rb u n d e t m ed  tap  av  alle 
opparbeidede re ttig h e te r .

2. S ku lle  en  del av  fo ren ingens m ed lem m er re tte  henvendelse  
til  fo rb u n d e t om fo r tsa tt  m edlem sskap  fo rd i de e r uen ig  i 
fo ren ingens beslu tn ing , avkreves de lo ja lite tse rk læ rin g  fo r 
a t de v il følge fo rbundets  lover og fa tted e  beslu tn inger.

3. A lle sådanne  anm odninger om  fo r tsa tt  m edlem sskap  fo re
legges fo rre tn in g su tv a lg e t i h v e r t en k e lt tilfelle.
M øtet hevet.
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ETTERMIDDAGSMØTET TIRSDAG 21. SEPTEMBER
D irigen t: B ernh . B ern tsen .

P ro toko llen  f ra  fo rm iddagsm øtet b le  re fe re r t  og v e d ta tt  
m ed  en b em erk n in g  om a t d e t ikke v a r  s tem t over E lek trik e r- 
og K ra fts tas jo n sfo rb u n d e t. D et v a r  b a re  en  m eddelelse  som b le  
t a t t  t i l  e tte rre tn in g .

Fortsatt behandling av den faglige situasjon.
K arsten  Torkildsen: Jeg  skal fø rs t gi en  o rien te rin g  over 

d e t v ed tak  v å r t  ho v ed sty re  tok  p å  s itt  m øte p å  R jukan . I v ed 
ta k e t h e te r  det:

H ovedsty re t e r av den  oppfa tn ing  a t frem tid ig e  ta riffo p p g jø r 
m å ta  s ik te  p å  a t de fag o rg an iserte  få r  an led n in g  t i l  å s tille  sine 
k ra v  og om nødvendig  k jem pe fo r disse. U t f ra  d e tte  m å  en 
sn arest m ulig  kom m e fram  til  fr ie  ta riffrev is jo n e r h v o r m ed 
lem m ene tre f fe r  de endelige avgjørelser.

H ovedsty re t v il s te rk t anbefale  overfo r A rb e id ern es  faglige 
L andsorganisasjons s e k re ta r ia t/re p re se n ta n tsk a p  a t det b lir  g itt 
an ledn ing  til fr ie  ta riffrev is jo n e r 1949.

D et v a r  det v ed tak  h o v ed sty re t fa tte t  fo r d e t fram tid ig e  
tariffoppg jø r. D et e r  en k e lte  som  h a r  lag t d e t u t  ti l  a t en  skal 
g jø re  sto re  fram sk ritt. M en slik  k an  d e t ikke forto lkes. M ed
lem m ene skal selv  avg jø re  om de v il v ed ta  en  ta riff . Jeg  er 
en ig  i a t lønnsnem nda fo rsv in n e r 1. m ars  neste  år, og a t en  få r 
fr ie  ta riffo rh an d lin g er. Så sen t som  i dag h a r  «Friheten» s lå tt 
opp om a t d e t i 1946 d irek te  v a r  lovet en  sk ifto rd n in g  ved  ta r if f 
rev is jo n en  i 1948. B ak g ru n n en  e r  dog noe ganske an n e t enn  det 
som i dag s tå r  i led eren e  i «Friheten». V i h a r  ikke g itt noe t i l 
sagn om  a t saken  sku lle  ta s  opp. D en 31. m ai s tilte  S tø lan d  på 
S am arbeidsm øtet p å  K ongsberg  fø lgende forslag:

R ep re sen tan te r fo r N orsk  H ydros øvrige fo ren in g er i m øte 
p å  K ongsberg  23. sep tem b er 1948 h a r  enstem m ig fa tte t  fø lgende 
ved tak :

1. De in n g å tte  ta r if fa v ta le r  m å respek teres.
2. H o v ed sty re t in n en fo r fo rb u n d e t e r  e tte r  fo rbundsloven

høyeste  m y nd ighet m ellom  landsm øtene og m å h ovedsty re ts
v ed tak  resp ek teres  av  alle  fo ren in g er og m ed lem m er innen
fo rbundet.
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3. Sam arbeidskom itéen vil re tte  en kraftig  henstilling til H er
øya A rbeiderforening om straks å innstille den iverksatte 
aksjon, og at arbeidet straks b lir gjenopptatt e tte r de gjel
dende tariffavtaler.

Det reiser han hjem  m ed og så b lir det a t tilleggsforslaget 
fram kom m er om at kravet skulle reises i år. Vi h a r behandlet 
saken i v å rt forretningsutvalg og på v å rt hovedstyrem øte på 
Rjukan. Ved sakens behandling fram satte  adm inistrasjonen føl
gende forslag:

K ravet om forandring av skiftplan ved Norsk Hydros be
drifter som går u t på a t arbeidstiden for skiftarbeidere nedsettes 
fra  48 til 42 tim er pr. uke, kan ikke opptas i 1948, da tariff
revisjonen er avslu ttet ved A rbeidernes faglige Landsorganisa
sjons representantskaps vedtak av 14.—15. april 1948.

K ravet om 42 tim ers uke for skiftarbeidere m å derfor opp
tas i forbindelse med tariffrevisjonen 1949 og bør om fatte sam t
lige arbeidere i de kontinuerlige bedrifter innenfor v å rt for
bund.

For å forberede dette  krav  best mulig, opptas allerede nå en 
bred undersøkelse av saken på m edisinsk basis.

D ette ble enstem m ig vedtatt. Det som hovedstyrem edlem  fra 
Herøya stem te for, e r han ikke b litt stående ved. Vi har h a tt et 
forhandlingsm øte m ed A rbeidsgiverforeningen. Den 11. septem 
ber ber A rbeidsgiverforeningen om et møte den 15. septem ber. 
Den 14. septem ber ble 2 av foreningens styrem edlem m er inn
kalt til m øte her i byen og hvor de b lir gjort bekjent m ed for
bundets standpunkt. Men in te t av dette  er m eddelt videre. Det 
er underslå tt og ikke m eddelt arbeiderne i avdelingen. Den har 
gått sine egne veier. E tte r de siste tall vi har, så er det 412 a r
beidere som er gått inn i konflikten. Ved v å rt ekstraordinæ re 
hovedstyre va r flerta lle t enig i det vedtak  som flerta lle t i denne 
forsam ling tok og i avdelingene stem te 2 563 for flertallets og 
1 674 for m indretallets forslag (H am m erstedt forslag) angående 
tariffrevisjonen 1948.

Abraham  Skilbred: H er er vi kom met opp i en sak som har 
betydning for hele arbeiderklassen og sam funnet. Jeg  vil fore
slå: Den delegasjon av arbeidere fra  H erøya A rbeiderforening 
som er i Oslo innbys til representantskapets møte for å rede
gjøre for den oppståtte konflikt ved Herøya fabrikker.
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Konrad Nordahl: Jeg  m ener a t en ikke kan vedta dette. 
De er ekskludert av Norsk Kjem isk Industriarbeiderforbund. 
Arbeidet m å først opptas og så kan vi tales ved. Torkildsen og 
jeg kan tale  med dem og gjøre dem oppmerksom herpa.

Votering: Skilbreds forslag ble forkastet m ot 11 stem mer.

M alvin Knudsen: N år en hørte M eisdalshagens foredrag så 
var det et m brkt bilde han tegnet for oss, eller et m indre lyst 
bilde. Indeksen ha r aldri v æ rt noe godt bilde av de virkelige 
forhold. M eisdalshagen sier a t det er kapitalen som lager van
skelighetene, m en når det gjelder H erøya så hører vi at det er 
russernes skyld, e tte r det Nordahl u tta lte . Jeg  kan ikke væ re 
m ed på forslaget vedrørende H erøya-arbeiderne. Jeg h a r v æ rt 
ekskludert en gang fra  Landsorganisasjonen, så jeg vet hva det 
betyr. En m å dog kunne si a t H erøya-arbeiderne h a r e t bere t
tiget krav, selv om en kan si a t denne opptreden ikke var riktig. 
Men det m å noen grupper gå i spissen og ta  hovedstøyten. Jeg  
er for øvrig enig i halvautom atisk indeksregulering. Jeg  vii 
foreslå:

A ret 1948 og de tariffrevisjoner som er fo re ta tt i dette  ar 
h a r ikke fø rt til noen bedring i arbeidernes levestandard. Tvert 
imot ha r det vedtak  som ble fa tte t av flerta lle t i represen tan t
skapet i novem ber i fjor om tariffrevisjonene i 1948 ført til en 
forverring av leveforholdene for lønnsarbeiderne. I overens
stem melse m ed dette vedtak  ha r Lønnsnem nda dømt og gjen
nom ført en faktisk  lønnsstopp. Sam tidig er prisene steget og 
skattene ha r nådd nye utålelige høyder. Forsyningene av m at, 
k læ r og boliger er b litt forverret. Arbeiderklassens og det nor
ske folks uro og misnøye øker for hver dag også fordi v å rt land 
stadi? bringes inn i et større avhengighetsforhold til den am e
rikanske imperialisme. D ette skjer først og frem st gjennom 
M arshall-planen som ikke bare  tre llb inder v å rt land  økonomisk, 
m en fører landet inn i e t uverdig og skjebnesvangert politisk 
avhengighetsforhold til USA og tru e r  med å gjøre landet til et 
m ilitæ rt oppmarsj om råde for de am erikanske im perialister i 
deres planer om å knuse Sovjet-Sam veldet, folkedem okratiene 
og sosialismens krefter i alle land for å erobre verdensherre
dømmet.

Regjeringen G erhardsen h a r stilt seg i spissen for å gjen
nom føre denne politikken som b lir tilslørt og kam uflert m ed 
sosialistiske fraser. Folkets uro og m isnøye som stadig tilta r,
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gjør det y tterligere  nødvendig å lede oppm erksom heten bort fra 
de virkelige fiender, u tby tterne  innenfor og utenfor landet. D er
for settes arbeiderne opp mot bøndene og fiskerne, og bøndene 
og fiskerne settes opp m ot arbeiderne.

Forverringen av forsyningssituasjonen henger ved siden av 
handels- og valutapolitikken nøye sam m en m ed den førte jo rd 
brukspolitikk. Denne politikk h a r ført til og fører til en fo rt
sa tt stagnasjon og tilbakegang for jordbruket. Subsidiepolitik- 
ken har ikke fø rt til noen forbedring hverken av de arbeidende 
bønder eller arbeidernes levevilkår. Den h a r h a tt og h a r som 
form ål å skaffe billig arbeidskraft for arbeidskjøperne og tjen t 
sikringen av deres profitt. Subsidieringen av visse varer har 
også direkte b litt b ruk t til m anipulasjoner med prisindeksen for 
å h indre arbeiderne i å få indeksregulert sine lønninger, dette 
skjedde sist 15. jun i i år.

Folkets krav  om å bedre sine kår stiger — aktiv iteten  øker. 
R egjeringen som ikke h a r stilt seg oppgaven å bedre folkets 
levestandard, forsøker å krim inalisere de k refter som går til 
kam p for sine livsinteresser. Aksjoner av enhver a rt b lir stem p
let som ulovlige og rettsstridige. Men den aktiv itet som sprin
ger u t av folkets livsinteresser, kam pen for fred, frihet og brød, 
la r seg ikke stanse av erklæ ringer om «ulovlig aksjon», og hel
ler ikke om disse erklæ ringer følges av handling. Tvert imot 
m å og vil denne aktiv itet tilta  i styrke og øke i omfang.

Fagbevegelsen m å stille seg i spissen for arbeiderne, bøn
dene og fiskerne for å sveise kreftene sam m en til et sam let for
svar for folkets og landets interesser — m ot folkets og landets 
fiender, den innen- og utenlandske m onopolkapital. De næ r- 
m estliggende oppgaver for å forsvare lønnsarbeidernes in te r
esser er:

G jennom føring av en generell lønnsøking.
G jennom føring av de nødvendige endringer i skattelovene 

for å lette  skatte trykket på de små inntekter.
G jennom føring av en handels- og valutapolitikk  og en na

sjonal og produksjonsfrem m ende politikk i jordbruket, som sik
re r  folket tilstrekkelige forsyninger.

G jennom føring av lik lønn for lik t arbeidsytelse for m ann 
og kvinne.

Full likestilling for kvinnene på alle felter i arbeidslivet.
Lønnsnem ndordningen m å opphøre.
Fagbevegelsen m å stille seg i spissen for arbeidernes kamp 

for å bedre sine kår.
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Alle k refter m å settes inn for å skaffe de husløse hus og gi 
ungdom m en høve til å stifte hjem.

Enhver øking av produksjonen m å komme det arbeidende 
folk til gode på bekostning av profitten.

Den internasjonale faglige enhet m å utbygges til et viktig 
våpen i kam pen for freden og friheten.

W italis Andersen: B akgrunnen for den tariffpolitikk  vi har 
fø rt h ittil er en stahil priskontroll. M en den priskontroll vi har 
nå er en skinn-kontroll. Det er bare de varer som veies eller 
m åles en kan kontrollere. Det er nødvendig for Landsorganisa
sjonen å væ re m ed på en virkelig  priskontroll. En skal også 
væ re m erksom  på at m indre gode varer blandes sam m en med 
kvalitetsvarer. D et er bare bransjefolk som kan kontrollere det. 
Vi h a r videre sett at regnskaper som en fikk fra  bedriftene 
ikke v a r ordentlige regnskaper. De hadde større overskudd enn 
det fram gikk av regnskapene. En effektiv kontroll m å Lands
organisasjonen væ re m ed på å fram skynde.

Thorleif Andresen: Voteringen over selve tariffopplegget 
er for så v idt allerede klarlagt, så den sak skal jeg ikke si noe 
m er om. Hvis det forslag, som foreligger i dag hadde v æ rt stilt 
forrige gang, hadde grunnlaget i dag v æ rt bedre. Det var forbund 
som reiste større k rav  enn det representantskapets vedtak  gikk 
u t på, m ens andre forbund ikke fikk en slik adgang. Hvem 
bøyer seg lojalt? Det m å væ re slu tt m ed å henge u t enkelte 
grupper som ikke lojale. Hvis en ta r  for seg Nordahls innlegg 
på forrige representantskap og i dag, så kan en snart ha  grunn 
til å etterlyse hvilken lin je en virkelig  skal følge. Jeg kan ikke 
væ re m ed på å stem m e for prolongasjon. Det skal bli in te r
essant å se om en nå virkelig  m ener noe m ed frie tarifforhand
linger. Det er ikke k la rt nok. Så Herøya. Der nevnte Nordahl 
om arbeidstiden. D ette representantskap h a r ved ta tt 40 tim ers 
uke. H vordan skal da egentlig L.O.s represen tan ter opptre på 
internasjonale kongresser n å r det gjelder arbeidstiden? Jeg kan 
ikke væ re m ed på forslaget om Herøya. Det er b litt så m oderne 
igjen m ed lo jalitetserklæ ringer. Jeg  vil ikke væ re m ed på det. 
Jeg  håper a t en iallfall ikke er m ed på dette  vedtak, m en sender 
det over til K jem isk Industriarbeiderforbund, som så får gjøre 
hva det m ener er riktig.

Torhjørn Henriksen: Jeg  er glad for a t form annen la kor
tene k la rt på bordet, at norsk fagbevegelse i dag er noe annet
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enn i 20-årene og fram til krigen. Vi sitter med den politiske 
makt og disse ting skjer i det nøyaktigste samarbeide med fag
organisasjonen. Jeg vil advare mot at Herøya-konflikten får 
en for bred plass i debatten. Det er en ulovlig konflikt og vi 
må da holde hva vi har inngått av avtaler. Det er å vanskelig
gjøre forholdene også for Regjeringen. Det er et politisk grunn
lag en her søker å ville utnytte når det gjelder Herøya. Vi må 
her i landet trass i alt ha grunn til å være glade. Praktisk 
talt i alle land slåss de for å holde sin levestandard. Jeg synes 
det er godt gjort av arbeiderregjeringen å komme dit som til 
i dag. Jeg er enig med Witalis Andersen i en bedre, mer effek
tiv priskontroll, en kontroll hvor tallene blir satt på plass. Vi 
skulle her også ha nytte av kooperasjonen, men det ser ut til at 
andre grupper går inn for å ta makten der. Det er en dags
aktuell oppgave for arbeiderbevegelsen å ta kooperasjonen opp 
til behandling. Jeg er i tvil når det gjelder opphevelsen av 
Lønnsnemnda. Vi forlanger på den ene side en fast og effektiv 
priskontroll over det hele, men når det gjelder lønningene så 
vil en ikke ha kontroll. Tror en ikke at hvis v i vil fram til et 
sosialistisk samfunn, at en må forlate noen av disse gamle prin
sipper? Vi hadde landsmøte i fjor hvor vi behandlet spørsmålet 
om sykehuspersonalet, kirkegårdsarbeiderne og brannfunksjo- 
nærene. De var enige om ikke å bruke fagorganisasjonens makt, 
slik at andre kom i nød og vanskeligheter. Det er nød på alle 
områder. Alle er i nødssituasjoner, og da må en tøyle sine tid
ligere prinsipper. Jeg er som sagt i tvil, men jeg bøyer meg for 
innstillingen fra de toneangivende forbund. Formannen var 
inne på pengeflommen. Vi har sett ferieavregninger basert på 
6 V2 pst. Det har vært feriepenger på 8—900 kroner og opp til 
1500 kroner. Da må en forstå at det er noe galt og at det er 
utvekster som skader organisasjonen og de enkelte grupper som 
ligger lavt. Jeg vil slutte med og be forbundenes og samorgani
sasjonenes representanter om når de taler om priskontrollen, 
at de også tar opp kooperasjonen og får farge over den. Jeg 
vil i punkt 1 anbefale følgende i forslaget om den faglige situa
sjon:

«I punkt 1 utgår første linje til og med ordet «vil». Punktet 
får følgende ordlyd;

Representantskapet anbefaler at osv. uforandret.»

Andreas Torp: Jeg er enig med Henriksen i appellen til 
denne forsamling om å bruke kooperasjonen mer enn hittil. Jeg
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vil også utvide det til å gjelde de produktive forretninger og 
bedrifter en ellers har utbygd, at en hjelper og støtter opp om 
disse. Personlig vil jeg si at debatten om Herøya er blitt noe 
bred, så en glemmer å diskutere det som virkelig foreligger for 
tariffrevisjonen i 1949. Det skulle dog være det sentrale. Vi er 
oppmerksom på vanskelighetene i landet. Da vi gikk inn for 
tariffoppgjøret i 1948, var det meningen at en skulle klare å 
løse noen spørsmål, men det har vist seg ikke å holde stikk. 
Det hører en når en kommer ut til medlemmene. Det de har 
vært misfornøyd med, er at de ikke har fått uttale seg om den 
ordning som kom i stand. Når en synes å ville gi det inntrykk 
av at det ikke er så vanskelig for arbeiderne å klare seg, så 
tror jeg dette inntrykk ville bli et annet om en kom rundt i 
hjemmene. Rasjonene er kanskje ikke så dårlige for mange, 
men for tungt arbeidende er det for små rasjoner. Arbeiderne 
har ingen interesse av å få økt pengelønningene, men de har 
interesse av at prisene er slik at lønnen blir reallønn. Videre 
er det sagt at alle grupper må yte og finansministeren skal ha 
ære for at han har sagt at arbeiderne er de som har ytet best. 
Det er ikke arbeiderne som biler eller fyller hotellene og restau
rantene. Det er nok andre grupper som er med på det. Vi er 
klar over at det er vanskelig å kontrollere prisene. Men det er 
nettop der en må gjøre noe. Når en kan se at en leketøyfabri- 
kant kan tjene så å si hva som helst, men neppe yter noe. Det 
var trist å høre formannen si at det var pengerikelighet i hjem
mene. Det er ikke det. Hvis en undersøker det, så vil en se det. 
Hvem er det som reiser? Det er en langt annen gruppe av sam
funnet enn arbeiderne som reiser. Og vi ser at ungdommen 
reiser meget, fordi de ofte tjener bedre enn familiefedrene. 
Formannen sa at forutsetningen var at under alle omstendig
heter så skulle vedtaket om ordningen av tariffrevisjonen 1949 
sendes ut til behandling hos medlemmene. Jeg synes en bør 
fastslå formannens uttalelse i et punkt 4 sålydende:

«Representantskapets, sekretariatets eller felles forbunds- 
styremøtes vedtak om ordningen av tariffrevisjonen 1949 ut
sendes til behandling av de respektive forbunds medlemmer til 
avgjørelse.»

Jeg vil ha fram at forutsetningen skal stå i vedtaket. Jeg 
er enig i at en må holde tariffene, men jeg synes det er litt 
stridt når det heter «og styret for Norsk Hydro . . .». Jeg mener 
at også dette styre har opptrådt ulovlig. Jeg vil henstille at 
en stryker det og vil foreslå:



76

«I første avsnitt  settes punktum  e tter ordet «tariffavtale». 
Resten av avsnittet utgår.»

Eugen Wiik: Det var forstem m ende å høre sta tsråd  Meis- 
dalshagen og form annen om fram tidsperspektivene i landet. Vi 
er oppmerksom på vanskelighetene. Men det la te r til at det 
bare er 3 grupper her i landet: bønder, arbeidere og fiskere. 
Vi ha r da også en gruppe som går av m ed den største del av 
kaka. Om de h a r skatter, så ha r de frem deles et sto rt forbruk. 
Men det er arbeiderfam ilier som h ar store savn. Hvis en hadde 
h a tt like store barneflokker som før i tiden, så ville forholdene 
ha væ rt enda verre. Resignasjon! Hvis en kom m er fram  til 
fulle lagre igjen, tro r en a t arbeiderklassen da far disse lagre. 
Nå h a r vi dårlig m ed varer og alle i arbeid. Hvis en hadde gitt 
garan tier for et sosialistisk samfunn, så skulle også jeg ta  m in 
stilling til revisjon. N år det gjelder Herøya, så er det da m inst 
2 p arte r i den sak. Vi burde også ha hørt arbeidernes oppfat
ning. Jeg  kan ikke stem m e for det foreliggende forslag. Jeg 
stem te for a t deputasjonen skulle få forklare seg for represen
tantskapet.

Ivar Lie: Jeg ble ikke nevneverdig forbauset over Nordahl 
nå r han u tla  H erøyakonflikten som et ledd i russisk u tenriks
politikk. Men H erøya-arbeiderne ville om de hadde få tt ad
gang til representan tskapet kunnet fo rk lart at e tte r arbeids- 
tidsloven så kunne denne skiftordning gjennomføres. En stiller 
seg he r på trustens side. La oss se ærlig på saken. Det skift
arbeid som her drives er sunnhetsskadelig. A ndre ha r ogsa 
dette m ed sunnhetsfarlig  arbeid fremme. Jeg kan ikke væ re 
m ed på å fordøm me H erøy-arbeiderne fordi om de ha r begatt 
en tak tisk  feil, en form ell feil. N år det gjelder tariffen, sa vet 
vi a t det er liten  interesse rund t omkring. Det er en farlig  ten 
dens. Det har v æ rt sagt a t vi ha r få tt 76 og 92 pst. lønnsøking, 
og jeg skal ikke benekte det. Men at pengerikeligheten hos 
arbeiderne er b litt større tro r jeg ikke. Den pengerikeligheten 
en ta le r om får en søke pa et annet hold enn hos arbeiderne. 
Det er ikke i overensstem melse med de faktiske forhold å 
komme m ed den slags argum enter. I m itt d istrik t er forholdet 
at det er vanskelig å stabilisere organisasjonene, som f. eks. i 
Skog- og Landarbeiderforbundet. Jeg  m ener vi er på gal vei 
hvis vi allerede nå skal si a t vi skal prolongere.

Ole Andersen Kiste: S tillingen i dag er den som statsråd  
M eisdalshagen kom inn på i sin konklusjon. Slik som stillingen
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er, ville det ha v æ rt et spørsm ål om det ikke var rik tig  å 
gå sam m en m ed andre organisasjoner for å finne fram  til et 
annet økonomisk grunnlag. M ange synes ikke vi har oppnådd 
noe. Vi som er eldre vet at m eget er oppnådd i denne tid. 
Ingen hadde ventet, selv om en skulle ha en lang levetid, a t vi 
skulle nå så langt. Men så h a r en v æ rt idealister. Derfop 
reagerer v i også og slår hard t til når det gjelder k refter som 
vil ødelegge og splitte. Disse krefter er faktisk  borgerskapets 
beste venner. Vi h a r få tt noe n y tt i dag. Kom inform  og dens 
opplegg er nettopp å skape kaos rund t i verden. Vi forsvarer 
dem okratiet som vi gjorde det under krigen. Vi sa også under 
krigen at vi skulle gjøre store offer, bare vi fikk  vå r frihet og 
vårt dem okrati tilbake. En sier a t en ikke skulle behandle 
Herøya her. Men er det ikke nettopp her en slik sak skal be
handles. En sam let arbeiderklasse kan vinne fram , ikke en 
splittet. Ved en slik opptreden som på Herøya skader vi demo
kratiet. Snu om før det er for sent!

Alfred  Nilsen: H ver gang vi har behandlet dette, ha r en 
ta lt om å holde stabiliseringslinjen. Det er en forsvarsposisjon 
som det er viktig å holde. Mens Lønnsnem nda h a r fu lgt sin 
oppgave, ha r priskontrollen ikke g jort det. Det høres derfor 
inkonsekvent u t å oppheve den instans som har fy lt oppgaven. 
N år en likevel vil gå til opphevelse så er det i tillit til arbei
derne at de selv skal få ansvaret. Hvis vi opphever Lønns
nem nda og sam tidig er k lar over å holde stabiliseringslinjen, 
så trekker en hvert enkelt m edlem  av organisasjonen med, og 
hvis en fo rk larer situasjonen på en fornuftig m åte, så vil de 
forstå det. Det er en stor vesensforskjell her fra  tidligere. Viser 
det seg at m edlem m ene svikter, så vil de ha det slik. Men 
jeg tro r ikke at de svikter. Jeg  m å ta  m ine reservasjoner over
for punkt 3, som jeg også gjorde i sekretariatet. Den bestem 
m else vi nå har, er en tariffbestem m else. Skal en forandre den, 
så kan det se u t som en forringelse. Jeg  m ener a t forandring 
av indeksreguleringsbestem m elsene m å væ re det vi ta r  opp, 
m en å ta  u t dette spesielle punkt kan misforstås.

A nker  Nordtvedt: En av de første forutsetn inger er ikke 
å m iste troen på seg selv og sin organisasjon. Ellers vil en 
væ rt dømt på forhånd. M eisdalshagens foredrag var ikke lyst. 
Spørsm ålet er om vi ikke allerede like e tter krigen spente buen 
for høyt. Jeg  tro r en stor del av våre  m edlem m er ikke er b litt
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orientert om hvordan forholdene egentlig er i landet. Det skyl
des at en ikke har fått alle medlemmer fram, og de som har 
reist rundt har kanskje også fortegnet bildet noe. På veien fram 
mot sosialismen vil vi møte mange vanskeligheter. Noe av 
det viktigste er å få tillit blant medlemmene og det er spe
sielt noe en snarest må se å få rettet på, og det er skatte
snyteriet. Vi hørte hva Witalis Andersen kunne fortelle at av 
30 bedriftsregnskaper var ingen av disse i overensstemmelse 
med det faktiske forhold. Et av de viktigste organer er priskon
trollen. En må ikke lenger bare bruke talemåter. En burde 
bruke produksjonsutvalgene til kontrollarbeid. Når det gjelder 
Herøya så har Wiik, Andresen og Knudsen misforstått det. 
Vårt forbund godkjenner kravet om 42 timers uke, og det står 
i våre lover. Men vi har sett at de har forholdt medlemmene 
de skriv vi har utsendt.

Thora Johannesen: Nordahl begynte med å si at vi skal 
hjelpe de lavestlønnede og det har vi sagt i alle forsamlinger, 
og det er både riktig og bra. Men det er nødvendig for kvin
nene å komme høyere opp. Det høres så besnærende ut at 
kvinnene har gått opp med 92 pst. mot mennenes 76 pst. Men 
en 10-øring blir ikke større for kvinnene fordi om prosenten 
er høyere. L.O.s kvinnenemnd har vedtatt følgende uttalelse 
når det gjelder kvinnenes lønn i forhold til menn;

«Representantskapet pålegger sekretariatet og forbunds
styrene ved kommende tarifforhandlinger å kreve et større til
legg for kvinner enn for menn for å få minsket forskjellen 
mellom mannlig og kvinnelig lønn for samme arbeidspresta- 
sjon. Hvis sekretariatet finner at det som en begynnelse skal 
kreves like dyrtidstillegg for kvinner som for menn, må dette 
også gjelde de unge arbeidere.»

Andreas Torp foreslo om Herøya-saken: Siste punktum 
endres til: «Sekretariatet bemyndiges til i samråd med Kjemisk 
Industriarbeiderforbund at eventuell gjenopptakelse av de eks
kluderte som medlemmer av fagbevegelsen, må skje med re
spekt for forbundets lover og vedtatte beslutninger.»

Torbj. Henriksen foreslo (som konklusjon til sekretariatets 
innstilling): «Med henvisning til foranstående anmoder L.O.s 
representantskap om at arbeidet straks blir gjenopptatt på det 
grunnlag gjeldende tariffer fastsetter.»
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Jens Dahl: Formannen i Landsorganisasjonen kom inn på 
statstjenestemennenes lønnsregulering i år og at noen var for
nøyd og noen misfornøyd, og det kan det vel være noe i, når 
unntas de som en sier er fornøyd. Hovedsaken til at forslaget 
ble vedtatt, var at en fikk noe som virkelig var et lønnsregula
tiv og videre at det ble høve til å komme tilbake til enkelte 
grupper og lavtlønnede i 1949. Vi har håp om å komme ennå 
engang til forhandlingsbordet. Statsråden var inne på priskon
troll, subsidier og landbrukspriser. Blant annet sa han at sub
sidiene var kommet så langt at det ikke var mulig å gå lenger 
der. Det var en gledelig meddelelse. Jeg tror nemlig ikke at 
det er de mindre bemidlede som får dette. Dessuten subsidiene 
må vi betale tilbake i større skatter. Skattene blir for byrde
fulle å bære. Det kan ikke fortsette slik.

Dirigenten: Det er kommet henvendelse til dirigentene om 
å bli ferdig med Herøya i kveld. Sekretariatet har gått med 
på Torps endringsforslag

Karsten Torkildsen: Det har vært en konferanse med en 
deputasjon på 5 representanter fra Herøya, som var kommet 
her inn for å konferere med statsmyndighetene. Nordahl og 
jeg uttalte til deputasjonen at vi ikke kunne medvirke til en 
konferanse med statsmyndighetene. De reiste med den beskjed 
at det var styret i Herøya Arbeiderforening som hadde ansva
ret. Deputasjonen opplyste bl. a. at forbundets skriv ikke var 
referert i avdelingen. Jeg vet ikke om en kan betegne det for 
«en formell feil». Konflikten kan være slutt i morgen hvis de 
rette folk taler til de som leder konflikten. Det er forholdet.

Abraham Skilbred: Det er naturlig at Nordahl og Torkild
sen kjører hardt på her. Men hva blir det av de vedtak kon
gressen har fattet om arbeidstidens forkortelse. Det er uriktig 
å søke herfra å straffe arbeiderne på Herøya fordi de vil holde 
seg til arbeidervernloven. Nå har en endret dette forslag, som 
er et av de styggeste dokumenter som er framlagt i en arbeider- 
forsamling. Saken er alvorlig ikke bare for landets valuta, men 
for hele arbeiderklassen.

Paulus Andersen: En kan være enig i at det er en ulovlig 
konflikt. Men når en vet hvordan det er ved denne bedrift, er 
det ikke så merkelig. Det er en feil at en slår så sterkt på stor
tromma. Gjorde en ikke det, ville en kanskje få en ordning. 
Dette kan skape en strid i hele Skiensdistriktet.
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Johan Karlsen, Klevfoss:, En skal høre m eget før ørene 
faller av. Det er første gang i m itt fagorganisasjonsarbeid, at 
jeg hører fagorganisasjonens ypperste ledere forsvare kapita
lens u tbyttere. Da Torkildsen refererte  de forskjellige skriv, 
refererte  han også et skriv  om at de var ekskludert og at de 
for å komme inn igjen m åtte  underskrive lojalitetserklæ ring. 
Det er ikke lenge siden vi hadde et system  her i landet, som 
brukte  de samm e m etoder. I dag skulle det væ re demokrati. 
Den innstilling som her foreligger er av den største rekkevidde. 
De som stem m er mot siste passus i innstillingen, m å da også 
ekskluderes av sine forbund. Det fram går også derav at en nå 
har endret det punkt.

Lars Evensen: N år det gjelder aks jef or delingen i Norsk 
Hydro, så v a r forholdet før krigen at det va r fransk  aksje
m ajoritet og tyskerne hadde en vesentlig del. På norske hender 
var det 2 pst. — Ellers var aksjene spredt u tover m ange land. 
U nder krigen satset tyskerne en større kapital og fikk aksje
m ajoriteten. Alle tyske aksjer ble beslaglagt av Erstatnings- 
d irektoratet. Det ble pro testert fra  fransk  hold. E tte r lang
varige forhandlinger mellom F rankrike og Norge fikk de til
bake 75 000 aksjer. På franske hender er det i a lt 31 pst. av 
aksjene, og på staten  44 pst. Dessuten er det strid  om noen 
aksjer hvor Sveits ha r protestert. Hvis de vinner, vil det gå 
8 pst. vekk av de aksjer staten  har. U tenom  de 44 pst. e r det 
2 pst. som er spredt på norske hender og på et norsk konsor
tium  6 pst. N år det gjelder styret, så h a r jeg v æ rt m ed på å 
oppnevne adv. Sj åstad og adv. Paulsen. Bache Wiig er opp
nevnt tidligere. Som konsultativt styrem edlem  ble så K arsten 
Torkildsen oppnevnt. Den personlige sjikane m ot Bache Wiig 
er tilbakevist av Stortinget. Det v a r en uttalelse av Ivar Lie 
om at hvis Bråthens ta ll var riktige, så m åtte  de ta  u tby tte  på 
ulovlig måte. Da m å vi få rede på det. Det m å da væ re svindel 
eller underslag.

Ivar Lie: Jeg  sa a t n å r de ikke får m er enn det disse ta l
lene viser, så m å de få det på annen vis, som vi ikke kjenner 
til. Jeg  ha r ikke sagt a t Fearn ley  eller Bache Wiig ha r begått 
underslag. Men vi h a r hø rt om skattesnytere, og W italis A nder
sen ta lte  om 30 bedriftsregnskaper som ikke var riktige. Ellers 
fastholder jeg det jeg ha r sagt.

Thorleif Andresen: Vi gjør stor skade ved å vedta dette, 
en må overlate saken til K jem isk Industriarbeiderforbund.
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Lars Evensen: Skattelovene fastsetter at skatter og avgif
te r  skal tilbakeholdes også for utenlandske aksjeeiere. Det er 
um ulig for noen av aksjonæ rene å få noe ulovlig.

Votering: Sekretariatets innstilling i H erøyakonflikten med 
de endringsforslag som var stilt av A ndreas Torp og Torbjørn 
Henriksen, ble ved ta tt mot 11 stem mer.

FORMIDDAGSMØTET ONSDAG 22. SEPTEMBER
Dirigent; Torbjørn Henriksen.

Protokollen fra  gårsdagens etterm iddagsm øte referertes og 
godkjentes u ten  bem erkninger.

Fortsa tt behandling av den faglige situasjon.
Kristoffer Jakopsen: I et hvilket som helst sam funn der 

krig  eller okkupasjon har herje t og lagt verd ier i grus, og der-, 
m ed senket folkets levenivå er det en selvfølge a t alle k refter 
i folket m å anspennes for å nå  fram  til norm ale leveforhold 
hurtigst mulig. I et privatkapitalistisk  sam funn m å ytelsene stå 
i forhold til den økonomiske bæreevne, slik a t byrdene b lir likt 
fordelt.

I et sam funn hvor arbeiderklassen eller sm åkårsfolket h a r 
den politiske m akt, m å ytelsene e tte r hvert legges på den del 
av produksjonslivet som hurtigst gir resu ltater, det be ty r at 
kontrollen over det økonomiske liv b lir effektiv og at disse 
organer e tte r hvert som dyktighet og innsikt tilsier det overtas 
av folket selv og til fordel for folket.

For v å rt lands vedkom m ende va r stillingen e tter krigen 
den at alle partie r uansett politisk farge sa seg villig til på 
bestem te v ilkår å b idra til gjenreising av landet og var villig 
til å ta  de løft som v ar nødvendige.

I praksis holdt disse gode lovnader en liten  stund, m en 
en v a r ikke kom m et langt i gjenreisingsarbeidet før hestehoven 
begynte å stikke fram , og det sam arbeid som nå pleies, hvis en 
kan kalle det så, er vel næ rm est en karrikatu r.

V årt land var krigsherjet. våre ressurser ved krigsu tbrud
det ble e tter hvert overta tt og b ruk t av okkupantene, m ens vi 
selv sa tt på streng vitenskapelig rasjon.

Vi var således ikke særlig godt stillet da freden brø t løs og 
vi skulle ta  fatt. E rkjennelsen var antakelig at det kun var vi

6 — A.F.L.
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selv som ved eget seigt og m ålbevisst arbeid kunne komme over 
kneiken, og at dette skulle skje ved en effektiv kontroll, slik at 
alle e tte r evne var m ed og y te t s itt bidrag.

D erfor ble det allerede da regjeringen kom hjem  y te t et til
skudd til arbeidernes lønninger på 58 øre pr. tim e som en honnør 
for de savn en hadde lid t under okkupasjonen, m en også for å 
øke innsatsen i gjenoppbygginga.

Vi har ikke nådd de resu lta ter som var forutsatt. Det skyl
des m ange ting. Det er fra  denne talerstol snakket om utviklin
gen på verdensm arkedet som en årsak, det e r snakket om skofte- 
prosenten e tte r krigen, osv. osv.

Jeg  tro r im idlertid  at det er en annen årsak, og den ligger i 
okkupasjonstidens sabotasje og som skulle forvandles til pro
duktive løft nå r krigen var slutt. Fortell om de unge gutter 
som kom i bedriftene og som ble innpodet sabotasje u ten  at de 
fikk tak  i de oppgaver de m åtte  ta  fa tt på når gjenreisingen 
skulle ta  fatt. Vi får antakelig trekkes enda lenge m ed v irk 
ningene av denne forsømmelse.

I erkjennelsen av at vi økonomisk lå dårlig an, ble det fra  
høyeste faglige hold appellert til m edlem m ene om å spenne 
beltereim a, hvilket de også gjorde.

Betingelsen for dette  var bl. a. en effektiv priskontroll, og vi 
har m ange g jen tatte  representantskapsbeslutninger for dette.

Vi som dro hjem  og hadde v æ rt m ed på beslutningen rede
gjorde og b ruk te  disse argum enter for å holde stabiliserings- 
linja, som jeg personlig tro r er den retteste.

Allerede i 1946 ved tarifforhandlingene ble den lin je som 
fagorganisasjonen hadde lagt b ru tt og av oss selv. De oppgjør 
som vi der fikk utover det som var foru tsatt bidro til at andre 
grupper kom h it og stilte  sine krav, snøballen ru llet, og e tte r 
hvert som industriarbeiderne fikk e tt e ller to øre, så var det 
straks grupper som væ ret åte og skulle ha sin brorpart.

Jeg  tenker i første rekke på bøndene. Det er vel ingen 
klasse i v å rt land som under og e tte r krigen h a r h a tt så gode 
vilkår som de. S tatistikken viser at lånegjelden på gårdsbruk i 
Norge er gått ned under og e tte r krigen m ed hundrer av m illi
oner og prosentvis meget.

De tilskudd som er gitt dem har presset på stabiliserings- 
linjen og øket subsidiene fra  Statens side. Ved siden av dette 
har en h a tt tillegg i prisene som ikke kom er offentlig fram , slik
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a t prisnivået ha r ligget som en korketrekker over den røde stre 
ken. Og vi vet at det kun var ved hjelp  av subsidier vi i jun i 
holdt oss under.

Det er k lart a t arbeiderne som har fulgt lin jen  om stabili
sering og trodd på den, nå  e tte r hvert begynner å bli m istenk
somme. Om en b ruker indeksen aldri så meget, så er det i dag 
de utlagte penger til livets opphold som til s lu tt gir beskjed om 
priskontrollen er effektiv eller ikke. De vet også at om ikke 
priskontrollen blir hva den skal være, så betales store skatter 
og byrder forgjeves. Det går i lomma på omsetningsleddene.

Jeg tro r a t representantskapet m å væ re varsom  i sine be
slutninger, slik a t ikke tilliten  til stabiliseringslinjen dør fordi 
en h a r lovet åtg jerder som en ikke kan innfri. Og jeg tro r det er 
grunn til fra  denne talerstol og fra  representantskapet å si fra  
at den unnfallenhet som har preget regjeringen når det gjelder 
oppgjøret med bøndene m å ta  slutt. Det er m ulig en oppnår 
bedre resu lta ter i jordbruket, m en kan hende blir det bare å 
overføre jordbruksproduksjonen fra  e tt produkt til et annet 
e tte r som det gir fortjeneste.

Men la oss for all del ikke stelle det slik, at industriarbei
dernes m istanke blir rotfestet, n å r det gjelder stabiliserings
linjen. Da tro r jeg en kom m er til å oppleve ubehagelige over
raskelser.

En av de ting som gleder meg er form annens tilsagn og som 
også finnes i innstillinga om at det b lir frie forhold under an
svar. H er slu tter jeg meg til Nilsens uttalelse. H an har, tro r jeg, 
på en ypperlig m åte g itt u ttry k k  for refleksjonen hos arbeiderne.

Jeg  tro r stabiliseringslinjen m å holdes. La oss i fellesskap 
skape tillit til den m ed de m idler som vi er i besiddelse av.

Bernh. Berntsen: Vi h a r hørt en masse k ritikk  av priskon
trollen, som er berettiget; m en vi h a r ikke hørt noen av for
bundene u tta le  seg om hvordan en vil kontrollere innenfor sine 
om råder. En har heller ikke d iskutert nødvendigheten av å opp
læ re kadrer av folk som kan øve kontroll. Skal vi kunne ha håp 
om å plasere våre folk i nøkkelstillingene, så bør forbundene og 
sekretaria te t ta  den sak opp til diskusjon. H er må det gjøres noe 
positivt. Det er ikke nok m ed et brevkurs, som Opplysningsfor
bundet nå skal igangsette. Ved kongressen i 1946 var en enig i 
foruten en prisindeks, ved siden derav en produksjonsindeks. En 
ser nå andre grupper, som bygger på våre lønninger. Vi må få

6* — A.F.L.
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utbygget en effektiv produksjonsindeks. E r det gjort noe for å 
utbygge det? Jeg  er for øvrig enig med sekretaria te t a t det ikke 
er heldig nå m ed en helautom atisk indeksregulering.

Gunnar Bråthen: I sam band m ed priskontrollen så er en av 
årsakene til at resultatene en hadde regnet m ed og som ikke kom, 
den at S tortinget i fjor u tsa tte  prisloven, så den ble u tsku tt i 8 
m åneder. Først nå i løpet av oktober vil vi m erke det vi tenkte 
med priskontrollen. Vi var uenig i utsettelsen. Tiden får vise 
om denne utsettelse vil styrke kontrollen. En skal for øvrig 
væ re oppmerksom på at så lenge som m ange m edlem m er m ener 
at det gjelder å øke pengelønningene, så vil fagorganisasjonens 
tillitsm enn væ re opptatt med det og ikke med de arbeidsopp
gaver en her har. Vi m å ha en om stilling i fagorganisasjonen 
tvers igjennom. Produksjonsindeksen er så skrøpelig a t vi ikke 
kan bruke den. I jern industrien  f. eks. går de lønnede arbeids
tim er inn i produksjonsindeksen. Ved siden derav skal en væ re 
oppmerksom på at det e r 30 000 flere arbeidere i industrien. 
Tar vi så for oss den del av industrien, som produksjonsindek
sen om fatter, så var det i 1939 i denne sektor 213 000 arbeidere, 
1947/48 285 000 arbeidere, en økning på 72 000 arbeidere. I alt 
er det gått 438 m ilioner kroner i økede lønninger innenfor denne 
sektor. Disse penger kom inn og øker kjøpepresset. Produk- 
sjonseffektitiveten ligger på vel 90 pst. av det som det var i 
1939. Suhsidiepolitikken. S tatsråden forta lte  bl. a. a t hveten 
fra  Russland kostet 77 øre, fra  U.S.A. 48 øre. Det er noe å tenke 
på for dem som m ener at vi handler m ere vestover. Forliket 
m ed bønderne er jeg misfornøyd med. «Friheten» er også m is
fornøyd, m en på en annen m åte. De m ener a t bønderne har 
få tt for lite. Berget fødte en mus, — 16 m illioner kroner var for 
lite. Bønderne og fiskerne har få tt m er enn industriarbeiderne. 
En ha r også v æ rt inne på pengerikeligheten. Det er vel så at 
den også er til stede innenfor flere av våre grupper. Men den 
er ikke lik  over det hele. Det skyldes vår lønnspolitikk. Det 
kan væ re et spørsm ål om å legge den om. Det er pengerikelighet 
til stede hos ungdom m en og da særlig b lan t kvinnene, og en 
har m eget skoft. Mens det er pengeknapphet b lan t eldre m ed
lem m er og b lan t fam ilieforsørgere. Ingen er i så m åte dårligere 
stelt enn Oslo-arbeiderne. En av årsakene til dette  resu lta t er 
a t vi ha r ført vår solidariske lønnspolitikk litt for sterkt. Vi 
ha r i den senere tid  bare sett på de laveste ta ll og ikke vu rdert 
tallene. Vi har løftet de lavestlønnede opp slik at det er b litt et
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misforhold mellom unge og eldre arbeidere og mellom faglæ rte 
og ufaglærte. Det vil væ re verd  å drøfte om det — når det 
gjelder norm allønn, er rik tig  å holde lik  lønn over hele landet. 
Oslo s tå r  dårlig i denne sam m enstilling. Vi m å ta  disse ting 
opp til diskusjon. Det fører også ofte til at en lager sæ rordnin
ger ved siden av i all stillhet. N år det gjelder lønnsnem nda, så 
er det som Landsorganisasjonens form ann sa, a t vi er innstilt på 
a t den skal vekk. Men jeg gjør det ikke fordi jeg tro r a t for
bundene vil oppnå noe m er ved frie forhandlinger enn gjennom 
lønnsnemnda. Jeg  tro r tv ert imot. Vi h a r ved disse fredelige 
forhandlinger oppnådd m er enn en ville kunne oppnådd ved frie 
forhandlinger og mekling. Men n år vi m ener det er nødvendig 
å komme over i frie  forhold, så er det fordi vi m ener at m ed
lem m ene skal ha ansvaret. Men da m å de også m øte fram  til 
avstem ningene. Jeg  va r litt inne på bønderne. Det er en del 
tall jeg vil be representantene væ re oppm erksom  på. Bønderne 
og delvis fiskerne vil hevde at hvis industriarbeiderne få r 5 øre 
m er, så skal de også ha det. Jeg  ta r  de tall som bønderne selv 
har. I 1939 hadde de en sam let inn tek t av 153 m illioner, 1947/48 
517 m illioner kroner. Stigningen er i realite ten  større fordi 
fam iliehjelpen i jo rdbruket er 20 pst. m indre enn tidligere og 
stigningen i prosenter er sikkert næ rm ere 400 pst. Lånegjelden 
var i 1939 552 m illioner kroner, i dag 384 m illioner kroner. Disse 
tall har bønderne selv lagt opp og vi m å ha re tt til å si a t in
dustriarbeiderne har resignert mest. Jeg  er uenig i avtalen med 
jordbruket; m en jeg er enig i at regjeringens politikk er riktig. 
Hvis ikke regjeringen hadde få tt fram  en løsning her, så ville 
en ha få tt regjeringskrise. De som i første rekke har ansvaret 
for at en har gått lengre overfor denne gruppe er kommunistene. 
De ha r gått lengre enn våre folk ville gå. Det er politisk speku
lasjon. Men jeg tro r ikke at de kom m unistiske arbeidere 
e r enig i det. Vi kan hverken væ re enig m ed høyre eller kom 
m unistene. Skal stabiliseringslinjen holdes, så må det sto rt sett 
væ re prolongasjon av de nåvæ rende pengelønninger, m en selv
sagt m ed enkelte justeringer. Vi m å kreve at priskontrol
len m å bli m er effektiv, videre a t en får prisnedsettelse der hvor 
en h a r større fortjeneste enn rimelig. Vi må stille krav om en 
lettelse av skatte trykket for de m indre bemidlede. Videre kon
tro ll med bankenes utlån.

10 m inutters taletid  ble ved ta tt for de etterfølgende.
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P. Ødegård: Jeg tro r en skal væ re litt forsiktig med hvor
dan en ta le r om priskontrollen. M edlemmene venter seg nå noe 
av dette. Hva vil D.N.A. og L.O.? Det neste spørsm ål er; Hva 
kan man? Det er ikke like vanskelig på alle om råder. Berntsen 
nevnte vanskelighetene med å få dyktige folk til utvalgene, som 
har med prisene å gjøre. Jeg  tro r ikke det er le tt for noen til
litsm ann å overta priskontrollørstillinger. I m øbelomsetningen 
var 8 pst. avanse på selve produktet, mens en i selve om setnin
gen — handelen — hadde 30 pst., og som de frivillig  nedsatte til 
28 pst. I Molde hadde vi en bedrift som var så langt nede at den 
ikke kunne betale u t 20 kroner uken i lønn. I 1946 var all gjeld 
betalt og bedriften  hadde et stort overskudd sam tidig med store 
utvidelser og høyere lønn. Vi ha r priser fastsatt av det offent
lige. Vi er enig i a t lønnsnem nda opphører og vi håper at for
bundene nå får ansvaret for hvor langt en kan gå. Det vil væ re 
heldigere og en m å ikke fordi om en gruppe eller flere får for
høyet sine lønninger væ re misfornøyd. Vi har også et forhold 
med hensyn til akkordarbeidet. Som følge av produksjonsøkin- 
gen, så ha r enkelte av våre m edlem m er væ rt villige til å redu
sere sine akkordpriser mot at bedriften reduserte  sine priser. 
Men bedriften var ikke villig til å redusere m ed m er enn det 
arbeiderne reduserte sine akkordpriser og da ville ikke arbei
derne gå med på det. B råthen m ente at det var oppnådd gode 
resu lta ter i lønnsnem nda og m uligens også bedre enn en ville 
ha oppnådd ved frie  forhandlinger. Det er m ulig a t denne på
stand er rik tig  i enkelte forhold, men vi ha r også sett at nem nda 
ha r fa tte t avgjørelser som ikke er i overensstem m else m ed det 
som virkelig burde væ rt re tt og riktig.

Abraham  Skilbred: Det ha r g jen tatte  ganger v æ rt sagt at 
kom m unistene vil oppheve subsidiene og velte stabiliserings- 
linjen. La oss væ re ærlige. Det er ingen som vil oppheve stabili- 
seringslinjen. Men er det bare det arbeidende folk som skal 
bæ re stabiliseringslinjen? Enda vi ha r få tt flerta ll i S tortinget 
våger en ikke å sette en av våre folk som riksm eklingsm ann. 
Skatte trykket er svæ rt utover i landet. Hvordan er oppgjøret 
m ed de økonomiske landssvikere? Vi h a r sett a t de har få tt be
holde sine eiendommer. Ja, v i har til og m ed sett at de har gått 
til erstatningsansvar m ot det offentlige. Vi ser deres luksusbiler. 
Forslaget fra  sekretaria te t tu ller på n y tt saken i vatt. Vi må 
gjøre oppleggene slik at m edlemm ene på ny får tillit til fag
organisasjonen.
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Paulus Andersen: S tatsråden talte  om pengeflommen. Var 
det ikke en idé å ta  opp en sta tistikk  i ferietiden og/eller påsken 
fra  høyfjellshoteller og badesteder? E r det for øvrig noen effek
tiv  kontroll med om setningsskatten? Det er sikkert m illioner 
som unndras staten. A rbeiderne skulle væ re m er med i kon
trollen.

W italis Andersen: Jeg  er gla for a t vi kan få anledning til 
frie  tarifforhandlinger. Derved vil m edlem m ene komme m er 
med enn hittil. Men det g jelder ikke bare dette  m ed penge
beløpet. Det er vareprisene vi m å kontrollere, særlig de varer 
det er m angel på. En slik kontroll kan ikke læ res på skoler. 
Prism yndighetene og kontrollm yndighetene er oppmerksom på 
vanskelighetene. Det var det som gjorde a t en innkalte regn
skaper fra  30 bedrifter, som var b lant de ullne. Det var ikke 
noen av disse regnskaper som var riktige. En m å ha ensartede 
prisoppgaver for hver bransje og ensartet oppsetning av regn
skapene. En kan på den m åte foreta stikkprøver. Det er disse 
ting  vi m å sette i verk  så hu rtig  som mulig.

Bjarne Ddhlberg: Innen v å rt forbund ha r vi 2 bedrifter 
hvor det bare er kvinner, og det er bare fra  disse vi har få tt 
klagem ål over skoft. Nettopp disse kvinner står godt lønnet og 
enkelte ligger bedre enn de m annlige. Vi har alltid  holdt på lik 
lønn for kvinner som menn. Knudsens forslag er politisk storm- 
suppe.

Thora Johannesen: Vi kvinner er oppmerksom på skoft- 
prosenten og har d iskutert det på forskjellig hold, bl. a. også 
ved et nordisk kurs. Det er så le tt å kaste u t dette om kvin
nenes skoft. Men en må se forholdene i sammenheng. Vi har 
m ange gifte kvinner i arbeid og de må ofte av en eller annen 
årsak holde seg hjem me. Det kan feile barna noe og det kan 
væ re m ange andre årsaker. Vi er enig i a t skoftprosenten må 
ned. Men vi vet også a t det ofte er slik at bedriftene ønsker 
kvinner og at de ofte få r gå noe før, for også bl. a. å kunne passe 
sine gjørem ål i hjem m et. Også det kom m er med i skoftprosen
ten.

Lucie Andresen: M ener en a t kvinnene skofter m er enn 
m enn? E ller er hun  m er fravæ rende fra  sin arbeidsplass? Fra- 
værprosent kan vi kalle det, — ikke skoft. En skal væ re opp
m erksom  på at kvinnene h a r sine oppgaver å røkte ved siden



88

av arbeidsplassen. Landsorganisasjonens form ann var inne på 
spørsm ålet om å u tjevne dyrtidstillegget uansett kjønn. N år det 
gjelder dyrtidstillegg, så bør det ikke væ re den store forskjell. 
K vinnene y ter like m eget i sam funnet. Forsøk å se på kvinnene 
som likeverdige m ed m ennene. B ruk ikke statistikk  slik a t de 
nedsetter kvinnenes stilling. D yrtidstillegget m å væ re det første 
en må ordne ved den kom m ende tariffrevisjon.

Bernh. Berntsen  foreslo: R epresentantskapet henstiller til 
sekretaria te t å oppta til inngående drøftelse m ed forbundene 
og finne fram  til en system atisk skolering av fagforeningsmed- 
lem m ene til m er effektivt og planm essig arbeid i priskontroll- 
organene.

Sekretaria te t m å kreve at staten  avsetter i sine budsjetter 
det fornødne beløp som setter de tekniske ansta lter u tover i 
landet i stand til å oppta i sin skoleplan undervisning for fag
foreningsm edlem m er i de em ner som tangerer priskontroll- 
arbeidet og for å dyktiggjøre represen tan ter i priskontroll- 
arbeidet.

Representantskapet krever enn videre at staten  nå bygger 
u t Det statistiske Sentralbyrå  m ed henblikk på en effektiv u t
bygging av produksjonsindeksen.

Konrad Nordahl: Det er sagt så m eget under diskusjonen, 
at det er ikke m ulig å komme inn på alt. Det h a r også væ rt 
m ange gode innlegg. N år vi i sekretaria te t var enige om å fram 
legge dette forslag vedrørende tariffsituasjonen, var det nettopp 
for å høre representantskapets oppfatning om hel- eller halv
autom atisk indeksreguleringsbestem m else. Hvis represen tan t
skapet gir sin tilslu tn ing til sekretariatets innstilling, så vil dette 
b li opptatt m ed A rbeidsgiverforeningen. Men før april neste år 
kan ikke dette  m ed indeksregulering komme opp. Pengerike- 
ligheten. Jeg  h a r ikke sagt a t det var rikelig m ed penger i ar- 
beiderhjem m ene; m en når en ser på reisetrafikken og tendensen 
med lange ferier og skoft som ellers er til stede, så ville jeg 
peke på de forhold som h ar betydning i sam band m ed hevnin
gen av vår levestandard. Vi ser helst a t de enkelte forbund 
kom m er i forhandlinger med sine arbeidsgivere; m en det er 
overveienede sannsynlig a t det b lir fellesoppgjør. Så var det 
dette m ed kvinnene. Vi er alle enige i lik  lønn for like presta
sjoner, og til en viss grad er det gjennom ført. Hvis det er en 
kvinnelig fagarbeider, så skal hun  ha samme lønn som mannen.
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Men vi har en del steder, som i Handels- og K ontorfunksjonæ- 
renes forbund, hvor det ikke er gjennom ført. Videre har vi de 
steder hvor kvinnene ikke h a r samme arbeid som mennene. Vi 
reiste  der spørsm ålet om lik  lønn, m en det ville ikke kvinnene. 
De fryk te t at de da ble overflødige. Vi har gjort hva vi har 
kunnet for å få en utjevning og vi er kom m et lengre der enn i 
Sverige og Danm ark. Problem et b lir å bedømme i hvert enkelt 
fag og industri, det er der en m å vurdere om hvor likheten i 
arbeidet ligger. N år det gjelder de unge arbeidere, så ligger de 
langt over andre lands. Ser en på læ reguttene f. eks., så ligger 
de langt lavere i D anm ark enn hos oss. Vi kan ikke gjøre for
skjellen mellom de unge og eldre arbeidere m indre. Vi kan ikke 
gå lenger på den vei. Vi m å ha en så stor fagarbeidergruppe 
som mulig. Enkelte h a r betenkeligheter ved opphevelsen av 
lønnsnemnda. Jeg  kan til det bare si, a t vi i fram tiden  m å appel
lere m er til m edlemm enes ansvarsfølelse. En rekke forbund vil 
tape på at lønnsnem nda b lir opphevd. Den ha r tvunget arbeids
giverne til å gå med på resu ltater, som ikke ville væ rt nådd ved 
frie  tarifforhandlinger. Jeg er enig i Berntsens forslag. N år det 
g jelder tidsstudier og økingen av produksjonen så ,har vi kon
fere rt m ed Arbeidsgiverforeningen herom. Vi h a r hevdet a t hvis 
produksjonen øker på grunn av rasjonalisering, tidsstudier osv. 
så skal arbeidsgiverne, arbeiderne og forbrukerne ha hver sin 
del av denne øking. Men vi kan ikke avgjøre det ved generelle 
bestem melser. Det m å fastsettes ved de enkelte arbeidsplasser. 
Men vi vil frem m e det i v å rt krav, som v årt prinsipielle krav. 
Hvis vi ikke få r en ordning der så h a r vi ingen interesse av å gå 
inn i disse tidsstudier og i rasjonaliseringen i de p rivatkapita l
istiske bedrifter. Vi er sikkert alle enig i at skattene er store. 
Men vi h a r sett, som i Oslo, da det var forslag om å nedsette 
skattene, a t kom m unistene stem te imot. A rbeiderpartiet fore
slo V2 pst. lettelse i skattene, kom m unistene stem te imot. Det 
ha r væ rt ta lt m eget om priskontrollen. Jeg  har nå r jeg har 
væ rt ute i landet, avholdt meg fra  å komme inn på det. Det er 
bare en u tvei til regulering og det er a t det b lir nok m ed varer 
igjen så det b lir konkurranse. A gjennom føre en virkelig effek
tiv  priskontroll er ikke mulig. Ikke i noe land ha r en k lart å 
gjennom føre priskontroll effektivt; ikke en gang i Sovjet-Russ- 
land. Hvor gode kontrollører v i enn får, så kan vi ikke kontrol
lere alle priser. Vi kan ta  stikkprøver og slå ned på enkelte. 
Men det beste er å få vareproduksjonen opp så det b lir kon
kurranse.
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Votering: Ved alternativ  votering mellom sekretariatets 
innstilling og M alvin Knudsens forslag, ble sekretariatets inn
stilling ved ta tt mot 9 stem m er, som ble avgitt for Knudsens 
forslag. — A ndreas Torps forslag ble oversendt sekretariatet. — 
Thora Johannesens forslag ble likeledes oversendt sekretariatet. 
— Berntsens forslag ble enstem m ig vedtatt.

En rettelse.

Dirigenten: I den stensilerte uttalelse om Herøya er det en 
feilskrivning. Det s tå r i slu tten  på nest siste passus: behandlin
ger. Det skal være: beslutninger.

Avslutning.
Konrad Nordahl: Jeg  vil på representantskapets og sekre

tariate ts vegne takke dirigenter og sekretæ rer for godt arbeid 
og tilla ter m eg å foreslå et honorar av 50 kroner til hver (ved
ta tt  enstem m ig). Jeg  vil videre takke Organisasjonskom itéen 
for vel u tfø rt arbeid. Kom itéen ble nedsatt av fagkongressen 
og i og med at representantskapet nå har ved ta tt innstillingen, 
så ha r kom itéen avsluttet sitt arbeid. Men dette med organisa
sjonsform ene er ikke derm ed avsluttet. En vil nok også i fram 
tiden komme tilbake til det. Det h a r iallfall v æ rt en gledelighet 
til stede når det g jelder denne sak og det er at en så lidenskaps- 
løst h a r kunnet diskutere disse tingene. Jeg  takker O rganisa
sjonskom itéen og re tte r  takken til Volan (bifall). Jeg  vil til 
s lu tt takke representan tene for den saklige og gode m åte sakene 
er b litt behandlet på og ønsker representantene en god reise 
hjem.

Protokollen for dagens møte referertes og godkj entes u ten  
bem erkninger.

Nordahl: Herm ed erk læ rer jeg Representantskapets møte 
for hevet. (Klokken var 12.)




